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رییس جمهور با تاکید بر لزوم شایسته سالاری در هرگونه تغییر و نصب در دولت، 
خطاب به همه مسئولان و مدیران دستگاه های اجرایی، گفت: اگر بنا بر ابقای مدیران 
زیــر مجموعه خــود دارید این کار را انجام دهید و اگــر جابجایی مدیری را ضروری 
می دانید، در این کار تسریع کنید. آیت الله سید ابراهیم رییسی در جلسه هیات دولت 
با تشکر از وزیر آموزش و پرورش برای اهتمام به برگزاری کلاس های درس و آزمون های 
مدارس به صورت حضوری، گفت: باید همه تلاش خود را برای ارتقای آموزشی و علمی 
کشــور و جبران عقب ماندگی های دوران کرونا به کار گیرند.رییس جمهور با تاکید بر 
لزوم شایسته ســالاری در هرگونه تغییر و نصب در دولت، خطاب به همه مسئولان و 
مدیران دســتگاه های اجرایی، اظهار داشت: اگر بنا بر ابقای مدیران زیر مجموعه خود 
داریــد ایــن کار را انجام دهید و اگر جابجایی مدیری را ضروری می دانید، در این کار 
تســریع کنید؛ چرا که بدنه اجرایی کشور باید در اجرای برنامه های تحولی مورد نظر 
دولت منســجم و دارای انگیزه و دغدغه باشد.آیت الله رییسی با تاکید بر اینکه دولت 
ســیزدهم باید صادق الوعد باشد و وعده ای ندهیم که نتوانیم به آن عمل کنیم، گفت: 
بزرگترین سرمایه دولت اعتماد مردم به این دولت است و تناقض در سخن و عمل این 

اعتماد را مخدوش می کند.
رییس دولت ســیزدهم بــا قدردانی از تلاش ها و اقدامات شــهرداری تهران برای 
جمع آوری معتادین متجاهر، پاک ســازی مناطق تجمع آنان و نیز ساماندهی وضعیت 
کودکان کار، تصریح کرد: این اقدامات در کنار رسیدگی به وضعیت معتادان و کودکان 
کار، باعث ارتقای امنیت خاطر شهروندان می شود و بسیار مناسب است که طرح جامعی 

در این راستا تهیه و در تمام شهرهای کشور اجرایی شود.
آیت الله رییسی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به مباحث مطرح در جامعه 
درباره سود تسهیلات بانکی و شبهات موجود در این باره خاطرنشان کرد: این موضوع باید 
یک بار برای همیشه در دولت سیزدهم ساماندهی شود. لازم است کارگروهی متشکل از 
صاحب نظران حوزه و دانشگاه تشکیل شود و بر اساس بررسی دقیق و میدانی و نه صرفا 
بر اساس گزارش های بانک ها وضعیت سود تسهیلات بانکی را بررسی و شبهات موجود 
در این باره را رفع کنند.همچنین در این جلسه طرح بررسی وضعیت شرکت های دولتی 
زیان ده در دستور کار قرار گرفت و مقرر شد در مدت یک هفته وزارتخانه های ذیربط 
پیشنهادهای خود را برای واگذاری یا سودآور کردن این شرکت ها به دولت ارائه دهند.
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در چهلمین دوره جشــنواره فیلم فجر، منیــر قیدی تنها 
فیلمســاز زن اســت در حالی که اگر فهرســت متقاضیان 
جشنواره همانند سال گذشته منتشر شده بود، می شد بررسی 
کرد که آیا کارگردان های زن دیگری هم فیلمی به جشنواره 
فجر ارائه کرده اند یا خیر. در سال های گذشته دوره هایی در 
جشنواره فجر ثبت شده که حضور پررنگ کارگردان های زن 
و همین طور آن هایی که تهیه کنندگی یک فیلم را برعهده 
داشتند از ویژگی های بارز آن جشنواره به شمار می رفته اما 
امسال و در چهلمین دوره جشــنواره فیلم فجر تنها شاهد 
حضور یک فیلمســاز زن هســتیم که او هم دومین تجربه 

کارگردانی خود را روانه این رویداد سینمایی کرده است.

در آستانه دومین سالروز شــهادت سردار شهید حاج قاسم 
سلیمانی، از پوستر مستند »72 ساعت« رونمایی شد.

 در آستانه دومین سالروز شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی 
از پوستر مستند »72 ساعت« به کارگردانی مصطفی شوقی 

و تهیه کنندگی مهدی مطهر رونمایی شد. 
این مستند سینمایی روایتی تازه و منتشر نشده از 72 ساعت 

منتهی به شهادت حاج قاسم سلیمانی است. 
تولید مستند »72 ساعت« دو سال به طول انجامیده که در آن 
برای اولین بار در گفت وگو با نزدیک ترین افراد ایرانی و عراقی 
به شهید سلیمانی روایتی از سه روز پایانی زندگی حاج قاسم 

را روایت می کند.
»72 ساعت« در یک نسخه سینمایی 7۵ دقیقه ای تولید شده 
و بزودی علاوه بر رونمایی در سینما و تلویزیون در شهرهای 
تهران،مشهد،شیراز،قم،ساری،اصفهان،دزفول بابلسر،یزد 

و همدان نیز طی مراسم های ویژه ای رونمایی خواهد شد.
مستند »72 ساعت« تولید شده در خانه مستند و محصول 

سازمان هنری رسانه ای اوج است.
در شرایطی که به گفته برخی مسافران، پروتکل های بهداشتی مانند دریافت 
تست منفی PCR و کارت واکسن از سوی برخی ایرلاین ها و آژانس های مسافرتی 
رعایت نمی شود، مدیرکل نظارت بر فرودگاه ها، شرکت ها و موسسات هوانوردی 
سازمان هواپیمایی تاکید کرد: رعایت این پروتکل ها برای همه الزامی است و با 

متخلفان برخورد جدی می شود.
 از ماه گذشــته پروتکل های جدید کرونایی برای بخش های مختلف از جمله 
حمل و نقل زمینی، دریایی، هوایی و ریلی تدوین و ابلاغ شــد و براســاس آن 
مسافران برای سفر با وســایل حمل ونقل عمومی باید شرایطی داشته باشند. 
به عنوان مثال اگر یک مسافر بخواهد برای پروازهای داخلی یا خارجی، بلیت 
تهیه کند، باید تست منفی PCR یا کارت واکسن خود را ارائه دهد که البته در 
سفرهای خارجی هر دو را باید داشته باشد.این در حالی است که گزارش های 
رسیده به ایسنا حاکی از این است که برخی آژانس های مسافرتی و ایرلاین ها این 
پروتکل ها را نادیده می گیرند و نسبت به پذیرش مسافران بدون کارت واکسن 
یا تست منفی کرونا اقدام می کنند و به گفته مسافران در پروازهای داخلی این 
دستورالعمل های بهداشتی ابلاغ شده را رعایت نمی کنند. حسن خوشخو – 
مدیرکل دفتر نظارت بر فرودگاه ها، شرکت ها و موسسات هوانوردی سازمان 
هواپیمایی کشوری – در پاسخ به سوالی مبنی بر این که چگونه با متخلفان در 
این زمینه برخورد می شود و اساسا بر رعایت این پروتکل ها نظارت می شود اظهار 
کرد: همه بخش های مختلف هوانوردی و عمومی از جمله شرکت های هواپیمایی 
و آژانس های مسافرتی موظف هســتند پروتکل های ابلاغ شده از سوی ستاد 
ملی مقابله با کرونا را در سفرهای هوایی رعایت کنند و به دقت بر آن ها نظارت 
می کنند.وی اضافه کرد: همه بخش های مختلف صنعت هوانوردی به سامانه 
امید متصل بوده و موظف به اجرای پروتکل های بهداشــتی یعنی چک کردن 
وضعیت سلامت مسافران هستند اما اگر در این زمینه تخلفی صورت بگیرد با 

جدیت با متخلفان برخورد خواهیم کرد.

معاون درآمدهای مالیاتی سازمان امور مالیاتی ضمن اعلام اینکه قند و شکر در قانون جدید 
مالیات بر ارزش افزوده مشمول این مالیات شده اند، گفت: با پرداخت ۹ درصد مالیات برارزش 
افزوده شــرکت های هواپیمایی عملا نباید این شــرکت ها افزایش قیمتی در بلیت هواپیما 
اعمال کنند.، محمد مسیحی در جمع خبرنگاران درباره اجرای قانون مالیات بر ارزش افزوده 
از ۱۳ دی ماه سال جاری گفت: در قانون جدید سعی شــده است تا فرآیند بار مالی از فعالان 
اقتصادی در طول زنجیره ایجاد ارزش به مصرف کنندگان نهایی تسهیل شود. حمایت از تولید 
و امکان استرداد مالیات بر ارزش افزوده ماشین آلات تولید که مهم ترین بخش هزینه و سرمایه 
تولید محسوب می شود، در این قانون دیده شده اســت. وی افزود: همچنین، برای اشخاص 
حقوقی نیز امکان استفاده از اعتبار مالیاتی و استرداد مالیاتی برای آن ها قبل از بهره برداری 
نیز فراهم شده است. در قانون جدید مالیات بر ارزش افزوده معافیت برخی از بخش ها حذف 
شده اســت که در زمینه اصلاح معافیت ها، تمرکز این بوده تا سبد مصرفی خانوارها پوشش 
بیشــتری داده شــود و برخی اقلام مصرفی خانوار به معافیت ها اضافه شده است که شامل 
بیمه های عمر، زندگی، درمان و...، خدمات ورزشی با اخذ مجوز از مراجع ذی صلاح، آب برای 

مصارف کشاورزی، بیمه محصولات کشاورزی، هتل های سه ستاره و پایین تر، مهمانپذیرها 
است. مسیحی در پاسخ  درباره شائبه افزایش بلیت هواپیما در پی پرداخت ۹ درصد مالیات 
شرکت های هواپیمایی در قانون جدید مالیات بر ارزش افزوده، گفت: در قانون مالیات برارزش 
افزوده مصوب سال ۱۳۸۸، شرکت های هواپیمایی مشمول عوارض ۵ درصدی بود که با اجرای 
قانون جدید که خدمات هوایی نیز مشــمول مالیات می شــوند، این عوارض ۵ درصد حذف 
می شود و ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده جایگزین ۵ درصد عوارض خاص می شود.او افزود: 
در قانون مالیات برارزش افزوده، شــرکت های هواپیمایی هرگونه مالیاتی که در زمان خرید 
هواپیما، تجهیزات و هرگونه هزینه های موردنیاز پرداخت می کنند، امکان کسر از مالیات ۹ 
درصد دارند، برآیند این اعمال نرخ ۹ درصدی مالیات بر ارزش افزوده قطعا بیشتر از ۵ درصد 
عوارض در قانون سابق نیست و نباید افزایش قیمتی را از این بابت داشته باشند.معاون سازمان 
امور مالیاتی درباره سوال دیگر ایسنا درباره آماده نشدن کامل سامانه مودیان و اجرای قانون 
 مالیات برارزش افزوده، توضیح داد: امیدوار هستیم تا سامانه مودیان و پایانه های فروشگاهی

 در سال ۱۴۰۱ به طور کامل اجرا شود. 

 چهلمین دوره جشنواره فجر 
و تنها یک فیلمساز زن

روایتی از لحظات منتهی به 
شهادت حاج قاسم

برخی ایرلاین ها مسافر بدون 
واکسن می پذیرند؟

قیمت بلیت هواپیما نباید زیاد شود

مرتضیقدیمی
کارشناساقتصادی

لایحهایمنطقیدرپیاصلاحات
ساختاری

بر خلاف قوانین بودجه سال های گذشــته، بودجه ای منطقی تر است که نشان 
می دهد تنظیم کنندگان آن با قواعد اصلاح ساختاری آشنا ترند و تمایل به اصلاح 

ساختاری بودجه در اراده آنها وجود دارد.
در لایحه پیشنهادی دولت نسبت به سال گذشته، تراز عملیاتی بودجه ۱۵۰ هزار 
میلیارد تومان کاهش یافته و از منفی ۴۵۰ همت به ۳۰۰ همت رسیده است؛ این 
اتفاق که با کنترل هزینه های جاری رقم خورده نشــان دهنده این اســت که در 
بودجه سال ۱۴۰۱ شاهد رشــد تخصیص بودجه به پروژه های عمرانی خواهیم 
بود و این بدان معناست که بودجه پس  از سال ها که صرفاً مختص پرداخت حقوق 
کارمندان و بازنشستگان دولت شده بود، می تواند بار دیگر به ریل گذاری جهت 
توسعه و تولید کشــور اختصاص پیدا کند و این امید وجود دارد که ضمن مهار 

تورم، کشور در سال ۱۴۰۱ رشد مثبت را هم تجربه کند.
از دیگر نکات مثبــت لایحه بودجه ۱۴۰۱ بحث ورود به اصلاحات پارامتریک در 
بیمه های اجتماعی اســت. با اینکه انتقاداتی به برخی پیشنهادهای مطرح شده 
وجود دارد، اما ورود به این اصلاحات بسیار تحسین برانگیز است. این لایحه به طور 
عمومی در دو تبصــره ۱7 و 2۰ به مبحث اصلاحات در بیمه های اجتماعی ورود 
کرده اســت.همچنین در تبصره ۱7 به لغو ۳ درصدی معافیت بیمه کارگاه های 
کمتر از ۵ نفر که بیش از ۵ ســال از تأسیس آنها گذشته، پرداخته شده که به نظر 
با اصول مشروط بودن حمایت از کسب وکارها سازگاری دارد و همچنین اصول 

تدریجی بودن تغیرات را رعایت نموده و پیشنهاد مناسبی است.
همچنین پیشنهاد دیگری در خصوص مشــروط کردن بیمه قالیبافان به وسع 
ســنجی و اختصاص آن به چهار دهک کم درآمد و اعطای تخفیف به دهک های 
۵ تا 7 و حذف دهک های ۸ تا ۱۰ از پیشــنهادات عادلانه این لایحه است که گام 

بسیار مثبتی در راستای تحقق تأمین اجتماعی چند لایه خواهد بود.
همچنین  در تبصره 2۰به این نکته اشــاره شده که ســن بازنشستگی دو سال 
افزایــش یابد. اولاً ورود به اصلاحات پارامتریک تصمیم خیلی خوبی اســت، اما 
ملاحظات اجتماعی اقتضا می کند که اصلاحات تدریجی باشد و هر سال نهایتاً 
شش ماه به سن بازنشستگی افزوده شــود، ضمن اینکه قانون بودجه یک ساله 
نمی تواند تصمیم دو ساله بگیرد. بنابراین لازم است این بند که عموماً بند خوبی 
اســت، اصلاح شود و به شش ماه کاهش داده شــود. بند 2 هم که به افزایش سن 
بازنشستگی مستخدمین ســازمان تأمین اجتماعی اشاره دارد، پیشنهاد خوبی 
است، اما مجدداً به نظر می رسد که اصول اصلاحات تدریجی در آن رعایت نشده و 
این بند هم برای بودجه سنواتی تصمیم دوسالانه گرفته و به نظر باید این افزایش 
سن نیز نهایتاً شش ماهه باشد. بند ۳ تبصره 2۰ به معیار محاسبه مستمری اشاره 
دارد که از دو سال به سه سال افزایش یافته است. این پیشنهاد واقعاً پیشنهاد خوبی 
اســت و جلوی فساد و رانت را در اخذ پســت های مدیریتی می گیرد، همچنین 
اصول اصلاح تدریجی را هم رعایت کرده چرا که سال های مطلوب معیار محاسبه 
مستمری بالای پنج سال است، بنابراین تصویب این بند توسط مجلس، گام روبه 
جلوی بزرگی برای اعمال صحیح اصلاحات است.امید است که نمایندگان محترم 
مجلس پیشنهادات خوب این لایحه را تصویب و پیشنهادات نیازمند اصلاح را در 
حوزه بیمه های اجتماعی اصلاح نمایند و از حذف این پیشنهادات خوب پرهیز 
شود تا شاهد تحقق تأمین اجتماعی چند لایه برای عموم مردم عزیز کشور باشیم.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

 ایده روز
پنجشنبه  1400/10/09

شماره : 1275

سعیده محمد  -   ایده روز |برخی کشورها 
پروتکل ها و اســتانداردهای خود را در ماه 
های اخیر تغییر دادند و به ما هم اعلام کرده 
بودند اما مدیران ما به دلیل تغییر دولت آنها 

را جدی نگرفتند!
آنچــه در روزهای اخیر از دیدگاه تجارت 
بین الملــل باید مورد تبیین و بررســی قرار 
بگیرد، فقدان نگاه چند ســاحتی به مسأله 
بازگشــت محصــولات کشــاورزی ایران و 
علت یابــی مســأله فارغ از فضاســازی های 
رسانه ای است. با وجود اتفاقات اخیر امسال 
4/5 میلیــون تن محصولات کشــاورزی به 
کشــورهایی مانند امارات، عراق، افغانستان 
و اوراسیا صادر شده که همچنان حجم قابل 
قبولی است. در واقع مسأله ای که الان حاد و 
تبدیل به پروپاگاندای رسانه ای ضد کشاورزی 
کشور شده، چالشــی غیرقابل حل نیست و 
نباید از آن در مسیر بحران سازی برای تجارت 

محصولات کشاورزی کشور استفاده کرد.
حال پرسش اصلی این است که چه اتفاقی 

برای محصولات کشاورزی ایران رخ داد؟
در پاســخ باید گفت ماجــرا از اینجا آغاز 
شد که اوایل آذر سال جاری آژانس حفاظت 
و قرنطینه محصولات کشاورزی ازبکستان به 
علت مغایرت کیفیت محصولات صادر شده 
با استانداردهای گیاه پزشکی خود، 3.5 هزار 
تن سیب زمینی ایران و پاکستان را برگشت 
زد و میزان 775 تن را معدوم کرد. مسئولان 
ایران حجــم زیاد خاک داخــل گونی های 
سیب زمینی را عامل عودت دانستند. در این 
زمینه استانداردی وجود دارد که گفته می شود 
نباید بیش از دوکیلوگرم خاک در هر گونی 
وجود داشــته باشد چون علاوه بر آن که جز 
وزن محصول صادر شــده به حساب می آید، 
ایــن مقدار خاک به کلونی بیماری ها تبدیل 
و به کشور مقصد منتقل می شود. مسئولان 
دلیل وجود این حجم از خاک درون گونی ها 
را بارانی بودن و گل آلود شدن زمین در فصل 
برداشت سیب زمینی اعلام کردند. چند روز 
بعد روســیه نیز واردات فلفل  دلمه ای ایرانی 
را ممنوع اعــلام کرد. در رابطه با ممنوعیت 
واردات فلفل دلمه ای ایران به روســیه باید 
گفت این محصــول از محصولات صادراتی 
سنتی ما به روسیه است. سال گذشته 47.5 
هزارتن فلفــل دلمه ای به ارزش 22 میلیون 
دلار به این کشــور صادر کرده ایم. در 7 ماه 

ابتدایی سال جاری نیز 39 هزار تن به ارزش 
17 میلیون دلار صادر شــده است. این آمار 
نشــان می دهد که 40 درصد فلفل دلمه ای 
کشور همواره به روسیه صادر می شود که البته 
روسیه هم محصولات ما بویژه فلفل دلمه ای 
ایران را به کشورهای دیگر ترجیح می دهد. 
این در حالی است که روسیه هم دستورالعمل 
استفاده بی خطر از سموم را خرداد ماه به طرف 

ایرانی اعلام کرده بود.

 تأخیر کردیم
در رابطه با بازگشت کیوی های صادراتی 
ایران به هند هم باید گفت ســازمان حفظ 
نباتات و قرنطینه هندوستان به علت وجود 
ذرات ســفید روی کیوی کــه در اصطلاح 
سفیدک کیوی گفته می شود، معترض بود. 
این کشــور هم سال گذشــته نسبت به این 
موضوع هشدار داده بود. البته حساسیت هند 
به این دلیل اســت که چون این کشور خود 
باغ های کیوی دارد، احتمال سرایت این آفت 
به باغ هایشان داده است در حالی که همین 
محصول به امارات صادر می شود و ممنوعیتی 
در ایــن زمینه نداریــم. در این رابطه مقدار 
سموم استفاده شده در تولید این محصولات 
محل اصلی پرســش بود و اذهان عمومی را 
به شدت درگیر کرد. مقدار استاندارد استفاده 
از سموم برای محصولات مختلف صادراتی و 
حتی مصرف داخلی متفاوت اســت. در حال 

حاضر طبــق آمار و مســتندات بین المللی 
میانگین ســموم استفاده شــده به ازای هر 
هکتار در ایران برابر 0.3 کیلوگرم است و ما 
را در بین 164 کشور در رتبه 54 جهان قرار 
می دهد که جایگاه متوسطی است و برخلاف 
فضاسازی های رسانه ای در وضعیت وخیمی به 
سر نمی بریم. از سوی دیگر کشورها پروتکل ها 
و استانداردهای خود را از مدت ها قبل به ما 
اعلام کرده بودند اما متأسفانه به دلیل برگزاری 
انتخابات و عدم روی کار آمدن دولت جدید 
به هشدارها و پیش آگاهی ها توجه لازم نشده 
و فرایند اقدام را طولانی کرده اســت. بیشتر 
کشورهای مقصد مثل روسیه، هند و چین از 
ماه ها و حتی سال ها قبل تغییرات پروتکل های 

قرنطینه ای خود را اعلام کرده بودند.

 سامانه سماک برای جبران اطلاعات
یکی از پروتکل هایی که کشور روسیه اخیراً 
وضع کــرده، لزوم آگاهی از داده های مربوط 
به مکان تولید و شخصیت حقیقی و حقوقی 
تولیدکننــده  و فرآوری کننــده محصولات 
صادراتی است. که قطعاً در این رابطه کشور 
ایران با خلأ بزرگی دســت به گریبان است. 
به دلیل نبود اطلاعات کامل مکانی، مقداری و 
ارزشی در زنجیره ارزش محصولات کشاورزی 
در حــال حاضر صادرات کلیه محصولات به 
روســیه در معرض خطر قرار گرفته اســت. 
هرچند اخیراً وزارت جهاد کشاورزی صحبت 

از طراحی سامانه سماک )سامانه مجوزهای 
الکترونیک کشــاورزی( کرده که برای حل 
این مشکل کارایی دارد اما تاکنون راه اندازی 

نشده است.

 تشتت مدیریتی
نکته مهم پــس از بررســی و علت یابی 
موضوع، بررسی عواقب و پیشامدهای بازتاب 
بازگشــت محصولات در رسانه ها است. این 
مهم از منظر اقتصاد سیاسی و تجاری واجد 
بررسی است. در حوزه اقتصاد سیاسی برخی 
در داخل کشــور که مشی متفاوت از دولت 
دارند با فضاســازی های مخرب رسانه ای به 
موضوع دامن زده و دست به تبلیغات منفی 
علیه بخش کشــاورزی می زننــد. این نگاه 
غیرکارشناسی به شــدت بحران  زا است چرا 
که فضا را برای سیاســی کاری کشــورهای 
متخاصم رژیم اشــغالگر قدس که رقیب ما 
در صادرات به روســیه است، فراهم می کند. 
همچنین از منظر تجــارت بین الملل آنچه 
دولت از منظر دیپلماسی با قرارداد 20 ساله 
روسیه و 25 ساله چین دنبال می کند، متأثر 
از چنین فضای رســانه ای در معرض آسیب 
قــرار می گیرد.علاوه بر این موضوع به لحاظ 
ســاختاری و قانونی هم در داخل مشکلات 
زیربنایی جدی داریم چرا که در ســال های 
گذشــته هم با برگشــت محصولات مواجه 
بوده ایم. نمونه بارز آن وجود تشتت و دوگانگی 

مدیریتی در زنجیره های صادراتی محصولات 
کشــاورزی اســت. طبق قانون برنامه ششم 
توسعه مسئول صدور گواهی سلامت و بررسی 
و جلوگیری از عرضه محصولات کشــاورزی 
حاوی بقایای غیرمجاز سازمان غذا و دارو ذیل 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی است 
اما در قانون تجارت چنین وظیفه ای برای این 
سازمان تعریف نشده و گمرک تنها با گواهی 
بهداشت که متولی آن سازمان حفظ نباتات 
ذیل وزارت جهاد کشــاورزی اســت؛ مجوز 

صادرات محصول را صادر می کند.
در حالــی کــه برای کشــورهای مقصد 
صادراتی مــا هم بهداشــت محصول و هم 
سلامت محصول مهم است اما در ایران طبق 
قانون و فرایندهای اجرایی فعلی فقط بهداشت 
محصــول را برای صــادرات کافی می دانیم. 
متأســفانه این تعارض مدیریتی باعث شده 
کسی پاسخگو نباشــد. در حالی که یکی از 
ضروریــات و راه حل های پیشــنهادی برای 
حل بلندمدت این معضل استقرار هماهنگی 
یــا مدیریت واحد و پاســخگو در قبال کلیه 
فرایندهای صادراتی محصولات کشاورزی در 
بدنه دولتی اســت که امید می رود  در دولت 
جدید این مســئله حل شود. در جمع بندی 
نهایی باید گفت متأســفانه آنچه در رسانه ها 
مطرح می شــود اغلب ناشــی از شنیده ها و 

گمانه زنی های بدون سند است.
 ما نبایــد کل محصولات کشــاورزی و 
محصولات صادراتی کشــور را با یک چوب 
بزنیم و مسئولان دولتی باید به صورت فعال 
وارد فضای رسانه ای شــوند همچنین برای 
آگاهی بخشــی به مردم شریف ایران و حفظ 
سرمایه اجتماعی کشــور ضمن روشنگری، 
به ابهامات افکار عمومی پاسخ های مستدل 

و کارشناسی بدهند.
طبق آمار میانگین سموم استفاده شده به 
ازای هر هکتــار در ایران برابر 0.3 کیلوگرم 
است و ما را در رتبه 54 جهان قرار می دهد .

کشورها پروتکل ها و استانداردهای خود را 
از مدت ها قبل به ما اعلام کرده بودند اما به 
دلیل تغییرات سیاسی و نقل و انتقال مدیران 

به هشدارها توجه لازم نشد.
یکی از راه حل های پیشــنهادی استقرار 
هماهنگــی یا مدیریت واحد و پاســخگو در 
قبال کلیه فرایندهــای صادراتی محصولات 

کشاورزی در بدنه  دولتی است.

 رتبه 54 ایران دراستفاده ازسموم کشاورزی

 دبیر ستاد بودجه سال 1401 گفت: در بودجه سال آینده 66 هزار میلیارد 
تومان از محل 3 درصد نفت برای مناطق محروم در اختیار استانها قرار می گیرد 
و مبلغ 332 میلیون یورو از محل بند »ی« تبصره )1( برای محرومیت زدایی 

این مناطق پیش بینی شده است.
به گزارش از سازمان برنامه و بودجه »حیدرعلی نوری« در مورد برنامه های 
محرومیت زدایی دولت برای ســال آینــده گفت:  اختصاص 66 هزار میلیارد 
تومان از محل 3 درصد نفت برای مناطق محروم در اختیار استانها،  اختصاص 
مبلغ 5 هزار میلیارد تومان برای مسکن محرومین از محل هدفمندی یارانه ها، 
اختصاص 356 همت برای کاهش فقر مطلق خانوارهای تحت پوشش کمیته 
امداد و بهزیستی و مبلغ 332 میلیون یورو از محل بند »ی« تبصره )1( برای 

محرومیت زدایی مناطق محروم پیش بینی شده است.
وی با اشــاره به نقاط قوت لایحه بودجه 1401 اظهار داشت: رویکردهای 
جدی در رابطه با اصلاح ساختار بودجه طراحی شده است و به دنبال بهبود 
شاخص های کلان بودجه از جمله تراز عملیاتی، خالص دارایی های سرمایه ای و 
مالی هستیم.دبیر ستاد بودجه 1401 سازمان برنامه و بودجه اضافه کرد:  سهم 
اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای )عمرانی( از بودجه عمومی نسبت به سال 
1400 افزایش 5 درصدی داشته است. همچنین، اعتبارات عمرانی به نسبت 

بودجه سال جاری نیز برای سال 1401 بالغ بر 43 درصد رشد یافته است.
وی با اشاره به اینکه به دنبال کنترل مصارف هزینه ها از جمله رشد سهم 
حقوق و دستمزد در بودجه عمومی هستیم، افزود:  کاهش 15 درصدی سایر 
اعتبارات هزینه ای، اصلاح سیاست ارز ترجیحی و پیش بینی آثار جبرانی آن 

در یارانه های تبصره 14 از دیگر رویکردهای جدید است.
نوری ادامه داد:  برنامه محور شــدن بودجه ســال 1401، افزایش کارایی 
منابع و مصارف از طریق پیوند بین درآمدها و هزینه های دستگاههای اجرایی 
و اصلاحات صندوق های بازنشستگی در راستای پایداری مالی صورت می گیرد.

این مقام مسئول به مسئله تولید، اشتغال و رشد اقتصادی پرداخت و یادآور 

شد: حمایت های دولت از تولید و اشتغال به واسطه تشکیل صندوق پیشرفت 
و عدالت ایران به صورت ملی و استانی انجام خواهد شد و بدین منظور 150 
هزار میلیارد تومان منابع در نظر گرفته شــده است.وی ادامه داد: اختصاص 
مبلغ 30 هزار میلیارد تومان از محل واگذاری و فروش سهام شرکت های دولتی 
و فروش اموال و افزایش ســرمایه بانک های دولتی برای این است تا بانک ها 
بتوانند 3 برابر آن را برای حمایت از تولید و اشتغال اختصاص دهند. حمایت از 
مشارکت عمومی - خصوصی در اجرای طرح های تملک دارایی های سرمایه ای 
با اختصاص 30 درصد اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای پیش بینی شده 
که برای این منظور صندوق تثبیت بورس به منظور حمایت از بازارهای مالی 

به میزان 6 هزار میلیارد تومان راه اندازی می شود.
به گفته دبیر ســتاد بودجه 1401 سازمان برنامه و بودجه مبلغ 20 هزار 
میلیارد تومان از محل فروش اموال وزارت جهاد کشــاورزی برای حمایت از 
زیرساخت های بخش کشاورزی اختصاص داده می شود. همچنین 3400 میلیارد 
تومان از بودجه عمومی برای توسعه آبیاری تحت فشار و اجرای الگوی کشت 
از طریق اهرم سازی به همراه منابع صندوق توسعه ملی و نظام بانکی و منابع 

شرکت های دولتی و منابع نهادهای عمومی بهره  گرفته خواهد شد.
نوری به برنامه های متنوع در لایحه بودجه سال آینده اشاره کرد و ادامه داد:  
واگذاری اعتبار لازم برای اجرای طرح های ملی با ماهیت استانی به استان های 
مربوطــه به میزان 6.3 هزار میلیارد تومان، اختصاص 32 هزار میلیارد تومان 
بابت استفاده متوازن از امکانات کشور و توزیع عادلانه و رفع تبعیض و ارتقاء 
سطح مناطق کمتر توسعه یافته و تحقق پیشرفت و عدالت در استانها، افزایش 
اعتبارات تامین آب، آبرسانی اضطراری به شهرها و روستاها با اولویت جبران 
حق آبه های قانونی منتقل شده به بخش شرب به میزان 13 هزار میلیارد تومان 

از محل ردیف های متفرقه در نظر گرفته شده است.
وی حمایت از سلامت مردم از محل بودجه عمومی، مالیات بر ارزش افزوده و 
هدفمندی یارانه ها به میزان 173 هزار میلیارد تومان را از دیگر برنامه ها دانست 
و عنوان کرد: حمایت از واحدهای تولید و صنفی آسیب دیده از کرونا با کاهش 

5 واحد درصد از مالیات واحدهای تولیدی و صنفی در دستور کار قرار دارد.
این مقام مسئول با تاکید بر اینکه در لایحه بودجه سال آینده وزرا و روسای 
دستگاه های اجرایی و استانداران مسئولیت و جوابگویی بیشتری نسبت به مسائل 
بودجه خواهند داشت؛ به ماموریت های محول شده اشاره کرد و گفت: افزایش 
درآمدهای دولت از طریق درآمدهای پاک )مالیات( منجر به بهبود شــاخص 

نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی شده است.
نوری عنوان داشــت: گسترش عدالت سرزمینی و رفع محرومیت و بهبود 
عدالــت در پرداخت ها از طریق افزایش پلکانی حقوق و معافیت های مالیاتی 
طبقات پائین حقوق و محدودیت 37 میلیون تومانی ســقف پرداخت ماهانه 
)ناخالص(، افزایش 3 برابری اعتبارات تملک دارایی های ســرمایه ای استانها 
بــا رویکرد عدالــت، تمرکززدایی و محرومیت زدایــی، مالیات بر خودروها و 
خانه های لوکس و برقراری مالیات بر مناطق آزاد و در نهایت انضباط بخشی 
به سیاست های حمایتی بند »ه« تبصره 17 از دیگر موارد نقاط قوت بودجه 

به حساب می آید.

ســرعت عبــور اقتصاد جهانــی از رکود بزرگ ســال 2020 بســیاری از 
پیش بینی کنندگان را شگفت زده کرده است. تولید در 38 کشور عمدتا ثروتمند 
OECD به سطح پیش از بحران رسیده است. متوسط نرخ بیکاری بین این کشورها 
5.7 درصد است و متوسط درآمد خانوراها در شرایطی که با تورم تعدیل شده 
حالا در سطح بالاتر از قبل از شیوع کرونا قرار دارد. تصویر کلی اقتصاد به شکل 
چشــم گیری قابل قبول است، با این حال در سطح زیرین تفاوت های فاحشی 
وجود دارد. این بیماری همه گیر برندگان و بازندگانی به وجود آورده که احتمالا 

همین شرایط را در سال 2022 حفظ می کنند.
بورسان: به منظور ارزیابی این تفاوت ها، اکونومیست پنج شاخص اقتصادی و 
مالی 23 کشور ثروتمند جهان را بررسی کرده و بر اساس این شاخص ها رتبه ای 
به این 23 کشور داده است. تولید ناخالص داخلی، درآمد خانوارها، عملکرد بازار 
سهام، هزینه های سرمایه ای و بدهی دولت 5 شاخصی هستند که مورد ارزیابی 
اکونومیســت قرار گرفته اند. این رتبه بندی نشان می دهد که برخی کشورها در 
بحــران  اقتصادی باقــی می مانند، در حالی که برخی دیگر تقریبا در هر یک از 
5 شــاخص وضعیت بهتری نسبت به قبل از همه گیری دارند. دانمارک، نروژ و 
سوئد همگی در صدر رتبه بندی قرار گرفته اند؛ اقتصاد آمریکا نیز عملکرد خوبی 
داشته است. با این حال، بسیاری از کشورهای بزرگ اروپایی از جمله بریتانیا، 
آلمان و ایتالیا وضعیت بدی نسبت به قبل از همه گیری دارند و اسپانیا در قعر 

این رتبه بندی قرار گرفته است.

 جی دی پی کدام کشورها افت و کدام کشورها رشد کرد؟
اولین شاخص مورد ارزیابی تغییرات تولید ناخالص داخلی است. تغییرات تولید 
طی دو سال گذشته )اواخر 2021 نسبت به اواخر سال 2019( تصویری کلی از 
میزان سلامت اقتصاد هر کشور در دوران کرونا نشان می دهد. برخی کشورها از 
جمله کشورهای جنوب اروپا که به درآمدهای گردشگری وابسته هستند، همیشه 
در برابر ممنوعیت های سفر و کاهش درآمدهای خدماتی آسیب پذیرترند. برخی 

کشورها نیز از جمله بریتانیا و بلژیک با سطح بالایی از همه گیری و مرگ و میر 
ناشی از کرونا درگیر شدند، مسئله ای که به نوبه خود محدودیت ها را بیشتر و 

هزینه های مصرف کننده را محدودتر کرد.

 خانوارهای کدام کشورها از کرونا سود بردند؟
داده های خرد هم به کامل شدن تصویر بزرگ از وضعیت اقتصاد کمک می کند، 
از این رو دومین شاخص مورد بررسی درآمد خانوارها بوده است. افزایش درآمد 
خانوارها به خوبی نشان می دهد که خانواده ها در مدت همه گیری چگونه عمل 
کرده اند، زیرا این شاخص نه تنها درآمد حاصل از اشتغال را پوشش می دهد بلکه 
شامل کمک های دولتی به خانواده ها نیز می شود. اکونومیست درآمد خانوارها را 

با تورم تعدیل کرده تا به مقدار واقعی تغییر درآمد خانوارها برسد.
در برخی کشورها، به ویژه آن هایی که تأثیر ویروس نسبتا خفیف بوده، بازار کار 
آسیب چندانی ندیده و به مردم اجازه داده است که به کسب درآمد خود ادامه 
دهند. به طور مثال نرخ بیکاری ژاپن از زمان شــروع همه گیری تغییر چندانی 
نداشته است. در مقابل، نرخ بیکاری اسپانیا تنها در بازه فوریه تا آگوست 2020 
حدود 3 درصد افزایش یافته است.برخی از دولت ها با دادن مبالغ هنگفتی پول، 
افت درآمد خانوارها را که به دلیل از دست دادن شغل ناشی از بحران اقتصادی 
کرونا ایجاد شــده بود، جبران کردند. آمریکا یکی از کشــورهایی بود که این 
استراتژی را دنبال کرد؛ اگرچه با رکود اقتصادی، بیکاری در این کشور افزایش 
یافت، اما خانوارها در سال جاری و گذشته در مجموع بیش از 2 تریلیون دلار 
از کمک های دولت بهره بردند. کانادا هم اقدام مشــابهی انجام داد. با این حال، 
کشورهای دیگر، مانند حوزه بالتیک)کشورهای شمال شرق اروپا شامل لیتوانی، 
لتونی و اســتونی( قدرت مالی خود را بر محافظت از جریان نقدی شرکت ها یا 
افزایش ظرفیت مراقبت های بهداشتی متمرکز کردند. به نظر می رسید اتریش و 
اسپانیا نه توانسته اند مشاغل خود را حفظ می کنند و نه توانسته اند زیان خانوارها 
از بیکاری را جبران کنند. درآمد واقعی خانوار در هر دو کشــور هنوز حدود 6 

درصد کمتر از سطح قبل از همه گیری است.

 بازار سهام کشورها در دوران همه گیری رشد کرد؟
بررســی بازار ســهام در مدت همه گیری از این جهت مهم است که میزان 
سلامت اقتصاد و همچنین جذابیت یک کشور برای سرمایه گذاران خارجی را 
نشان می دهد. قیمت سهام در بریتانیا امروز کمی پایین تر از آستانه همه گیری 
است که می تواند بازتاب کننده عدم اطمینان از اقتصاد این کشور به دنبال خروج 
از اتحادیه اروپا باشد. بازار سهام بریتانیا همچنین کمتر میزبان شرکت هایی با 
رشد بالا چون شرکتهای فعال در بخش فناوری که در دوره همه گیری رشدهای 
مناسبی از خود به جا گذاشته اند، بوده است. در مقابل آمریکا که تعداد بیشتری از 
این شرکت ها را دارد، شاهد جهش بازار سهام خود بوده است. البته در بازارهای 
اروپای شمالی هم که قیمت های سهام در آن افزایش یافته، این رشد ربطی به 
شرکت های فناوری محور نبوده است. به طور مثال سه شرکت از 10 شرکت بزرگ 
برتر از نظر ارزش بازار در بورس دانمارک فعال در بخش مراقبت های بهداشتی 

هستند، سهم هایی مناسبی برای نگهداری در دوره یک همه گیر.
هزینه های سرمایه ای چگونه وضعیت اقتصادی یک کشور را نشان می دهد؟

هزینه های سرمایه ای، معیار چهارم مورد بررسی در گزارش اکونومیست است. 
اکونومیست معتقد است که این معیار به خوبی خوش بینی کسب و کارها به 
آینده را نشان می دهد. برخی از کشورها در میانه مسیر رونق سرمایه هستند: به 
عنوان مثال، در آمریکا، سرمایه گذاران همچنان فرصت های ایجاد شده توسط 
همه گیری را بررسی می کنند و شرکت ها هزینه های زیادی را صرف فناوری هایی 
می کنند که کار از خانه را کارآمدتر می کند. در اکتبر، بانک گلدمن ســاکس، 
پیش بینی کرد که شرکت های S&P 500 در سال 2022 نسبت به سال 2019 
حدود 18 درصد بیشتر برای سرمایه گذاری و تحقیق و توسعه هزینه خواهند 
کرد. در مقابل، سرمایه گذاری در برخی کشورهای دیگر آرام تر است. نروژ شاهد 

افت سرمایه گذاری برای تولید نفت و گاز بوده است.

اختصاص ۳۳۲ میلیون یورو اعتبار برای محرومیت زدایی

مردم کدام کشورها در دوران کرونا ثروتمند شدند؟

علی چاغروند
مدیر طرح و برنامه اتاق ایران

»ساعت تحریم«  از کار افتاده است

در روابط بین الملل جنگ به انواع مختلفی تقســیم شــده است؛ جنگ سخت، جنگ 
نرم، جنگ سرد و فرهنگی و... . اما آنچه اندیشمندان روابط بین الملل جنگ شناختی 
Cognitive warfare نامیده اند یکی از زیرشاخه های عملیات روانی است که اعتقادات، 

نگرش ها و رفتار عامه جامعه و نخبگان را هدف قرار می دهد.
با روی کار آمدن دولت ســیزدهم و به جریان افتادن مجدد مذاکرات هســته ای، طی 
ماه های گذشته طرف غربی تلاش می کند با بهره گیری از تکنیک های جنگ شناختی و 
تصویرسازی غلط، بر افکار عمومی داخل ایران- اعم از نخبگان و مردم عادی- اثرگذاشته 
تا نهایتاً با ترســیم یک »روایت غلط« و افزایش فشار بر مذاکره کنندگان ایران، نتیجه 
مذاکرات را به نفــع خود رقم زند. پرداختن به این فضاســازی ها از حیث مشــخص 
واقعیت های صحنه درخور توجه است. از همین رو در نوشتار پیش رو یکی از تصورات 
غلط القا شده در جنگ شناختی را مورد نقد و ارزیابی قرار می دهیم. امریکا و سه کشور 
اروپایی طی پنج ماه گذشته مکرراً اعلام کرده اند که »فرصت مذاکرات رو به اتمام و زمان 
برای رســیدن به توافق محدود است« چرا که با پیشرفت های هسته ای ایران و کاهش 
زمان گریز هسته ای، ارزش های عدم اشاعه ای برجام در حال از بین رفتن است، بنابراین 
باید هر چه زودتر به توافق رسید. به عنوان نمونه »رابرت مالی« نماینده ویژه امریکا در 
امور ایران 30 آذر در مصاحبه با سی ان ان گفت که ایران در حال نزدیک شدن به توانایی 
تولید سلاح هسته ای در آینده ای نزدیک است و »اگر آنها با سرعت فعلی خود ]به برنامه 

هسته ای[ ادامه دهند، ما چند هفته فرصت داریم، اما نه بیشتر از آن.
اما بررسی های کارشناسی نشــان می دهد که گزاره نزدیک شدن ایران به تولید سلاح 
هسته ای از اساس غلط اســت، چرا که اولاً مطابق با بررسی های فنی تفاوت آشکاری 
بین دو فاز غنی سازی در سطح تسلیحات و دســتیابی به تسلیحات وجود دارد و باید 
این دو را از هم تفکیک کــرد. بنابراین حتی اگر لحظاتی در »عالم خیال«، »دروغ های 
طرف غربی را راست بپنداریم«، بر فرض دستیابی ایران به غنی سازی 90 درصد باز هم 
12 تا 18 ماه تا دستیابی به تسلیحات هسته ای زمان نیاز است. ثانیاً، طرف غربی خود 
نسبت به این موضوع آگاهی کامل دارد چنان که »رابرت کلی«، رئیس سابق بازرسان 
آژانس بین المللی انرژی اتمی، 5 دی در مصاحبه با شبکه الجزیره ساخت بمب توسط 
ایران را احمقانه دانسته و گفته است: این حرف که این میزان غنی سازی ]60 درصد[ 
خطرناک نیست درست است زیرا برای ساخت بمب هسته ای کافی نیست هر چند که 
به غنی سازی 90 درصد نزدیک است. بنابراین شاید ایران به نقطه انتقال به غنی سازی 
بالاتر برای ساخت یک بمب، نزدیک باشد اما ساخت یک بمب همزمان با بازرسی های 
روزانه آژانس احمقانه است. ثالثاً، طرف غربی خود اذعان کرده است که سناریوی نزدیک 
بودن دستیابی ایران به بمب هسته ای یک جنگ روانی است چنان که یک مقام اسرائیلی 
فاش کرد: لاپید، وزیر خارجه رژیم صهیونیستی به سالیوان مشاور امنیت ملی امریکا 
گفت که اســرائیل در حال حاضر به گونه ای عمل می کند که گویی ایران اورانیوم 90 
درصدی غنی شده دارد. بنابراین برای طرف غربی روشن است که پیشرفت های صنعت 
هســته ای ایران در چهارچوب پادمان و ان پی تی صورت می گیرد و سناریوی نزدیک 
شــدن ایران به بمب اتمی صرفاً یک »دروغ آگاهانه« است. اما چرا بر این دروغ آگاهانه 
اصرار دارد تا بر فوریت مذاکرات تأکید کند؟ پاســخ آن است که  ابزار تحریم، خاصیت 
خود را از دســت داده و افکار عمومی داخلی و خارجی آرام آرام به »لخت بودن پادشاه« 
پی  برده اند.چند گزاره ساده طی 5 ماه گذشته نشان می دهد که با شکست رویکرد فشار 

حداکثری، ایران به »پشت خیمه های تحریم« رسیده است؛
الف- فشار زیان دیدگان تحریم بر امریکا

تحریم های امریکا صرفاً مردم ایران را دچار ضرر نکرده است بلکه بسیاری از متحدین 
امریکا نیز دچار ضررهای هنگفت شده اند. یون کانگ هوین سفیر کره جنوبی در تهران 
اخیراً طی مصاحبه ای گفته است: کره آســیب زیادی از تحریم های ایران دیده است. 
)بخاطر تحریم های امریکا( صنعت پتروشیمی کره با مشکلات زیادی مواجه شده است. 
چند بانک  بین المللی بعد از جریمه توســط امریکا )به دلیل نقض تحریم( ورشکسته 
شدند. در همین راســتا با بالا گرفتن تحریم های امریکا، ضررهای هنگفتی بر اقتصاد 
متحدین این کشور وارد شده که نتیجتاً این کشورها با فشار بر ایالات متحده خواهان لغو 
تحریم های ایران یا صدور معافیت هایی در این زمینه شده اند. برخی اخبار غیررسمی نیز 

از رایزنی های کره جنوبی و ژاپن با امریکا در این زمینه حکایت می کند.
ب- عدم رعایت تحریم ها توسط مخالفان امریکا

 از لحاظ تحریمی وضعیت در جبهه مخالفان امریکا کاملًا به ضرر این کشور بوده چنانکه 
طی ماه های اخیر چین به شکل علنی با تحریم های یکجانبه امریکا مخالفت کرده است. 
در همین راستا هوآ چوانیینگ، سخنگوی وزارت خارجه چین 7 مهر امسال اعلام کرده 
است: چین قاطعانه با هرگونه تحریم یکجانبه مخالف است و از ایالات متحده می خواهد 
تا در اسرع وقت از اعمال قوانین داخلی خود )درخصوص تحریم های یکجانبه ایران( بر 
نهادها و اشخاص طرف ثالث دست بردارد. این موضع که بارها توسط چین تکرار شده 

صرفاً در حد اظهار نظر باقی مانده نمانده و در عمل نیز خود را نشان داده است.
ج- سود تعامل با ایران بیشتر از ریسک تحریم های امریکا

تخفیف های نفتــی ایران برای خریداران خارجی به گونه ای اســت که آن ها »ســود 
تخفیف های ایران« را بیشتر از »ریسک تحریم های امریکا« برآورد می کنند؛ لذا خرید 

نفت ایران برای آن ها به صرفه است و حتی ممکن است افزایش یابد.
در همین راســتا بلومبرگ در گزارشی با اشــاره به افزایش نفت وارداتی چین از ایران 
نوشت که چین در ماه نوامبر حدود 18 میلیون بشکه معادل 600 هزار بشکه در روز نفت 

خام از ایران وارد کرده است که این میزان 40 درصد بالاتر از واردات در ماه اکتبر است.
د- شاخص های اقتصادی

برخی از شاخص های اقتصادی نشان از شکست کارزار فشار حداکثری دارد چنان که 
صندوق بین المللی پول اخیراً در گزارشــی میزان تولید ناخالص داخلی ایران در سال 
2021 را 1.08 هزار میلیارد دلار اعلام کرده اســت که نسبت به کشورهای منطقه در 
جایگاه نخست قرار دارد و عربســتان و ترکیه در رتبه های دوم و سوم قرار گرفتند. در 
این گزارش تولید ناخالص داخلی ایران حتی از برخی کشورهای اروپایی نظیر لهستان، 

پرتقال و سوئیس هم بالاتر قرار گرفته است.
افزایش صادرات ایران نیز نمونه دیگری از شاخص های اقتصادی است که شکست کارزار 
حداکثری را نشان می دهد چنان که مطابق با تازه ترین آمارهای منتشر شده در مرکز 
آمار اتحادیه اروپا، صادرات ایران به اتحادیه اروپا در ماه اکتبر، به بالای 103 میلیون یورو 
رسید که بالاترین رقم از پایان سال 2018 تاکنون است. این گزارش نشان می دهد که 
ایران در 10 ماه ابتدایی امســال 736 میلیون یورو صادرات به اتحادیه اروپا داشته که 
حدود 22 درصد بیشتر از دوره مشابه پارسال است. این شاخص ها نشان می دهد که چرا 
طرف غربی هرچه ســریع تر خواهان رسیدن به توافق است و زمان را برای خود محدود 
می پندارد. درواقع طی یک جنگ شناختی امریکا می خواهد »حربه در حال شکست 
خود« در مذاکرات را به عنوان »امتیاز« به ایران بفروشــد و به قولی روغن ریخته را نذر 
امامزاده کند.تیم مذاکره کننده هسته ای ایران -همان گونه که طی ماه های اخیر نشان 
داده- نباید تحت تأثیر این جنگ روانی قرار بگیرد، چرا که با »اندکی صبر« رسیدن به 
یک »توافق مطلوب« نزدیک بوده و می توان میوه مقاومت مردم در برابر کارزار فشــار 

حداکثری را در مذاکرات عزتمندانه چید.
هنری کیسینجر وزیر خارجه و مشاور امنیت ملی پیشین امریکا در کتاب نظم جهانی 
خود در توصیف عقب نشینی های غرب از موضع هســته ای خود در مذاکرات با ایران 
نوشــته بود: »مدارک نشان می دهد که توان هسته ای ایران، پیوسته در حال پیشرفت 

بوده درحالی که موضع غرب پیوسته ملایم تر شده است.«
 امروز نوبت عقب  نشینی پیوسته غرب در زمینه تحریم است، چرا که »ساعت تحریم«  

از کار افتاده است.
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زهــرا جعفری  -   ایــده روز | هیات 
وزیران در راســتای تصمیم دولت مبنی بر 
تشــکیل کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال و 
تعیین ترکیب و حدود اختیاراتش با هدف 
راهبری و هماهنگی توسعه اقتصاد دیجیتال 
و دســتیابی به سهم ۱۰ درصدی آن از کل 
اقتصاد کشــور، ترکیب کارگــروه مذکور و 
حدود اختیــارات تفویضی خــود به آن را 

تعیین کرد.
در جلسه دیروز هیات وزیران به ریاست 
آیت الله سید ابراهیم رییسی رییس جمهور، 
اعضای دولت با تشکیل کارگروه ویژه اقتصاد 
دیجیتال مرکب از وزرای ارتباطات و فناوری 
اطلاعــات، امور اقتصادی و دارایی، صنعت، 
معدن و تجارت، تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
و دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح، معاون 
علمــی و فناوری رئیس جمهــور و رییس 
کل بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران 

موافقت کردند.
توسعه زیرساخت های اقتصاد دیجیتال، 
برطرف کردن موانع و شــتاب بخشــی به 
شکل گیری زیســت بوم اقتصاد دیجیتال 
در کشــور، حمایت از پلتفرم ها و کسب و 
کارهای دیجیتال و فناوری پایه در کشــور، 
بسترسازی برای توسعه اشتغال فناوری پایه 
در کشور، برطرف کردن موانع فعالیت پلتفرم 
های ایرانی در ســطح بین المللی و توسعه 
مهارت های الــزام آور اقتصاد دیجیتال، از 

جمله وظایف کارگروه یاد شده است.
قانون  براســاس اصل )۱۲۷(  همچنین 
اساســی جمهوری اسلامی ایران، اختیارات 
رئیس جمهــور و هیئت وزیــران به عنوان 
نماینــده ویژه به کارگــروه مذکور تفویض 
و تصمیمــات کارگــروه در خصــوص امور 
اجرایــی موضوعات یادشــده که با اکثریت 
آرای اعضا اتخاذ می شود، در حکم تصمیمات 
رییس جمهور و هیات وزیران بوده و با رعایت 
ماده )۱۹( آیین نامــه داخلی هیئت دولت 

ابلاغ می شود.
اختیــارات هیــات وزیــران در تصویب 
مقــررات مربــوط به موضوعات یادشــده، 
براساس اصل )۱۳۸( قانون اساسی جمهوری 
اســلامی ایران نیز به وزرای عضو کارگروه 
تفویض می شــود. ملاک تصمیم گیری در 
این مــوارد موافقت اکثریــت وزیران عضو 

کارگروه می باشد.
کارگروه ویژه اقتصــاد دیجیتال موظف 
است گزارش عملکرد ماهانه خود را به رییس 

جمهور ارائه کند.

 اصلاح یــک تبصــره از قانون 
بودجه ۱۴۰۰ درخصوص خدمات سلامت 

الکترونیکی و نسخه نویسی
به منظور جلوگیری از بروز مشکل یا ضرر 
مالــی برای بیماران در موارد قهری و ایجاد 
اختلال در نظام کدینگ خدمات ســلامت، 
فقدان امضای الکترونیک یا استعلام اصالت، 
هیئت وزیران لایحه اصلاح جزء )۶( بند )ک( 
تبصره )۱۷( قانون بودجه سال ۱۴۰۰ کل 
کشــور درخصوص خرید خدمات سلامت و 
پرداخت هزینه توسط سازمان ها و مؤسسات 

بیمه گر را به تصویب رساند.
به موجب اصلاحیه مذکور، صرفاً مواردی 
که بــه دلیل بروز شــرایط اضطراری نظیر 
حوادث قهری، قطعی اینترنت، قطعی برق 
با تأیید مراجع ذی صلاح، امکان ثبت نسخه 
الکترونیک وجود ندارد مشروط بر اینکه در 
اولین فرصت پس از رفع شرایط اضطراری 
تکلیف مقرر در این تبصره به انجام برســد، 
از حکم مندرج در جزء )۶( بند )ک( تبصره 
)۱۷( قانون بودجه ســال ۱۴۰۰ کل کشور 
مبنی بر ممنوعیت خرید خدمات سلامت و 
پرداخت هزینه توسط سازمان ها و مؤسسات 

بیمه گر مستثنی است.

آییــن نامه اجرایی این بند مشــتمل بر 
مــواردی نظیر تعیین مصادیق و مرجع ذی 
صلاح برای تشــخیص شــرایط اضطراری 
موضوع، ظرف یک ماه با همکاری وزارتخانه -

های بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی، 
ارتباطات و فنــاوری اطلاعات و تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی تهیــه و به تصویب هیئت 

وزیران می رسد.
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
مکلف اســت با همــکاری ســازمان های 
بیمه گــر پایه و بیمه هــای تکمیلی احکام 
مقرر در این بند را در خصوص بخش نسخ 
غیرالکترونیکی باقی مانده که تاکنون به طور 
کامل الکترونیکی نشده است، تا انتهای سال 

اجرایی نماید.

تغییر  بــرای  دولت  نظر  اصلاح   
نماینده خود در دفاع از طرح »جهش 

تولید دانش بنیان«
دولت با پیشــنهاد معاونت امور مجلس 
رئیــس جمهور مبنــی بر تغییــر نماینده 
خــود برای دفــاع از طرح »جهــش تولید 
دانش بنیان« در مجلس شــورای اسلامی 

موافقت کرد.
بر این اســاس، نماینــده دولت در دفاع 
از طرح یاد شــده، از وزیر علوم، تحقیقات 
و فنــاوری به معاون علمی و فناوری رئیس 

جمهور تغییر یافت.

 تنقیح مصوبات مربوط به تخلفات 
اداری

هیــات وزیران در اجــرای تکالیف مقرر 
در قانــون تدوین و تنقیح قوانین و مقررات 
کشور، با پیشــنهاد معاونت حقوقی رئیس 
جمهــور مبنی بر تنقیح مصوبات مربوط به 

تخلفات اداری موافقت کرد.
به موجب مصوبه دولت، معاونت حقوقی 
رئیس جمهور موظف اســت بــا همکاری 
ســازمان اداری و اســتخدامی کشــور به 
نحــو مقتضی نســبت بــه نشــر و اطلاع 
 رســانی متن تنقیح شده مصوبات یاد شده

 اقدام  کند.
شمول این تصویب نامه، مصوبات عادی 
)غیر طبقه بندی( هیات وزیران، کمیسیون 
های موضوع اصل )۱۳۸( قانون اساســی، 
مقررات مصوب شــورای انقلاب جمهوری 
اسلامی ایران و نمایندگان ویژه رئیس جمهور 
موضوع اصل )۱۲۷( قانون اساســی، مصرح 
در تعیین تخلفات و تنبیهات اداری و آیین 
رســیدگی به آنها )در قلمرو شمول قانون 
رسیدگی به تخلفات اداری( تا آذر ماه ۱۴۰۰ 
است. هر مصوبه مربوط به موضوع و حدود 
شــمول این تصویب نامه که در پیوست  ها 
درج نشــده، تا هنگام تعیین تکلیف توسط 
هیئــت وزیران )که بــا فوریت خواهد بود( 

غیرقابل استناد است.

 اصلاح مصوبه دولت درباره تسویه 
بدهی شرکت پالایش برای توسعه نفت 

امام خمینی)ره( شازند
دولــت به منظــور تامیــن نظر مجلس 
شورای اسلامی درخصوص مصوبه مربوط به 
تســویه بدهی شرکت ملی پالایش و پخش 
فــرآورده های نفتی ایران بابت تســهیلات 
دریافتی برای توســعه شرکت پالایش نفت 
امام خمینی )ره( شازند، آن را اصلاح کرد.

بــه موجب این اصلاحیه، شــرکت ملی 
پالایش و پخش فــرآورده های نفتی ایران 
موظــف اســت بدهــی ناشــی از دریافت 
تســهیلات صندوق انرژی بانک ملت برای 
توسعه شــرکت پالایش نفت امام خمینی 
)ره( شازند به مبلغ )۲۳۳ر۰۶۲ر۷۷۸( یورو 
بابت اصل و فرع تسهیلات مذکور منتهی به 
پایان سال ۱۳۹۹ و سایر هزینه های مترتب 
را به میزان اعلامی بانک مورد نظر و از محل 
وجوه حاصل از صادرات فرآورده های نفتی 
شرکت پالایش نفت امام خمینی )ره( شازند 
پس از واریز وجوه به حساب خزانه، مستقیماً 

برداشت و تسویه نماید.

 آییــن نامه تضمیــن معاملات 
مشارکت عمومی- خصوصی اصلاح شد

هیات وزیران با هدف تأمین نظر مجلس 
شورای اسلامی و رفع مغایرت قانونی اعلام 
شده درخصوص آیین نامه تضمین معاملات 
پیشــنهاد  مشــارکت عمومی- خصوصی، 
معاونــت حقوقی رئیس جمهــور مبنی بر 

اصلاح آیین نامه مذکور را تصویب کرد.
بر این اســاس، اســتفاده از تضامین و 
گواهی های لازم توســط ســرمایه پذیران 
در قراردادهــای مشــارکت، از طریق ابلاغ 
و تخصیص اعتبــار و یا توثیق اوراق خزانه 
اسلامی توسط سازمان برنامــه و بودجــه 
کشور با رعایت ترتیبات مقرر در ماده )۳۰( 
قانون برنامه و بودجه کشــور به بانک عامل 

خواهد بود.

 تصویب خط مشی های مدیریت، 
حفاظت و بهره برداری پایدار از خاک 

کشور
بــه منظــور مدیریت، حفاظــت و بهره 
بــرداری پایــدار از خاک کشــور و کاهش 
تهدیدات جدی زیســت محیطی جدی در 
ایران از قبیل آلودگی، فرسایش، فرونشست 
و قاچــاق خاک و جلوگیری از فقدان آب و 
خاک و وابستگی کشور، هیئت وزیران خط 
مشی های مدیریت، حفاظت و بهره برداری 

پایدار از خاک کشور را به تصویب رساند.
اســتقرار حکمرانی مطلوب، یکپارچه و 
جامع منابع خاک در کشور، افزایش آگاهی 
هــای عمومــی و آموزش های رســمی و 
غیررسمی در زمینه ارزش و اهمیت خاک، 
ارتقــاء بهره وری و بهینه ســازی روش های 

بهره برداری از منابع خاک درکلیه فعالیت ها 
و امــور زیربنایی، پیشــگیری از تخریب و 
فرســایش خاک، مهار سیلاب ها و تقویت 
آبخوان ها، پیشگیری و جلوگیری از آلودگی 
خاک، احیا و بازســازی منابع خاک آسیب 
دیده، حفظ و توسعه پوشش گیاهی جنگلی 
و مرتعی، پیشگیری و مقابله با هرگونه خروج 
خاک از کشور و بهینه سازی مصرف نهاده 
های کشاورزی در منابع خاک، از جمله خط 

مشی های یاد شده هستند.

 اصــلاح آیین نامه اجرایی قانون 
پایین دستی  صنایع  توسعه  از  حمایت 
نفت خام و میعانات گازی با استفاده از 

سرمایه گذاری مردمی
هیات وزیران با توجه به حکم مندرج در 
اصلاحیه ماده )۶( قانون »حمایت از توسعه 
صنایع پایین دســتی نفت خام و میعانات 
گازی با استفاده از سرمایه گذاری مردمی«، 
با پیشنهاد وزارت نفت مبنی بر اصلاح آیین 
نامه اجرایی قانون مذکور مطابق با اصلاحات 

صورت گرفته در قانون موافقت کرد.
براســاس اصلاحیه مذکور،   طرح های 
مندرج در این آیین نامه شــامل طرح های 
ایجاد تأسیسات پتروشیمی با خوراک پروپان 
یا بوتان و همچنین تأسیسات پالایشگاهی و 
پتروپالایشگاهی مندرج در قانون »حمایت 
از توســعه صنایع پایین دستی نفت خام و 
میعانات گازی با استفاده از سرمایه گذاری 
مردمی« و طرح های تکمیل زنجیره ارزش 
)طرح های ایجاد صنایع اولویت دار تکمیل 

زنجیره ارزش( هستند.
همچنین میزان ســرمایه گذاری ارزش 
شده مندرج در آیین نامه فوق شامل برآورد 
میزان ســرمایه گذاری هر طرح است که به 
صــورت ارزی و با تبدیل بخش ریالی به ارز 
بر مبنای نرخ روز مورد تأیید بانک مرکزی 

در مجوز درج می شود.
بــه موجب اصلاح آیین نامه یاد شــده، 
وزارت نفت مکلف اســت ظرف )۳۰( روز از 
تاریخ ابلاغ این اصلاحیه، نســبت به اعلام 
سازوکار ارسال تقاضا، برای متقاضیان اجرای 
طرح های تکمیل زنجیره ارزش در تارنمای 
وزارت نفــت و همچنین دعوت از شــرکت 
های پتروشــیمی که دارای مجوز تخصیص 
خوراک پروپان یا بوتان در سواحل هستند، 

اقدام نماید.
طرح های احداث پتروشیمی با خوراک 
پروپان یــا بوتان صرفاً شــامل طرح هایی 
خواهد بود که خوراک خود را بطور مستقیم 
از وزارت نفت یا با یک واسطه از آن وزارت 
دریافــت می نماینــد. همچنین متقاضیان 
خــوراک پروپان یــا بوتان باید برداشــت 
همزمــان پروپان و بوتان به نســبت مورد 
 تأییــد وزارت نفت را در طــرح های خود 

پیش بینی  نمایند.

در مجوزی که توســط وزارت نفت برای 
طرح های موضوع این آیین نامه صادر می 
شود، باید مواردی همچون کمیت، کیفیت، 
مــدت تعهد تأمیــن خوراک پالایشــگاه/ 
پتروپالایشگاه برای )۲۰( سال و برای طرح 
های پتروشیمی با خوراک پروپان یا بوتان 
برای )۱۲( سال و نیز محل تحویل خوراک 

قید شود.
همچنین وزارت نفت موظف اســت در 
زمان اعطای مجوز طرح، نســبت به اعطای 
مجــوز پیش فــروش تا ســقف ۵۰ درصد 
فــرآورده ها معــادل حداکثــر ۵۰ درصد 
میزان سرمایه گذاری ارزش گذاری شده به 
شــرکت های خارجی در قبال تأمین مالی 
خارجــی )فاینانس( یا تأمیــن تجهیزات با 
فناوری پیچیده به تشخیص این وزارتخانه 

اقدام نماید.

 تهاتر مطالبات و بدهی های شرکت 
فولمن با دولت

هیــات وزیران در ادامه و به پیشــنهاد 
وزارت امور اقتصادی و دارایی، مصوب کرد 
مطالبات شرکت فولمن از شرکت دولتی برق 
منطقه ای آذربایجان با بدهی همان شرکت 
به ســازمان امور مالیاتی کشور به مبلغ ۱۲ 
میلیارد و ۳۸۷ میلیون و ۹۲۵ هزار و ۸۰۲ 

ریال تهاتر شود.
همچنین به موجب مصوبه فوق، مطالبات 
قطعی دولت از اشــخاص حقیقی و حقوقی 
)تعاونــی و خصوصی( کــه در اجرای این 
تصویب نامه، به شرکت  دولتی منتقل شده 
است با بدهی دولت به شرکت  مذکور )اعم 
از شــرکت اصلی و یا شــرکت های دولتی 
تابع آن( بابت مــواردی مانند یارانه قیمت 
های تکلیفی )با تأیید سازمان حسابرســی( 
از طریــق صــدور اســناد تســویه خزانه 
 موضــوع قوانیــن بودجــه ســنواتی قابل

 تسویه است.

 موافقت دولت با تغییر دســتگاه 
اجرایی طرح های بخش آب

هیات وزیران با توجه به تغییر ســاختار 
مرتبط در وزارت نیرو و لزوم تغییر دستگاه 
اجرایی طرح های بخش آب، با پیشــنهاد 
ســازمان برنامه و بودجه کشــور مبنی بر 
تغییر دســتگاه اجرایی طرح های مذکور از 
وزارت نیرو به شــرکت مدیریت منابع آب 

ایران موافقت کرد.

 تغییر دستگاه  اجرایی طرح های 
»احداث بیمارستان های ۶۴ تختخوابی 
 3۲ بیمارستان  »توســعه  و  زیرکوه« 

تختخوابی شهرستان نهبندان«
در راســتای اســتفاده هرچه بیشتر از 
ظرفیت خیرین کشــور و جذب اعتبارات 
غیردولتی، هیئت وزیران پیشنهاد سازمان 
برنامــه و بودجه کشــور درخصوص تغییر 
»احداث  هــای  اجرایی طــرح  دســتگاه 
زیرکــوه«  تختخوابــی   ۶۴ بیمارســتان 
و »توســعه بیمارســتان ۳۲ تختخوابــی 
شهرســتان نهبنــدان بــه ۹۵ تخت« از 
»شــرکت مادر تخصصی توســعه و تجهیز 
مراکــز بهداشــتی، درمانــی و تجهیزات 
پزشــکی« به »دانشــگاه علوم پزشکی و 
خدمــات بهداشــتی، درمانــی بیرجند - 

بهداشت و درمان« را به تصویب رساند.

 اعــلام نظر دولــت درخصوص 
تعدادی از طرح های نمایندگان مجلس

در ادامه جلســه، دولــت ضمن اعلام 
نظــر درخصــوص تعــدادی از طرح های 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی، نماینده 
 خــود را بــرای پیگیری موضــوع مربوط 

تعیین کرد.

دولت ترکیب کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال و حدود اختیاراتش را مشخص کرد

بانک صنعت ومعدن از صنایع کاغذسازی و تولید نئوپان خوزستان حمایت می کند
 مدیرعامــل بانــک صنعت و معدن گفــت: یکی از 
هدفگذاری های مهم این بانک در خوزســتان، توسعه و 

حمایت از صنایع تولید نئوپان و کاغذسازی است.
حسین مهری در حاشیه بازدید از شرکت نئوپان البرز 
در محل جاده قدیم خرمشهر بیان کرد: خوزستان ظرفیت 
بسیار خوبی در صنعت کاغذسازی  و تولید نئوپان دارد 
و این بانک تمرکز خاصی در این بخش در استان دارد.

وی با بیان اینکه در خوزستان سه پروژه کاغذسازی 
وجود دارد گفت: کارخانه کاغذ پارس، که در گذشــته 
وابسته به بانک صنعت و معدن بود و به بخش خصوصی 
واگذار شد اما همچنان این بانک از آن حمایت می کند، و 
شرکت کاغذ کارون که به دیبای شوشتر تغییر نام داده ، 
و این بانک به بخش خصوصی واگذار کرده از شرکت های 

تولید کاغذ در خوزستان هستند.
مهری ادامه داد:۶ هزار میلیارد ریال از ســوی بانک 
صنعت و معدن به شرکت دیبای شوشتر پرداخت شده 
و گام نخســت آن بهره برداری شــده و تا ســال آینده 

کامل می شود.
مدیرعامــل بانک صنعت و معدن کشــور ادامه داد: 
شرکت دیگر کاغذســازی در خوزستان، شرکت کاغذ 
سبز خوزستان اســت که به صورت سندیکایی از چند 

بانک تامین اعتبار شده است.
وی گفــت: همراه تیم مدیریتــی و تصمیم گیر به 
خوزســتان ســفر کردم تا برای پروژه هــای مربوط به 
 این بانک در خوزســتان، و بهبود روند پیشــرفت آنها

 تصمیم گیری شود.

مهری با اشــاره به اینکه امروز از چهار پروژه بزرگ 
صنعتی در خوزستان بازدید خواهم کرد ادامه داد:بانک 
صنعت و معدن ۵۶ میلیون یورو به شرکت نئوپان البرز 

اعتبار تخصیص داده است.
وی گفت: این شرکت به دلیل تحریم ها با مشکلات 
زیادی روبه رو شد که این مشکلات در حال حل شدن 
هســتند و سهامداران آن نیز خواهان راه اندازی هر چه 

سریعتر این شرکت هستند.
مهری بیان کرد:این شرکت ظرفیت تولید ۲۰۰ هزار 
متر مکعب نئوپان را دارد و با توجه به اینکه سالانه یک 

میلیون مترمکعب نئوپان وارد کشور می شود، فعالیت این 
شرکت برای کشور بسیار به صرفه است. 

وی افزود: این شــرکت از جهت تکنولوژی و کیفیت 
به روز و بالا است و امید است این مجموعه که ۴۱۲ نفر 
اشتغال مستقیم و ۶ هزار نفر اشتغال غیرمستقیم دارد، 

تا ۱۴ ماه دیگر راه اندازی شود.
مدیرعامل بانک صنعت و معدن گفت: در مجموع برای 
۱۴۸ پروژه در خوزستان از سوی این بانک تامین اعتبار 
شــده که ۴۴ پروژه به بهره برداری رسیده و ۶ پروژه نیز 

در حال انجام است.

وی افــزود: از پروژه هایــی کــه چنــدی پیش در 
خوزســتان به بهره برداری رســید پتروشیمی مسجد 
ســلیمان اســت کــه ۷۵۰ میلیــون یــورو از طریق 
 فاینانــس چین توســط بانک صنعــت و معدن تامین 
اعتبار شــد. این شــرکت اوره و آمونیاک تولید می کند 
 کــه به شــدت صادراتی اســت و منطقــه را متحول

 کرده است.
وی ادامه داد: شــرکت کربنات کلسیم در شوش نیز 
بــا ۱۵ میلیون یورو اعتبار بانــک و ۲۱۰ میلیارد ریال 
سرمایه در گردش از ســوی این بانک چندی پیش به 

بهره برداری رسید..
مهــری افــزود: ۴۵۰ هــزار میلیارد ریــال تاکنون 
تســهیلات توســط بانــک صنعــت و معــدن برای 
 راه انــدازی پروژه های صنعتی در خوزســتان پرداخت

 شده است.
مدیــر عامل بانک صنعت و معــدن بیان کرد: بانک 
صنعت و معدن این آمادگی را دارد که از فعالان اقتصادی 

که طرح هایی که توجیه اقتصادی دارند حمایت کند.
وی همچنین گفت: سرمایه گذاری در بخش نیروگاه ها 
 و در حــوزه نفــت و پتروشــیمی از دیگــر اهداف این 

بانک است.
مدیرعامل بانک صنعت و معدن امروز در سفری یک 
روزه به خوزستان از پروژه های شرکت نئوپان البرز، کاغذ 
سازی شوشــتر و شرکت کربن ایران بازدید می کند تا 
در راســتای حمایت از صنایع خوزستان تصمیم گیری 

لازم انجام شود.

 زیرساخت پرداخت سود سهام از سجام آماده است
زیرساخت های فنی برای پرداخت سود سهام شرکت های بورسی از طریق سامانه 
سجام ایجاد شده و با تصویب قانون جدید بازار اوراق بهادار در مجلس، شاهد اجرایی 

شدن آن خواهیم بود.
 به نقل از صدا وســیما رئیس ســازمان بورس و اوراق بهــادار درباره پرداخت 
سودشرکت ها از طریق سامانه سجام گفت: زیرساخت های فنی لازم برای این امر در 
شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه به طور کامل ایجاد شده است.

مجید عشقی با بیان اینکه اگرچه اکنون زمان تقسیم سود سهام شرکت ها نیست، 
افزود: باید برای برخی شرکت ها، الزام قانونی برای پرداخت سود سهام از طریق سامانه 
سجام تصویب شود، زیرا برخی از بانک هایی که در بورس هستند اعلام کردند که 

بدلیل اینکه ما بانک هستیم سود سهام را خودمان پرداخت می کنیم.
وی گفت: سازمان بورس و اوراق بهادار پیشنهاد الزام قانونی شرکت ها به پرداخت 
ســود از طریق سامانه سجام را در پیش نویس طرح اصلاح قانون بازار اوراق بهادار 

آورده است.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در پایان گفت: همانطور که وعده داده بودیم 
طی دو ماه اخیر تمام زیرساخت های فنی لازم انجام و با تصویب قانون جدید بازار 
اوراق بهادار در مجلس شورای اسلامی شاهد پرداخت سود سهام همه شرکت های 

حاضر در بازار سرمایه از طریق سامانه سجام خواهیم بود.

 مصوبات ۱۰ گانه دولت، نوید بخش بازگشت ثبات به بورس
 یک کارشناس و فعال بازار سرمایه، مصوبات ۱۰ گانه اخیر دولت در حمایت از 
بازار سرمایه را زمینه ساز بازگشت ثبات به  این بازار ارزیابی کرد و گفت: تک تک 

بندهای این مصوبات می تواند کمک شایانی به بازار سرمایه باشد.
»فردین آقابزرگی« در خصوص مصوبات دولت برای حمایت از بازار افزود: از دو 
منظر می توان به این ۱۰ مصوبه چشم دوخت، ابتدا بعد شکلی آن بوده که از این 
لحاظ به نظر می رسد این ۱۰ مصوبه به جا و مناسب بوده است؛ به خصوص  زمانی 
که همه به تصمیمات، جلسات و صحبت های دولتمردان و مسئولین اقتصادی چشم 

دوخته اند این امر دغدغه ها را تا حدودی تسکین می دهد.
وی گفت: بعد اساسی این ۱۰ مصوبه که در مقطع فعلی )هر چند با ابعاد پیش 
نویس لایحه بودجه ۱۴۰۱ انحراف داشته باشد(جای تقدیر و تشکر دارد، این است که 
نکاتی که مدت ها فعالان بازار دنبال و تصور می کردند که به نتیجه مطلوب نخواهد 
رسید با واکنش خوب دولت و مسوولان اقتصادی مواجه شده است و البته این اتفاق 

بدون شک با مشاوره فعالان بورسی و مشاورین اقتصادی دولت انجام شده است.
این کارشــناس بازار سرمایه تصریح کرد: تک تک بندهای این مصوبه از جمله 
افزایش بهره مالکانه از موضوعاتی بود که در گذشته بازار به آن واکنش منفی نشان 
داده بود ؛بنابراین کاهش آن توســط دولت در این مصوبات و همچنین حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی یا افزایش نرخ ارز نیمایی می تواند کمک شایانی به بازار بورس کند.

آقابزرگی اظهار داشت: کنترل بازار اوراق بدهی یا تخصیص نقل و انتقال سهام 
به صندوق تثبیت اقداماتی مفید بوده که در این لایحه گنجانده شده است؛ چرا که 
ظرفیت صندوق تثبیت آنقدری نیست که بتواند معاملات سه تا چهار هزار میلیارد 

تومانی را هدایت کند.
وی ادامــه داد: اما این نگاه که بتوانیم صندوق تثبیتی را تقویت کنیم که هر از 
گاهی به دلیل کاهش ریسک معاملات وارد عمل شود، امر مناسبی است. بنابراین 
اگر بخواهیم نگاه درست و مناسبی به مصوبات اخیر بیندازیم باید گفت که همه 

این ۱۰ مصوبه برای بازار مفید خواهد بود.
این کارشــناس و فعال بازار سرمایه خاطرنشان کرد: البته ابهاماتی در برخی از 
این مصوبات از گذشــته وجود داشــته است؛ مثلا این که بتوانیم معافیت مالیاتی 
شرکت های تولیدی را از ۲۰ درصد به پنج درصد برسانیم این شبهه را به وجود می 
آورد که آیا این فقط مربوط به شرکت های بورسی و فرابورسی است یا به شرکت 

های خارج از بورس اختصاص دارد؟
آقابزرگی افزود: اگراین مالیات مربوط و مشمول به شرکت های خارج از بورس 
باشد چه تفاوتی بین این شرکت ها و شرکت های بورس وجود دارد؟ چون قبلا به 
عنوان یک مزیت برای پذیرش در بورس و بازار سرمایه شرکت ها برای تشویق به 

سرمایه گذاری در بورس این سیاست به کار گرفته شده است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: یکی از مصوبات مهم دولت نیز به 
نرخ تسعیر ارز که معادل ۹۰ درصد نرخ نیمایی است مربوط می شود که در گذشته 
بانک ها مجبور بودند با نرخ ۱۱ هزار تومان دارایی های خود را تسعیر کنند و این 

مصوبه قدمی رو به جلو در این خصوص است.
این کارشناس و فعال بازار سرمایه با اشاره به اینکه دعوت رئیس سازمان بورس 
به جلسات اقتصادی دولت از تاکیدها و اصرار فعالان بورسی نشات می گیرد، گفت: 
این موضوع توسط کارشناسان و فعالان بورس آن قدر تکرار شد که بالاخره دولت 
مجبور به پذیرش آن شــده است، به همین دلیل دعوت رئیس سازمان بورس به 
این جلسات از نقاط مثبت این مصوبات است؛ چون ممکن است برخی تصمیمات 
اقتصادی در این جلسات از دقت کافی برخوردار نبوده و بورس را دچار تلاطم کند؛ 
اما رئیس سازمان به عنوان متولی بازار می تواند از سرمایه گذران و سهام شان دفاع 

لازم را داشته باشد.
وی اظهار داشت: در خصوص نرخ خوراک و سقف قیمت پنج هزار تومان برای 
آن، به نظر می رسد می توان روی آن اصلاحاتی انجام داد؛ به طوری که اگر براساس 
نرخ نیمایی حساب کنیم خوراک پتروشیمی ها حدود ۲۰ سنت می شود تا معادل 

نرخ صادراتی باشد.
به گفته این کارشناس بازار سرمایه، با توجه به این که مزیت نسبی برای شرکت 
های استفاده کننده از خوراک پتروشیمی و بعضا شرکت های فولادی و سیمانی 

داریم، این نرخ برای بهتر چرخیدن صنایع می تواند کاهش داشته باشد.
آقابزرگــی تصریح کرد: در حال حاضر هیچ امکان و احتمالی مبتنی بر اصلاح 
قیمت در جهت منفی منطقی، توجیه پذیر و اقتصادی نیست و آن چه در حال اتفاق 
افتادن است، هیجانی ناشی از مقایسه وضعیت فعلی بازار سرمایه در ۹ ماه اخیر با 

دوره مشابه گذشته است.
وی اظهار داشــت: انتظار بیش از اندازه برای کسب بازدهی در دوره کوتاه مدت 
به خصوص ســرمایه گذران خرد را آزرده خاطر خواهد کرد؛ به طوری که در یک 
روز یک سینوس ورود و خروج پول یا هیجان مثبت به منفی یا بالعکس را تقریبا 
در یک ماه گذشته شاهد هستیم و این امر نشان دهنده این است که این امکان و 

فضای اصلاح قیمت موجود نیست.
این کارشناس و فعال بازار سرمایه در ادامه گفت: پی. ای. فوروارد )نسبت قیمت 
به درآمد به میزان نرخ ســود، تورم و بهره بانکی( اغلب شــرکت ها و صنایع کشور 
در سطح ارزندگی بوده و بعضا زیر ارزش ذاتی در حال معامله است؛ به طوری که 
متوسط صنعت فولاد پی ای فورواردش زیر چهار است و سایر صنایع و شرکت ها 
که اصلاح قیمت داشــتند به این تصمیمات امیدوار بودند و هر چند اثر ممکن و 
موثر بر فضای معاملات نداشته باشد اما بازار در وضعیت فعلی مستعد یک تعادل 
و ثباتی است و انتظار کاهش قیمت بیش از این متصور نیست؛ هر چند اگر اتفاقی 
هم بیفتد در یک بازه کوتاه مدت ۶ ماهه یا میان مدت یک ساله برندگان و بازندگان 

خرید و فروش سهام شناسایی می شوند.
آقابزرگی یادآور شــد: استنباط حرف های من مربوط به سابقه ای است که در 
گذشــته انجام شده اســت، به طوری که آن زمان که P بر E  های توجیه پذیر را 
خرید نمی کردند در آینده مشخص شد اشخاصی که در همین مقاطع علی الظاهر 
متعهد به نظر می رسند وارد بازار شده و سرمایه گذاری کردند. چون بازارهای رقیبی 
همچون خودرو، مســکن، طلا و سکه و حتی سپرده های بانکی آن چنان که بازار 
ســرمایه مورد حمایت قرار گرفته نیست و وضع مالیات نشان دهنده این است که 
هیچ فضای سرمایه گذاری همچون بازار سرمایه در بالاترین بازده نخواهیم داشت.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
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 ایده روز
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شماره : 1275

 معــاون ســازمان جنگل هــا، مراتع و 
آبخیزداری کشور اعلام کرد: از ابتدای امسال 
تاکنون ۴۰۰ هزار هکتار عملیات آبخیزداری 

انجام شد.
بــه گــزارش ایــده روز از وزارت جهاد 
کشاورزی، »پرویز گرشاسبی« افزود: امسال 
اجــرای طرح آبخیزداری بــرای حدود ۱.۵ 
میلیون هکتار برنامه ریزی شده و پیش بینی 
می شود تا پایان سال مالی در اواخر تیر ۱۴۰۱ 

این هدف محقق شود.
معاون ســازمان جنــگل هــا، مراتع و 
آبخیزداری کشــور، مجمــوع اجرای طرح 
آبخیزداری در کشــور را از ابتدای شروع این 
طرح در ســال ۱۳۳۸ تاکنــون ۳۲ میلیون 

هکتار عنوان کرد.
گرشاســبی با بیان این کــه در کل ۱۲۰ 
میلیــون هکتار در کشــور بایــد عملیات 
آبخیزداری انجام شــود، اظهار داشــت: ۳۲ 
میلیون هکتار اراضی که زیر پوشش عملیات 
آبخیزداری قرار گرفته است، مربوط به مناطق 
فوق بحرانی از نظر فرســایش بالای خاک، 
تولید رســوب و شدت سیل خیزی است و با 
توجه به این که این مناطق بحرانی به اعتبار و 
عملیات آبخیزداری بیشتری نیاز دارد سرعت 

کار در دهه های اولیه کم بوده است.
وی درباره اعتبار پیش بینی شــده برای 
عملیــات آبخیزداری در ســال جــاری نیز 
گفت: برای امســال سه هزار و ۵۰۰ میلیارد 
تومان اعتبار اختصاص یافته است که از این 
مبلغ نزدیک به ۷۰۰ میلیارد تومان تاکنون 

پرداخت شد.
معاون آبخیزداری سازمان جنگل ها، مراتع 
و آبخیزداری کشور افزود: هر چند سقف اعتبار 
طــرح آبخیزداری در قانــون بودجه ۱۴۰۰ 

نسبت به سال گذشته سه برابر رشد داشته، 
اما از آنجایی که جنس اعتبارات به گونه ای 
است که بخشی از آن مربوط به ردیف متفرقه 
و همچنین مناطق محروم است و باید از محل 
اسناد خزانه تامین شود، از این رو پیمانکاران 

برای اجرا رقبت کمتری نشان می دهند.
وی با اشــاره به این که در ســال ۱۴۰۰ 
از صنــوق توســعه ملی بــرای فعالیت های 
آبخیزداری، اعتباری پیش بینی نشده است، 
ابراز امیدواری کرد در ســال ۱۴۰۱ مســیر 
صندوق توسعه ملی برای فعالیت های عمرانی 
در بخش کشاورزی و منابع طبیعی باز شود.

افزایش 4 برابــری اعتبارات تملک 

دارایی های سرمایه ای
گرشاسبی در مورد اعتبارات آبخیزداری 
در لایحه بودجه ۱۴۰۱، بیان داشت: در این 
لایحه اعتبارات طرح های تملکی دارایی های 
سرمایه ای و طرح های ثابت حدود چهار برابر 

رشد نشان می دهد.
وی، اعتبارات طرح هــای ثابت در حوزه 
آبخیزداری در بودجه ســال جاری را ۴۲۰ 
میلیــارد تومان عنوان کرد و گفت: دولت در 
لایحه بودجه ۱۴۰۱ اعتبارات طرح های ثابت 
و ردیف های پایدار را یک هزار و ۶۸۰ میلیارد 

تومان پیش بینی کرده است.
گرشاسبی اعتبارات طرح های ثابت را مهم 
برشمرد و تصریح کرد: این اعتبارات برای ما 

از نظر نظام برنامه ریزی و انجام فعالیت های 
آبخیزداری اهمیت دارد.

وی با اشــاره به تصویب دو ردیف ناپایدار 
در بودجه سال جاری برای حوزه آبخیزداری، 
اظهار داشت: در بودجه امسال از محل مناطق 
محروم مبلغ یک هزار و ۴۴۰ میلیارد تومان و 
از محل ردیف متفرقه مبلغ یک هزار و ۷۸۰ 
میلیارد تومان برای این حوزه مصوب شد که 
از این مبالغ ۲۰ درصد آن تاکنون تخصیص 

یافته است.
معــاون آبخیزداری ســازمان جنگل ها، 
مراتــع و آبخیزداری کشــور در همین حال 
درباره میزان استحصال آب از طریق اجرای 
طرح های آبخیزداری نیز گفت: ارزیابی های 

انجام شــده در مورد اثربخشــی ۲۵ پروژه 
آبخیزداری که به صــورت تصادفی انتخاب 
شدند، نشــان می دهد که به طور متوسط به 
ازای هر هکتار آبخیــزداری در ایران حدود 
۵۳۰ متر مکعب آب و هر هکتار آبخوان داری 
نیز بیش از یک هزار متر مکعب آب در سال 
استحصال می شود. وی، کاهش تبخیر، حفظ 
پوشش گیاهی، نفوذ آب در زمین و افزایش 
تولیــد علوفه در مراتع را از جمله مزیت های 

آبخیزداری برشمرد.
گرشاســبی تصریح کرد: اجرای هر هکتار 
آبخیزداری در سال، ۱۲۰ کیلوگرم عملکرد 

تولید علوفه در مراتع را افزایش می دهد.
وی دربــاره تاثیر آبخیــزداری بر کاهش 
رسوبات و فرسایش خاک نیز گفت: در ایران 
سالیانه کاهش رسوبات هشت تن و فرسایش 
خاک به طور متوسط ۱۶ تن در هر هکتار است 
که با انجام عملیات آبخیزداری رســوبات به 
چهار تن و فرســایش خاک به ۹ تن در هر 

هکتار تقلیل می یابد.
به گزارش ایــده روز، آبخیزداری مطالعه 
ویژگی های یک حوضه آبخیز و فرایند بررسی 
و اجرای طرح هــا و برنامه ها با هدف توزیع 
پایدار منابع حوضه آبخیز و تضمین پایداری 
کارکردهای آن باتوجه  به تاثیری است که بر 
جوامع گیاهی و جانوری و انسانی آن حوضه 
دارد. در یک طرح آبخیزداری سعی می شود 
با شــناخت ظرفیت ها و قابلیت های مختلف 
یک منطقه جغرافیایی محدود شده در قالب 
یک حوزه آبخیز، ضمن حل مشکلات مختلف 
اکولوژیکی، زیرســاختی، انســانی، زیستی 
بیشترین بهره برداری انسانی در جهت رفاه 
حال آبخیزنشینان، در کنار تضمین توسعه 

پایدار آبخیز انجام شود.

امسال ۴۰۰ هزار هکتار عملیات آبخیزداری اجرایی شد

ــدی  ــای تولی ــرای کوده ــاک ب ــه آب و خ ــتاندارد موسس  اس
ــت ــختگیرانه اس ــی س داخل

دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان کودهای کشــاورزی گفت: اســتانداردهای 
موسسه آب و خاک برای کودهای تولید داخل از استانداردهای جهانی و بین المللی 
سختگیرانه و بالاتر است. به گزارش خبرنگار اقتصادی ایده روز، »حسن نعمت طلب« 
امروز )سه شــنبه( در نشست خبری به منظور تشریح اهم اقدامات و مشکلات در 
بخش تولید و برگشت محصولات کشاورزی صادراتی ایران از برخی کشورها، افزود: 
اکنون ۳۰۰ تولیدکننده در این بخش فعالیت دارند که ازاین تعداد ۱۲۸ نفر عضو 
انجمن مذکور هستند. وی با بیان اینکه کشور نیازی به واردات کود از لحاظ کمّی 
و کیفی ندارد، اظهار داست: در دوره تحریم ها بخش عمده کود مورد نیاز کشور از 

محل تولید داخل و فقط حدود ۲ درصد از محل واردات تامین می شود.

۵ میلیون تن نیاز کودی کشور امسال
نعمت طلب تصریح کرد: براساس آمار موسســه آب و خاک، نیاز کودی کشور 
پنج میلیون تن برآورد شده، اما آنچه مورد مصرف واقعی قرار می گیرد ۳.۵ میلیون 
تن انواع کود است. وی اضافه کرد: از این میزان کود مصرفی ۲.۵ میلیون تن کود 
اوره، ۶۰۰ هزار تن کود فســفاته، ۱۰۰ هزارتن کود پتاسه و بقیه کودهای مرکب، 
ریزمغذی، زیستی و آلی است. این مقام صنفی گفت: از سال ۹۴ که آیین نامه ثبت 
کودی توسط وزیر ابلاغ شد، تولیدکنندگان موظف شدند برای تولید بهینه  در این 
موسسه محصولات خود را ثبت کنند، بنابراین همه محصولات کودی تحت نظارت 
شــدید این موسسه اســت و کودی خارج از ضوابط حق تولید ندارد و پایش های 
بازار نیز انجام می شود. دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان کودهای کشاورزی افزود: 
ما مشکلی از نظر کیفی در تولید کودهای داخلی نداریم و اگر مشکلی در صادرات 
محصولات رخ دهد به دلیل مصرف کود یا سمومی است که در کشور مبدا تعریف 
نشده است و ما نیز از آن بی خبریم، اما این مهم به معنی عدم مرغوبیت محصول 
کشاورزی تولید ایران نیست. به گزارش ایده روز، هشتمین نمایشگاه تخصصی نهاده 
های کشــاورزی تهران ۱۴ تا ۱۷ دی ماه ۱۴۰۰ با حضور  ۹۴ شرکت تولیدکننده 
داخلی کود، ســم و بذر در مجتمع نمایشگاه های بوستان گفت وگو در فضایی به 

وسعت ۱۱ هزار مترمربع برگزار می شود.

 حدود چهار میلیون راس دام در سیستان و بلوچستان ایمن سازی 
شدند

 معاون سلامت اداره کل دامپزشکی سیستان و بلوچستان گفت: در راستای 
پیشگیری از بروز و شیوع انواع بیماری های خطرناک و واگیردار دامی از ابتدای 
سالجاری تاکنون حدود چهار میلیون راس دام سبک و سنگین در استان علیه 

بیماری های مختلف دامی ایمن سازی شدند.
دکتر مسعود اصغری روز چهارشنبه در گفت وگو با خبرنگار ایده روز اظهار 
داشــت: بروز و شــیوع بیماری های خطرناک و واگیر در جمعیت های دامی 
عوارضی سنگین و دربرخی موارد جبران ناپذیر را به دنبال خواهد داشت زیرا در 
مواردی سبب سرایت به جمعیت انسانی و انتقال و شیوع بیماری در بین انسان 
ها و یا صدمات و ضرر اقتصادی سنگین برای دامداران و روستاییان می شود.

وی گفت: رسالت بزرگ سازمان دامپزشکی کشور حفظ و حراست از سرمایه 
های دامی در برابر آسیب بیماری های مختلف و همچنین تضمین سلامت غذای 
جامعه است که اولین گام در این راستا پیشگیری از بروز و شیوع بیماری های 
خطرناک واگیر در جمعیت دامی می باشــد و این مهم نیازمند واکسیناسیون 
به موقع و موثر مطابق با دستورالعمل های سازمان دامپزشکی، گزارش به موقع 

علائم بیماری و انجام اقدامات بهداشتی مورد نیاز است.
معاون سلامت اداره کل دامپزشکی سیستان و بلوچستان افزود: در راستای 
پیشــگیری از شــیوع بیماری های واگیر دامی مختلف و همچنین مشترک با 
انســان، از ابتدای ســالجاری حدود چهار میلیون راس دام سبک و سنگین در 
استان واکسینه شدند که انجام صحیح و به موقع عملیات واکسیناسیون سبب 
کاهــش و یا عدم بروز و انتقال بیماری های خطرناک و واگیر خواهد شــد.در 

جذب گرد و غبار نیز نقش مهمی دارند.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری کرمانشــاه بــا بیان اینکه جنگل های 
زاگــرس در معرض تهدیدات طبیعی و انســانی قرار دارنــد، گفت: تهدیدات 
متعددی مثــل تغییر کاربری اراضی، قطع درختان، چرای دام، تهاجم آفات و 
بیماری ها، آتش سوزی های عمدی و غیرعمدی این جنگل ها را تهدید می کند.

به گزارش ایده روز، استان کرمانشاه ۲ میلیون و ۴۹۹ هزار هکتار مساحت 
دارد کــه ۷۰ درصد آن را عرصه های منابع طبیعی با بیش از ۵۲۷ هزار هکتار 

جنگل و یک میلیون و ۱۹۲ هزار هکتار مرتع تشکیل داده است.
این استان دارای سه منطقه حفاظت شده شامل منطقه حفاظت شده بیستون 
که ۵۴ هزار هکتار است، بوزین و مرخیل در پاوه ۲۳ هزار هکتار و قلاجه هم 
حدود ۴۳ هزار هکتار اســت. یک پناهگاه حیات وحش بیستون نیز در منطقه 
ورمنجه در جاده سنندج وجود دارد و در مجموع استان کرمانشاه دارای چهار 

منطقه شکار و تیراندازی ممنوع به مساحت ۱۶۱ هزار هکتار است.
اســتان کرمانشــاه ۲ میلیون نفر جمعیت در ۱۴ شهرستان، ۳۵ شهر، ۸۶ 
دهستان و ۲ هزار و ۵۹۵ آبادی دارد و ۲.۴ درصد جمعیت کشور در این استان 
ســکونت می کنند که از این تعداد ۷۵ درصد در نقاط شهری و ۲۵ درصد در 

نقاط روستایی زندگی می کنند.
 این استان با بیش از ۹۵۰ هزار هکتار زمین کشاورزی و تولید سالانه بیش 
از چهار میلیون و ۴۰۰ هزار تن انواع محصولات کشاورزی، دامی و باغی یکی 

از قطب های کشاورزی کشور است.

     صادرات ایران به ترکمنستان نزدیک به ۶ برابر افزایش یافته است
سفیر ایران در ترکمنستان با بیان اینکه برگشت سیب زمینی صادراتی ایران 
از این کشــور هیچ ارتباطی با مصرف ســموم نداشته است اعلام کرد: طولانی 
شــدن مدت زمان نوبت دهی کنترل کیفی قرنطینه ای محصولات کشاورزی 

تازه خوری علت برگشت این محصول بوده است.
» غلام عباس ارباب خالص« روز دوشــنبه در گفت و گو با ایده روز با بیان 
اینکه روند صادرات ایران به ترکمنستان طی دو سال اخیر بین ۵ تا ۶ برابر از 
لحاظ تناژی و ارزشی افزایش یافته است افزود: از ابتدای سال تاکنون محصول 
برگشتی از ترکمنستان به ایران نداشتیم و برگشت محموله اخیر نیز به دلیل 

کهنه شدن محصول بوده و هیچ ربطی به سموم نداشته است.
وی اظهارداشــت: ترکمنستان در پاندومی کرونا با ایجاد محدودیت اتباع و 
کالاها، روند مراودات تجاری خود از ایران به ترکمنســتان به آســیای مرکزی 
را ظرف مدت ۱.۵ ســال اخیر آزاد کرده اســت که در این مبادلات محصولات 
کشــاورزی از جمله ســیب درختی، پرتقال، نارنگی ، کیوی و سیب زمینی و 
پیاز و محصولات لبنی در حال صدور است تا جایی که خرمای ایران برای ماه 

مبارک رمضان وارد بازار این کشور شد.
سفیر ایران در ترکمنستان با بیان اینکه مشکل ورود کالاهای کشاورزی از 
ایران نداریم، گفت: براساس گزارش ارایه شده درخصوص برگشت سیب زمینی 
ایران از ترکمنستان حجم بار را سه هزارو ۵۰۰ تن عنوان کرده اند که این میزان 
درست نیست بلکه حدود ۵۰ تن محصول سیب زمینی به دلیل طولانی شدن 

فرایند قرنطینه ای و کهنه شدن محصول در گمرکات برگشت خورده است.
وی با اشاره به اینکه محصولات کشاورزی جزو کالاهای فاسد شدنی هستند 
اضافــه کرد: هیچ کالایی بدون کنترل کیفیت و  گذراندن مراحل قرنطینه ای 
از مرزها خارج نمی شود بنابراین آنچه که رخ داده به دلیل وجود حجم بالای 

کالا در گمرکات ظرف مدت ۱۰ روز موجب این اتفاق شده است.

افزایش ۱۶ درصدی عملکرد تولید پسته در واحد سطح

ثبات قیمت برنج در بازارهای جهانی

 مدیرکل دفتر امور میوه های سردسیری و خشک وزارت 
جهاد کشاورزی از افزایش ۱۶ درصدی عملکرد تولید پسته 
در واحد سطح طی سال های ۹۲ تا ۹۹ خبر داد. به گزارش 
ایده روز از  وزارت جهاد کشاورزی، »داراب حسنی«  در 
واکنش به انتشار مطالبی درباره چالش های صنعت پسته در 
برخی از رسانه ها، اظهار داشت: تغییرات اقلیمی به عنوان 
یک چالش جدی زیست محیطی در سراسر جهان است 
و بخش کشــاورزی به دلیل شرایط حاکم بر آن، بیش از 
دیگر بخش ها تحت تاثیر این تغییرات اقلیمی قرار گرفته 
و سرعت این تغییرات طی یک دهه اخیر به طور ملموسی 

افزایش یافته است.
وی افزود: با توجه به تغییرات ذکر شده، در میان گونه 
های باغبانی، پسته از پتانسیل سازگاری و تحمل بالاتری 
نسبت به تغییرات اقلیمی برخوردار بوده و اقدامات اجرایی-

پژوهشی متعددی نیز در جهت کاهش اثرات این تغییرات 
به خصوص بر کشت و کار این گونه انجام شده است.

مدیرکل دفتر امور میوه های سردســیری و خشک 
وزارت جهاد کشاورزی خاطرنشان کرد: از جمله اقدامات 
و پژوهش های انجام شده می توان به معرفی انواع روش 
های بهینه ســازی آبیاری، توسعه اصولی سیستم های 
آبیاری قطره ای ســطحی و زیرسطحی، توسعه سیستم 
های آبیاری زیرسطحی کم فشار، حذف آبیاری های غیر 
ضروری در فصل خواب درختان )در مناطق غیرشــور( و 
ترمیم و اصلاح خطوط انتقال و توزیع آب در ســطح باغ 

ها اشاره کرد. حسنی گفت:  تجریبات موجود نشان داده 
است که بکارگیری این روش ها باعث افزایش ۲۱ تا ۱۰۰ 
درصد در تولید محصــول، افزایش ۳۶ تا ۲۱۳ درصدی 
در بهره وری مصرف آب و کاهش ۲۵ تا ۵۰ درصدی در 
میزان مصرف آب می شود. وی ادامه داد: توسعه استفاده 
از خاکپوش های مختلف )پلاستیکی، شن و کاه و کلش( 
جهت کاهش تبخیر و تلفات آب، معرفی ارقام جدید پسته 
با نیاز ســرمایی پایین و سازگار با شرایط اقلیمی جدید، 
شناسایی و گســترش ارقام و پایه های مقاوم به شوری، 

خشکی و عوامل بیماری زا، معرفی مواد شیمیایی، معدنی 
گیاهی و غذایی تامین کننده نیاز سرمایی درختان پسته، 
ارائه روش های کاهش خسارت سرمازدگی بهاره، بررسی 
سازگاری بیش از بیست ژنوتیپ و رقم تجاری کشور در 
استان های غرب و شمالغرب، بررسی سازگاری با شرایط 
نامســاعد اقلیمی و شرایط نامســاعد آب و خاک ارقام و 
ژنوتیپ های مختلف در اســتان های با قدمت کشــت 
طولانی، برگــزاری کلاس های ترویجی و نیز در اختیار 
قرار دادن کتاب ها، نشــریات و دستورالعمل های فنی و 

ترویجی، مقالات علمی و ترویجی به باغداران و کارشناسان 
ترویج نیز از جمله اقدامات انجام گرفته اســت که نقش 
قابل توجهی در کاهش تاثیرات منفی تغییرات اقلیمی بر 
کشــت و کار پسته داشته است. مدیرکل دفتر امور میوه 
های سردسیری و خشک وزارت جهاد کشاورزی تصریح 
کرد: با اقدامات انجام شده، علیرغم بروز تغییرات اقلیمی 
و شرایط بسیار نامساعد آب و خاک در اغلب مناطق تولید 
پسته، بررسی وضعیت تولید و عملکرد در واحد سطح طی 
سنوات گذشته موید و بیانگر افزایش تولید در واحد سطح 
بوده و متوســط عملکرد در واحد سطح از ۷۴۰ کیلوگرم 
در هکتار در ســال ۱۳۹۲ به ۸۵۹ کیلوگرم در هکتار در 
ســال ۱۳۹۹ افزایش یافته است که ۱۶ درصد افزایش را 

نشان می دهد. 
به گزارش ایده روز، براساس آخرین آمار فائو در سال 
۲۰۱۹، ایران از نظر میزان تولید و سطح زیر کشت، رتبه 
نخست تولید پسته جهان و از نظر صادرات پس از آمریکا 
در رتبه دوم قرار دارد. میزان تولید پسته در سال ۱۳۹۹  
حــدود ۳۵۸ هزار و ۲۴۴ تــن بود که از این میزان ۲۰۳ 
هزار و ۶۳۷ تن به ارزش یک میلیارد و ۳۷۱ میلیون دلار 
صادر شده است. اکنون ۲۵ استان کشور تولیدکننده پسته 
کشور هستند که استان های کرمان، خراسان رضوی، یزد، 
فارس، خراسان جنوبی، سمنان، مرکزی، قم، سیستان و 
بلوچستان، تهران و اصفهان در تولید این محصول پیشرو 

هستند.

شرکت بازرگانی دولتی ایران اعلام کرد: قیمت جهانی 
انواع برنج هندی، تایلندی و اروگوئه در ۲۰ دسامبر ۲۰۲۱ 
)دوشــنبه، ۲۹ آذرماه( ثابت مانــد؛ اگر چه در این زمان 

محصول ویتنام و پاکستان کاهش را تجربه کرد.
به گزارش ایده روز از شــرکت بازرگانی دولتی ایران، 
قیمت برنج هندی )پنج درصد شکسته( در ۲۰ دسامبر 
سالِ جاری در رقم ۳۳۹ و برنج هندی )پاربویل( در ۳۵۱ 

دلار ثابت ماند. بر این اساس، قیمت برنج تایلندی )پنج 
درصد شکسته و ۱۰۰ درصد سورت شده پاربویل( ۳۸۱ 
دلار در هر تن رونــد ثابتی را طی کرد. محصول ویتنام 
)پنج درصد شکسته( ۴۰۰ دلار را ثبت کرد که نسبت به 
۱۳ دسامبر )دوشنبه ۲۲ آذرماه( سه دلار در هر تن افُت 
قیمت داشت. برنج پاکستان )پنج درصد شکسته( هم چهار 
دلار کاهشی شد و به ۳۳۵ دلار در هر تن رسید. براساس 

گزارش های رسیده، برداشــت محصول اصلی و کاهش 
ارزش روپیه، دلیل کاهش قیمت برنج هندی اعلام شده 
که نرخ این محصول را به پایین ترین مقدار در چند سال 
اخیر رسانده است. پیش بینی شده میزان تولید محصول 
جهانی برنج با افزایش هشت میلیون تنی به ۵۰۸ میلیون 
تن در سال آتی برسد. مصرف جهانی این محصول نیز به 
دلیل افزایش بی سابقه مصرف برنج برای خوراک دام در 

چین به ۵۰۶ میلیون تن افزایش یافته است. برنامه کشورها 
به ویژه هند برای افزایش ذخایر، میزان ذخیره  این محصول 

را در جهان به ۱۸۱ میلیون تن خواهد رساند.
به گزارش ایده روز، طبق آمارها امســال ۲۹۴ کشتی 
حامل کالاهای اساسی وارداتی در بنادر ایران پهلوگیری 
کرده اند که این حجم از عملیات بازرگانی خارجی کالاهای 

اساسی تاکنون بی سابقه بوده است.

سموم مورد استفاده در صیفی جات ایران، در اروپا هم مصرف می شود
رییس ســازمان حفظ نباتات کشــور با تاکید براینکه 
باقیمانده ســموم و غیرمجاز در بافت گیاهی محصولات 
کشــاورزی ایران به هیچ وجه وجود ندارد گفت: مشــکل 
برگشت محصولات از روسیه این است که ۴ سم و آفتکش 
که در کشور ما و حتی اروپا به مصرف می رسد در روسیه 
هنوز ثبت نشده است. به گزارش ا یده روز، » شاهپور علائی 
مقدم« درباره ماجرای فلفل دلمه ای های برگشت خورده 
از روسیه افزود: کشور ما بیش از چهار میلیون ۶۰۰ هزارتن 
محصول کشاورزی به ویژه محصولات سبزی و صیفی تازه 
خوری به دنیا صادر می کند که در سبد غذایی خانوار اثر 
مستقیمی دارند. رییس سازمان حفظ نباتات کشور تصریح 
کرد: محصولات صادراتی و وارداتی کشور ما دارای مقررات و 
پروتکل هایی است که براساس کنوانسیون بین المللی حفظ 
نباتات که ما هم عضو این کنوانسیون هستیم تعریف شده و 
مورد نظارت و ارزیابی قرار می گیرد تا آفات و بیماری ها بین 
کشورها جابجا نشود و سلامت و امنیت غذایی کشوری به 
خطر نیفتد. وی اظهارداشت: به همین دلیل برای صادرات 
محصولات کشاورزی به کشورهای دیگر مقرارت کشور ما 
این را می گوید که در سامانه گمرک محصول باید قبل از 
اینکه خارج شود توسط پست های قرنطینه گواهی بهداشتی 
دریافت کند. به گفته وی، گواهی بهداشتی بدان معناست که 
محصول عاری از بیماری و آفت و علف های هرز باشد که 
این امر به طور معمول در پست های قرنطینه ای سازمان 

حفظ نباتات کشور رعایت می شود.
علائی مقدم گفت: در کنار گواهی بهداشــتی، گواهی 
ســلامت را برای باقیمانده سموم، فلزات ، نیترات و برخی 
نمک ها داریم که متولی آن وزارت بهداشت، درمان و آموزش 

پزشکی و همچنین سازمان غذا و دارو است. 

وی اضافه کرد: در مقررات صادرات کشور ما به کشورهای 
دیگر که در ســامانه گمرک آمده است مبنا فقط گواهی 
بهداشتی است که برعهده سازمان حفظ نباتات می باشد 
اما اخیرا اتفاقاتی که برای کشورهای عضو اوراسیا و برخی 
کشــورهای دیگر افتاده این اســت که  پروتکل های این 
کشورها تغییر یافته است یعنی مقررات طوری شده که علاوه 
بر گواهی بهداشتی، گواهی سلامت را هم مطالبه می کنند.

رییس سازمان حفظ نباتات کشور افزود: همچنین این 
کشــورها نظارت ها را بجای محصول به سمت بسترهای 
تولیــد ، مکان های فراوری، واحدهای بســته بندی و در 
نهایت صادرات سوق داده اند که مورد رصد قرار می گیرد.

وی اظهارداشــت: همچنین کشورهای چین و روسیه 

سامانه ای را طراحی کرده و مقررات آن را به ما اعلام کردند 
به طوری که تولید کننده و صادرکننده ما باید در این سامانه 
شناســه داشته باشد اگر کشور مقصد بررسی کرد که یک 
محصولی از نظر گواهی بهداشتی یا سلامت  به مشکل خورد 
با رصد صادرکننده و  تولیدکننده ممکن است در صورت 
مغایرت محصول با مقررات بهداشتی این کشورها، نامشان 

از سامانه حذف شود.

استاندارد  براساس  ایران  تولیدات کشــاورزی 
کنوانسیون بین المللی حفظ نباتات 

علائــی مقدم با بیــان اینکه ایران با اســناد و مدارک 
درخصوص برگشت فلفل دلمه ای ایران از روسیه و بازخورد 

آن در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی صحبت می کند 
تا افکار عمومی پریشان نشود گفت: روسیه نامه ای را برای 
ما فرستاد که ۴ سم افتکش و علف کشی که در کشور ما 
مصرف شده بود در کشور روسیه ریجستری و ثبت نشده 
است بنابراین به دلیل ناشناس بودن این سموم در روسیه 

این محصولات برگشت خورده است.
وی اظهارداشت: سازمان حفظ نباتات برحسب وظیفه 
ذاتی این نامه را  به موسســات تحقیقاتی ارجاع داده و به 
روســیه  اعلام کردیم که چهار نوع ســمی که برای شما 
شــناخته شده نیست  به دلیل ماده موثره کیفی ، کاهش 
هزینه های تولید و کاهش دوره های سمپاشی ) از سه دوره 

به یک دوره( در اروپا نیز مصرف می شود.
 رییس ســازمان حفظ نباتات کشور تصریح کرد: این 
نامه از طریق امور بین الملل به کشــور روسیه ارسال شد 
و همچنین تاکنون چهار جلسه وبیناری با روس ها برگزار 
شــد و  همچنین یک هیات ایرانی به روســیه سفر کرد و 
آنجا با سرویس فدرال حمایت از مصرف کنندگان و انجمن 

های مربوط به سلامت بخش کشاورزی جلساتی داشتند.
علائی مقدم افزود: توقف صادرات فلفل ایران به روسیه 
به دلیل مصرف سموم غیرمجاز یا باقیمانده سموم در بافت 
های گیاهی نبوده اســت زیرا هر کشــوری یک استاندارد  
MRL مخصوص خود را دارد که  توسط کنوانسیون بین 
المللی حفظ نباتات برای تمامی کشورها تعریف شده است.

وی اضافه کرد: براساس  MRL  میزان سموم و باقیمانده 
ها نباید از حد مجاز تعریف شده بالاتر باشد.

به گزارش ایده روز، به تازگی چند قلم محصول کشاورزی 
ایران از جمله فلفل دلمه ای، سیب زمینی و کیوی از برخی 

کشورهای همسایه و حوزه اوراسیا برگشت خورد.
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شماره : 1275

 مدیرکل دفتر نظارت بر توزیع شــرکت 
تولیــد، انتقال و توزیع نیــروی برق ایران 
)توانیر( گفــت: تلاش برای افزایش واردات 
برق از جمله اقدام هایی اســت که با هدف 
تامین برق زمستانی در دستور کار قراردارد.

به گزارش خبرنــگار اقتصادی ایده روز، 
پیشــتر وزیر نیرو با تاکید بر آمادگی برای 
توســعه و تــداوم تبادل برق بیــن ایران و 
جمهوری آذربایجان، گفــت: مطالعاتی در 
زمینه همکاری ایران، آذربایجان و روســیه 
درباره برق انجام شده و این آمادگی از سوی 
ایران برای آغاز همکاری درخصوص سنکرون 

شبکه های برق این کشورها وجود دارد.
همچنین 23 آذرماه مدیرعامل شــرکت 
تولیــد، انتقال و توزیع نیــروی برق ایران 
)توانیر( گفته بــود: خط دوم انتقال برق از 
ترکمنســتان به مدار آمده است که همین 
امر موجب افزایش واردات برق از این کشور 
و به دنبال آن کاهش مصرف ســوخت در 

زمستان خواهد شد.
»آرش کــردی« در نشســت تخصصی 
مدیــران صنعت برق و انرژی افزود: به مدار 
آمــدن خــط دوم ترکمنســتان و افزایش 
واردات از این کشور، موجب کاهش روزانه 
یک میلیون لیتری مصرف سوخت می شود.

در همیــن ارتباط »مســعود صادقی« 
مدیرکل دفتر نظارت بر توزیع  شرکت توانیر 
با اشاره به اقدم های انجام شده برای گذر از 
زمستان، گفت: آرایش بهینه تولید نیروگاه ها 

با اولویت نیروگاه های پربازده، افزایش تقریباً 
2 برابری واردات برق، قطع بار مراکز مجاز 
استخراج رمزارز، تشدید در برخورد با مراکز 
اســتخراج رمز ارز غیرمجاز، اطلاع رســانی 
وســیع برای همراهی مشترکان در کاهش 
مصرف برق و گاز، اطلاع رســانی و همکاری 
دوجانبه با وزارت صمت برای کنترل مصرف 
صنایــع و آمادگی صنایــع برای کاهش بار 
به میزان 3۰ درصد در صورت نیاز شــبکه 
سراســری به کاهش بــار مصرفی و کنترل 
بار مصرفی اداره ها در ساعت اداری و بعد از 

اتمام ساعت کار، از جمله اقدام هایی بود که 
تاکنون انجام شده و در طول فصل زمستان 
به صورت مستمر پیگیری و رصد می شوند.

وی بیان داشــت: امروزه برق برای مردم 
حکم اکســیژن را دارد و با توجه به افزایش 
سالیانه مشترکان و قدیمی بودن شبکه های 
بــرق در بخش انتقال و توزیع، اســتفاده از 
فناوری های جدید در تامین برق مطمئن و 
پایدار امری ضروری بوده که در این زمینه 

گام های مهمی برداشته شده است.
مدیــرکل دفتر نظارت بــر توزیع توانیر 

گفت: همچنین به منظــور صرفه جویی در 
تبلیغاتی،  تابلوهای  روشــنایی  زمســتان، 
پارک هــا، میادین، معابر درون شــهری و 
جاده ها به اســتثنای مناطق حادثه خیز از 
ابتــدای مهرماه در کل کشــور 3۰ درصد 
کاهش یافته که تاکنون منجر به صرفه جویی 

3۴۰ مگاواتی در مصرف برق شده است.
صادقی ادامه داد: طرح کاهش روشنایی 
تابلوهای  تبلیغاتی، پارک ها، میادین، معابر 
درون شهری و جاده ها به استثنای مناطق 
حادثه خیــز از ابتــدای مهرماه امســال در 

کل کشــور اجــرا شــده و تا پایــان وضع 
محدودیت های زمســتان و محدودیت های 

شبکه گاز، ادامه خواهد داشت.
وی تاکید کرد: در ایام سرد، بخش های 
صنعت و مشترکان خانگی باید به مدیریت 
مصرف بپردازند تا همه بتوانیم از برق پایدار 

و مطمئن برخوردار باشیم.
 نگرانــی از تامین ســوخت مــورد نیاز 
نیروگاه ها یکی از دغدغه های جدی صنعت 
برق بــرای تامین بــرق پایدار زمســتانی 

مشترکان است.
پنجم دی ماه مدیر گاز رســانی شرکت 
ملــی گاز ایــران گفت که انتظــار داریم با 
افزایش شــدت ســرما، مصــرف خانگی و 
تجاری گاز در کشور روزانه به ۶۰۰ میلیون 

متر مکعب برسد.
هرچند  افزود:  نورموسوی«  »سیدجلال 
کــه مصرف گاز خانگــی و تجاری به علت 
ســرما روند صعودی دارد، اما تولید گاز در 
کشــور ثابت مانده و روزانه به طور متوسط 
بیــن ۸۱۴ تا ۸2۰ میلیون متر مکعب وارد 

شبکه مصرف می شود.
وی با بیان اینکه امسال سرمای زودرس 
ســبب افزایش مصرف گاز شد،  ادامه داد: به 
همین علت در برخی از روزها تا ۷۵ میلیون 
مترمکعب گاز به نیروگاه ها تحویل شده است 
تا تولید برق در آنها دچار مشکل نشود. این 
امر سبب شده شرکت توانیر اقدام های خود 

برای تامین برق پایدار را به انجام برساند.

سهم ۵۰ درصدی پتروشیمی ها در تامین ارز سامانه نیما
 مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس گفت: پتروشیمی ها 
حدود ۵۰ درصد از ارز ســامانه نیما را تامین می کنند 
و براســاس پیش بینی های انجام شده به نظر می رسد 
صادرات غیرنفتی هلدینگ خلیج فارس در سال جاری 

به پنج میلیارد دلار برسد.
به گــزارش خبرنگار اقتصادی ایــده روز، »جعفر 
ربیعی« امروز )چهارشنبه( در نشست خبری واگذاری 
سهام دولت در هلدینگ خلیج فارس اظهار داشت: یکی 
از فلسفه های خصوصی سازی افزایش کارایی شرکت ها 
و نیز بهبود وضعیت آنها نسبت به قبل از واگذاری است.

وی گفت: به طور معمول گفته می شود در سیستم 
غیردولتی کارایی و کارآمدی شــرکت ها بالا است که 
در اکثریت واگذاری های انجام شــده این موضوع رخ 

داده است.
ربیعی افزود: ســال ۹2 و بعــد از اینکه تعدادی از 
شــرکت های پتروشــیمی به بخش غیر دولتی واگذار 
شــدند تصمیم گرفته شد تا شرکت های باقی مانده در 
قالــب یک هلدینگ جمع آوری و به بخش غیردولتی 
واگذار شــوند.وی ادامه داد: تا قبل از آن سهام برخی 
از شــرکت های پتروشــیمی به صورت مجزا به بخش 
غیردولتی واگذار شــده بود، اما در پایان سال ۹۱ این 
تصمیم اتخاذ شــد که بهتر اســت تا شرکت ها جمع 
آوری شوند و به صورت هلدینگ خلیج فارس درآیند.

مدیر عامل هلدینگ خلیج فارس بیان داشــت: در 
آن ســال این هلدینگ با حضور ۱۵ شــرکت شــکل 
گرفت و در اوایل ســال ۹2 در بورس عرضه شد. این 
در شــرایطی بود که از ۱۵شرکت وارد شده به بورس 

۶ شرکت زیان ده بودند.
وی اعلام کرد: اکنون پس از هشت سال، دیگر هیچ 
شرکت زیان دهی در هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس 
حضور ندارد و یکی از آثار خصوصی ســازی در صنعت 
پتروشیمی این اســت که همه شرکت ها با سوددهی 

خوبی همراه بوده اند.
ربیعی گفت: در سال ۹۱ و قبل از خصوصی سازی، 
مجموعه سود شرکت های تابعه هلدینگ خلیج فارس 
سه هزار و 2۰۰ میلیارد تومان بود اما در سال ۹۹ این 
عدد بــه ۴۵ هزار میلیارد تومان رســید و حدود ۱۵ 
برابر شــد. وی افزود: در سال ۱۴۰۰ به طور حتم این 
عدد  افزایش پیدا می کند  و مجموعه سود شرکت های 
تابعه هلدینگ خلیج فارس به حدود ۷۰ هزار میلیارد 
تومان خواهد رسید. مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس 
خاطرنشــان کرد: یکی از نگرانی های موجود این است 
که در صورت خصوصی سازی شرکت ها کارگران بیکار 
خواهند شد، در حالی که در هلدینگ پتروشیمی این 
اتفاق رخ نداده و اشــتغال این شرکت به دلیل وجود 
پــروژه های جدید 2 برابر شــده و از ۱2 هزار نفر به 

حدود 2۵ هزار نفر افزایش یافته است.
وی به افزایش سرمایه شرکت ها اشاره کرد و گفت: 
افزایش ســرمایه به معنای افزایش ثروت سهامداران 

اســت. ربیعی ادامه داد: در سال ۹۱ سرمایه هلدینگ 
خلیج فارس حدود 2۵۰ میلیارد تومان بود، در حالی 
که سال گذشته ســرمایه پتروشیمی خلیج فارس به 
2۸ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان رسید و ممکن است تا 
پایان ســال جاری این عدد به ۵۰ هزار میلیارد تومان 
برسد؛ ســرمایه این شرکت نسبت به قبل از واگذاری 
2۰ برابر شده است. وی درباره ورود سهام پتروشیمی 
اروند و بندر امام)ره( نیز گفت: در آینده این اتفاق رخ 
مــی دهد، تا کنون رقمی معــادل چهار هزار میلیارد 
تومان از طریق اوراق مبتنی بر سهام و اوراق اجاره از 
بازار سرمایه تامین مالی کرده ایم، اکنون مجوز تامین 
مالی ۶ هزار میلیارد تومانی دیگر هم داریم که ممکن 

است در بهار سال آینده انجام شود.
مدیرعامــل هلدینــگ خلیج فــارس بــا تاکید بر 
اصلاح ســاختارهای مالــی در ایــن هلدینگ،تاکید 
کرد: شــرکت های دولتی دارای حساب های باز زیادی 
هستند، اما در زمان واگذاری باید تکلیف همه حساب ها 

مشخص شود.
به گفته ربیعی، هلدینگ پتروشــیمی خلیج فارس 
تا قبل از خصوصی ســازی با حدود چهار میلیارد دلار 
بدهی ارزی همراه بود که امروز این عدد به رقمی کمتر 

از 2۰۹ میلیون دلار رسیده است.
وی خاطرنشــان کرد: مساله دیگر مربوط به عرضه 
شرکت های تابعه در بورس است، زمانی که هلدینگ 
خلیج فارس در بورس عرضه شــد هیچ یک از شرکت 
هــای تابعه در بورس حضور نداشــتند،  اکنون علاوه 
بــر کل هلدینگ خلیج فارس هشــت شــرکت دیگر 
تابعه مانند پتروشــیمی نوری، پتروشــیمی بوعلی ، 
پتروشــیمی تندگویان و نیز پتروشــیمی ارومیه در 

بورس عرضه شدند. 
ربیعی بابیان اینکه عرضه شرکت در بورس نیازمند 
مقدماتی است و هر شرکتی استحقاق عرضه در بورس 
را ندارد، گفت: شــرکت ها برای عرضه در بورس باید 
دارای ویژگی هایی از نظر ســودآوری و مناسب بودن 
ســاختار مالی باشد و بعد از د ارا بودن این ویژگی ها 

قادر به عرضه در بورس خواهند بود.
مدیر عامل هلدینگ خلیج فارس اظهار داشت: ورود 
حجم زیادی از شــرکت ها در بورس، بدین معناســت 
که بورس ســودآوری شرکت ها را تایید کرده است و 
مردم به راحتی می توانند سهام آنها را خریداری کنند 
که این شفافیت و نیز اتفاق بعد از خصوصی سازی رخ 
داده اســت. وی به تامین مالی پروژه ها اشــاره کرد و 
ادامه داد: اکنون در صنعت پتروشیمی در توسعه صنعت 
پیشتاز هستیم، هلدینگ خلیج فارس در تولید صنعت 

پتروشیمی مقام اول را در کشور دارد.
ربیعی اظهار داشت: اکنون 2۸ پروژه پتروشیمی در 
حال احداث است، این پروژه ها از پروژه های کوچک 
2۹ دلاری آغاز و به مگاپروژه های 3.۵ میلیارد دلاری 

ادامه دارد.

افزایش واردات برق برای عبور از زمستان

 تنوع سوخت به نفع مردم است
دبیر کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی، گفت: برخی از نمایندگان معتقدند 
LPG باید وارد سبد سوخت شود چراکه تنوع سوخت به نفع مردم است و قابلیت 

صادرات محصولات دیگر را فراهم می کند.
عبدالعلی رحیمی مظفری روز سه شنبه در گفت وگویی در توضیح جلسه امروز 
-سه شنبه- کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی، گفت: جلسه امروز با حضور 
روسای کارگروه انرژی سازمان برنامه و بودجه، دیوان محاسبات و مرکز پژوهش های 
مجلس با دســتور کار بررســی لایحه بودجه ۱۴۰۱ برگزار شد که بیشتر بحث ها 
دربــاره بخش درآمدی تبصره ۱۴ همچون میزان فروش ها و درآمدهای حاصله از 

این محل نفت و گاز بود.
نماینده مردم سروستان و کوار و خرامه )استان فارس( در مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: نمایندگان بر لزوم توجه به تولید انرژی با توجه به مشکلات پیش آمده 
در این حوزه تاکید کردند. همچنین استفاده از سبد سوخت های جایگزین چون 

LPG یکی از چالشی ترین بحث های جلسه امروز بود.

احداث جایگاه های LPG به سرمایه گذاری ۶ هزار میلیارد دلاری نیاز 
دارد

رحیمی مظفری اضافه کرد: برخی از نمایندگان معتقدند ال. پی. جی باید وارد 
سبد سوخت شود چراکه تنوع سوخت به نفع مردم است و قابلیت صادرات محصولات 
دیگر را فراهم می کند اما مســوولان سازمان برنامه و بودجه به دلیل آنکه احداث 
جایگاه های این سوخت، ۶ هزار میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز دارد و خودروهای 
استاندارد موجود در کشور بستر استفاده از LPG را ندارند با این موضوع مخالف 
بودند و با توجه به اینکه این بحث به نتیجه نرسید مقرر شد؛ کمیته ای جهت بررسی 

بیشتر مساله تشکیل شود.
عضو هیات رییسه کمیسیون انرژی مجلس افزود: تولید و نحوه نگهداری برق، 
استفاده از انرژی های تجدیدپذیر و افزایش ظرفیت تولید نیروگاه های اتمی به عنوان 
دیگر موضوعات مرتبط با لایحه بودجه در این جلســه امروز مورد بحث و بررسی 

قرار گرفت.  

تقویت امنیت انرژی با افزایش سهم سی.ان.جی در سبد سوخت  
دولت سیزدهم در تلاش است تا با افزایش سهم سی.ان.جی و تنوع در سبد 
سوخت خودروها، علاوه بر صرفه جویی در مصرف سوخت مایع و درآمدزایی برای 

کشور، امنیت انرژی را نیز تقویت کند.
به گزارش روز چهارشــنبه خبرنگار اقتصادی ایده روز، متنوع سازی ترکیب 
ســبد ســوخت در هر کشوری جزو اولویت ها به شــمار می رود زیرا می توان در 
مواقع حساس از سوخت های مختلف برای پایداری جریان سوخت استفاده کرد.

تنوع ســبد سوخت در بخش های مختلف، امنیت انرژی را افزایش می دهد و 
توان اقتصادی و سیاسی را بالا خواهد برد.

از همین رو ایران نیز با توجه به دارا بودن منابع عظیم گاز طبیعی و همچنین 
گســتردگی شبکه گاز در سراسر کشــور، در تلاش است تا سهم گاز را در سبد 
ســوخت خودروها افزایش دهد. با توجه به این هدف و همچنین کاهش مصرف 
سوخت مایع در کشور، توسعه سی.ان.جی در دستور کار قرار گرفته تا گاز علاوه بر 
مصرف بخش خانگی و صنعتی، به سوخت ملی ایران در همه عرصه ها تبدیل شود.

نگرانی نسبت به افزایش ســوخت مایع حالا با رفع محدودیت های کرونایی 
بیشــتر هم شده است. بررسی های ایرنا نشان می دهد مصرف بنزین که در سال 
۹2 به طــور میانگین روزانه حدود ۶۸ میلیون لیتر در روز بوده، به تدریج افزایش 

پیدا کرده است.
ایرانی ها در سال ۹3 روزانه حدود ۷۰ میلیون لیتر بنزین مصرف کردند و این 

رقم در سال ۹۴ به ۷۷ میلیون لیتر افزایش پیدا کرد.
روند افزایشــی مصرف بنزین ادامه دار بود. البته در این میان تک نرخی شدن 
بنزین و حذف سهمیه بندی ها نیز تاثیر مستقیمی بر رشد مصرف بنزین داشته 
و در ســال های ۹۶ تا ۹۸، مصرف روزانه بنزین بالای ۸۰ میلیون لیتر را به ثبت 

رسانده است.
در سال ۹۸ حتی در روزهایی مصرف بنزین به بالای ۱۰۰ میلیون لیتر در روز 
نیز رســید و از سوی دیگر افزایش قیمت سبب شد که شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی سران قوا تصمیم به بازگشت سهمیه بندی بنزین در آبان آن سال بگیرد.

ســهمیه بندی بنزین در آن زمان اگرچه در کوتاه مدت توانست مصرف را تا 
حدی کنترل کند، اما به تدریج مصرف دوباره رو به فزونی گذاشت.

شیوع کرونا در جهان و البته ایران و اعمال محدودیت های تردد، مصرف بنزین 
را به شدت کاهش داد. تا آنجا که در نوروز سال ۹۹، مصرف بنزین حتی به حدود 
۴۰ میلیون لیتر در روز کاهش پیدا کرد و این در شرایطی بود که ایرانی ها همواره 
بالاترین رکورد مصرف بنزین را در نوروز و با توجه به مسافرت ها ثبت کرده اند.

این کاهش علاوه بر آن که به دلیل شــیوع کرونا و سهمیه بندی بنزین اتفاق 
افتاده، تحت تاثیر افزایش مصرف سی.ان.جی در کشور نیز بوده است.

نکته مهم اما این اســت که در ماه هایی که شــیوع کرونا در کشــور بیشتر 
بوده، مصرف سوخت نیز با کاهش همراه شده که نشان دهنده همراهی مردم با 
ممنوعیت تردد و ســفر است. کرونا باعث شد تا میانگین مصرف بنزین در سال 
۹۹ به حدود ۷۵.۵ میلیون لیتر در روز برســد. اما از آنجا که این کاهش مصرف 
به دلیل محدودیت ها و دورکاری ها محقق شده بود با رفع محدودیت ها دوباره 

مصرف بنزین صعودی شد.
تا آنجا که در هشت ماهه امسال مصرف بنزین در مقایسه با سال گذشته رشدی 
۱3 درصدی را ثبت کرده و میانگین مصرف روزانه بنزین به ۸۵.2 میلیون لیتر 
رسیده است. افزایش مصرفی که در برخی روزها دوباره مرز ۱۰۰ میلیون لیتر را 
شکسته و این موضوع باعث نگرانی در خصوص تامین بنزین مورد نیاز کشور در 
سال های آینده شده است. در این راه اگرچه باید بهینه سازی مصرف بنزین مورد 
توجه قرار گیرد و ظرفیت های جدید پالایشی در کشور ایجاد شود، اما تنوع سبد 
سوخت در کوتاه مدت می تواند به ایران برای گذر از این رشد مصرف کمک کند.

در همین راستا با مصوبه شورای اقتصاد، دوگانه سوز کردن رایگان یک میلیون 
و ۴۶۰هزار خودروی عمومی در دستور کار قرار گرفت و مسافربران اینترنتی نیز با 
استفاده از تسهیلات دولتی می توانند برای گازسوز کردن خودروی خود اقدام کنند.

بر اســاس بررسی ها، با دوگانه ســوز شدن این تعداد خودروی عمومی، تا ۱۰ 
میلیون لیتر در مصرف بنزین صرفه جویی خواهد شد و این میزان سوخت مایع 

با گاز جایگزین می شود.
با روی کار آمدن دولت سیزدهم، توجه به بهینه سازی مصرف انرژی در کشور 
بیش از پیش مورد توجه قرار گرفت. از همین رو، امضای قرارداد تولید ۴۵ هزار 
خودروی دوگانه ســوز تاکسی و وانت بین شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
ایران و ایران خودرو، اقدام مهمی در بخش تولید کارخانه ای خودروهای دوگانه سوز 
بود که در دولت سیزدهم برای نخستین بار این گام برداشته شد. به گزارش ایده 
روز، درحال حاضر سهم سی. ان. جی در سبد سوخت کشور 2۱.2 درصد معادل 
مصرف روزانه 22.۴ میلیون مترمکعب سی . ان . جی بوده که براساس افق تعریف 
شــده در سال ۱۴۰۴ مقرر شده است تا مصرف سی . ان . جی در بخش حمل و 

نقل )خودروهای سبک( به 3۰ درصد افزایش یابد.
بر این اســاس،  دوگانه ســوز کردن بــه دو صورت کارگاهــی و کارخانه های 
خودروسازی انجام می شود و با این اقدامات، وزارت نفت در تلاش است تا مصرف 
ســی.ان.جی را به روزانه ۴۰ میلیون متر مکعب در روز برساند. این در شرایطی 
است که مصرف این سوخت اکنون به صورت میانگین روزانه حدود 22 میلیون 

متر مکعب است.

بیم و امید بازارهای جهانی نفت؛ قیمت در ۲۰۲۲ به ۱۰۰ دلار می رسد؟
 کارشناسان حوزه انرژی شــرایط بازار جهانی نفت را 
درابتدای 2۰2۱ امیدوارانه و درانتها مبهم ارزیابی کردند؛ 
این بی اعتمادی به دلیل بروز سویه جدیدکرونا شکل گرفته 
و ارائه پیش بینی روشــن از وضعیت سال 2۰22 را سخت 
کرده  اما برخی از آن ها می گویند سال آینده بهای نفت به 

۱۰۰ دلار در هربشکه می رسد.
گزارش های منتشره حاکی است: سال 2۰2۱ سال خوبی 
برای بازار نفت نبود. اگرچه از ابتدا تا انتهای سال قیمت نفت 
خام در بازارهای جهانی حتی افزایش بیش از ۶۰ درصدی را 
نیز تجربه نمود و در ماه آخر سال اندکی از آن عقب نشینی 
کرد اما  بزرگترین صنعت جهان هنوز از پیامدهای بحران 
کرونا زخمی است و توان بازیابی جایگاه قبلی خود را ندارد. 
از این رو کارشناسان اعتقاد دارند بازگشت این صنعت که 
منبع حیات برای اقتصاد و همه صنایع جهان است به پویایی 

سال 2۰۱۹، به فرجه زمانی بیشتری نیاز دارد. 
برخی کارشناســان پیش از این ســال 2۰22 را دوره 
بازگشــت رونق به بازارهای نفت می دانستند زیرا تقاضای 
جهانی نفت در سال 2۰2۱ همزمان با شروع بهبودی اوضاع 
از همه گیری ویروس کرونا افزایش یافت. به همین دلیل به 
نظر می رســید با وجود روندهای موجود در حوزه محیط 
زیســت، مصرف کلی نفت در جهان رکورد جدیدی را در 
سال 2۰22 به ثبت خواهد رساند اما ظهور سویه امیکرون 

بسیاری از پیش بینی ها را متزلزل ساخت.
با آغاز سال 2۰2۱، نفت قیمتی در حدود  ۵2 دلار در 
هر بشکه داشت اما کمتر از دوماه قبل قیمت هر بشکه نفت 
برنت تاحدود ۸۶ دلار در هر بشکه افزایش یافت و اکنون به 
زیر ۸۰ دلار رسیده است. کارشناسان پیش بینی می کنند 
قیمت ها بار دیگر در سال 2۰22 افزایشی خواهد بود مگر 
آنکه عرضه بیش از حد انتظار بیشتر شود یا آنکه چرخ های 

اقتصاد دوباره دچار رکودی سنگین شود.
کارشناسان پیش بینی می کنند قیمت ها بار دیگر در 
ســال 2۰22 افزایشی خواهد بود مگر آنکه عرضه بیش از 
حد انتظار بیشتر شود یا آنکه چرخ های اقتصاد دوباره دچار 

رکودی سنگین شود.

۲۰۲۱ سالی که با امیدواری آغاز شد
خبرگزاری »رویترز« در گزارشــی نوشت: سال 2۰2۱ 

همچنین دوره غافلگیری عرضه کنندگان نفت خام به علت 
افزایش تقاضا هم بود زیرا از سال قبل سرمایه گذاری های 
کافی و مناسبی را انجام نداده  بودند. همین امر موجب تنش 
بین بزرگترین تولیدکنندگان و مصرف کنندگان جهان مانند 
ایالات متحده، چین و هند شد. افزایش قیمت بنزین حتی 
»جو بایدن« رئیس جمهوری آمریکا را وادار کرد از سازمان 
کشورهای صادرکننده نفت و متحدان آن موسوم به »اوپک 

پلاس« بخواهد تولید خود را افزایش دهند.
مصرف بنزین و گازوئیل در سال 2۰2۱ با از سرگیری 
سفر و فعالیت تجاری مصرف کنندگان افزایش یافت. طبق 
گزارش آژانس بین المللی انرژی EIA، انتظار می رود برای 
ســال 2۰22، مصرف نفت خام به ۹۹.۵3 میلیون بشکه 
در روز برســد که نسبت به ۹۶.2 میلیون بشکه در روز در 
سال جاری افزایش نشان می دهد. این مقدار کمتر از مصرف 

روزانه ۹۹.۵۵ میلیون بشکه درسال 2۰۱۹ است.

بیم و امید در بازارهای جهانی نفت؛ سال ۲۰۲۲ به 
۱۰۰ دلار می رسد؟

اعضای اوپک برای افزایش تولید با وجود سرمایه گذاری 
اندک تلاش کردند و داده های رویترز نشان می دهد که این 
گروه به اهداف تولید خود در نوامبر به شــدت پایبند بوده 

است. براساس گزارش اداره اطلاعات انرژی ایالات متحده، 
تولید کلی نفت ایالات متحده در سال 2۰2۱ به طور متوسط   

۱۱.2 میلیون بشــکه در روز بود که در مقایسه با بالاترین 
سطح تولید که نزدیک به ۱3 میلیون بشکه روز در اواخر سال 
2۰۱۹ بود کاهش داشت. براساس گزارش آژانس بین المللی 
انرژی ، انتظار می رود تولید نفت ایالات متحده برای سال 

2۰22 به طور متوسط   ۱۱.۹ میلیون بشکه در روز باشد.

افت شدید اکتشافات جدید
طبق گزارش این ســازمان، سال 2۰2۱ با یک رویداد 
مهــم دیگر در صنعت نفت جهان نیز همراه بوده اســت. 
میزان اکتشــاف نفت در این سال به شدت کاهش داشت. 
تارنمای »اویل پرایس« در این زمینه به نقل از موسســه 
»ریستاد انرژی« )Rystad Energy( نوشت اکتشافات 
جهانی نفت و گاز در سال 2۰2۱ در حال نزدیک شدن به 
پایین ترین ســطح خود در ۷۵ سال گذشته است و اگر تا 
ماه دسامبر نتوان یافته های قابل توجهی به دست آورد به 
طور حتم کمترین اکتشاف برای این سال به ثبت می رسد.

تا پایان نوامبر، کل حجم جهانی اکتشاف نفت در سال 
2۰2۱ معادل ۴.۷ میلیارد بشکه اعلام شد که در آن هیچ 
کشف عمده ای به چشم نمی خورد. به همین دلیل صنعت 

جهانی نفت در بدترین روند اکتشافی خود از سال ۱۹۴۶ 
قرار دارد. مایعات همچون ترکیبات هیدروکربن ها  ۶۶ درصد 
از کل یافته های ســال را تشکیل می دهند. هفت اکتشاف 
جدید در نوامبر 2۰2۱ اعلام شــد که حدود 2۱۹ میلیون 

بشکه حجم جدید را نشان می دهد.
اکتشــافات جهانی نفت و گاز در سال 2۰2۱ در حال 
نزدیک شدن به پایین ترین سطح خود در ۷۵ سال گذشته 
اســت و اگر تا ماه دسامبر نتوان یافته های قابل توجهی به 
دست آورد به طور حتم کمترین اکتشاف را به ثبت می رسد.

این گزارش تصریح دارد اوضاع سال 2۰2۱ به اندازه ای 
خراب بوده  که حتی یک اکتشاف قابل توجه در چند روزه 
باقی مانده از سال هم نمی تواند تغییری در شرایط ایجاد کند 
زیرا ممکن است این چاه ها سال بعد تکمیل شوند. به همین 
دلیل بسیاری از کارشناسان حجم تجمیعی کشف شده نفت 
برای سال 2۰2۱ را کمترین میزان چند دهه  اخیر می دانند.

بر این اساس بزرگترین اکتشاف نفت در ماه نوامبر 2۰2۱ 
در سواحل مکزیک با ظرفیت تخمینی حدود ۷۵ میلیون 
بشکه از سوی شرکت لوک اویل اعلام شد. این کشف به تدوام 
و تثبیت آمار تولید مکزیک تاحدودی کمک کرد. یکی دیگر 
از اکتشافات در سال جاری در مالزی بود. همچنین نروژ هم 
اکتشــافات متوسط و کوچکی را اعلام کرد اما باید در این 

زمینه زیرساخت های مناسبی فراهم شود.

چشم انداز مبهم بازار جهانی نفت در ۲۰۲۲ 
بررســی ها نشان می دهد در کل ارزیابی های گوناگونی 
در مورد وضعیت آینده صورت می گیرد. بعضی کارشناسان 
و بنگاه ها از افزایش شدید تقاضا سخن می گویند و برخی 
دیگر تشدید دوباره همه گیری را بسیار تاثیرگذار می دانند 
اما در کل حکم فرماشدن بی اطمینانی نسبت به آینده بسیار 

مشهود است. 
مهمترین دلیل این بی اعتمادی نیز ظهور سویه جدید 
کرونا و احتمال بروز موارد مشابه در سال آینده بیان شده 
است. این امر پیش بینی قیمت نفت برای سال بعد را برای 
کارشناســان دشوار ساخته  اما به طور قطع می توان تداوم 
بحران انرژی در اروپا و جهان، میزان کنترل اوپک پلاس بر 
بازار انرژی، مشکلات در زمینه انتقال انرژی و ادامه کووید 
۱۹ را از مهمترین مولفه های تاثیرگذار  در این زمینه دانست.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

 ایده روز
پنجشنبه  1400/10/09

شماره : 1275

بابلی ها بیشترین استقبال را از طرح نهضت ملی مسکن در مازندران دارند

 معاون  رییس جمهور و رییس بنیاد شــهید و امور ایثارگران گفت: برای 
استخدام فرزندان شاهد و ایثارگر قوانینی وجود دارد که برخی دستگاه ها به 

درستی آن را اجرا نمی کنند.
 سیدامیرحســین قاضی زاده هاشمی بعد از دیدار با جمعی از خانواده های 
شهدا و ایثارگران در علی آباد در گفت و گو با خبرنگاران ایرنا و صدا و سیما 
اظهارداشت: دولت و مجلس قوانین خوبی برای تبدیل وضعیت این گروه در 
نظر گرفته و از سوی سازمان اداری و استخدامی هم بطور جد پیگیر اجرایی 

شدن کامل این قانون هستیم.
وی در خصوص مشکلات بیمه ای جانبازان و ایثارگران خاطرنشان کرد: بیمه 
عامل باید تقویت بیشتری به لحاظ منابع مالی شود، بیمه موردنظر مشکلات 

ساختاری دارد که در حال حل شدن است.
رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران یادآور شد: به زودی نمایندگانی از بیمه 
عامل در همه مراکز بنیاد شهید کشور مستقر خواهند شد تا مشکلات در مکان 
موردنظر برطرف شود.قاضی زاده هاشمی اضافه کرد: البته چشم و امید ایثارگران 

به نمایندگان مجلس شورای اسلامی است که در این بخش کمک نمایند.

وی در خصوص واردات خودرو ویژه جانبازان تصریح کرد: این مساله نیازمند 
تصمیم ملی اســت زیرا واردات خودرو به کشور ممنوع شده و به جای آن به 
ســمت خودروهای داخلی رفته ایم.به گفته وی تحویل ماشــین به جانباران 
حکم قانونی است اما دنبال مدل اجرایی آن هستیم.قاضی زاده هاشمی گفت: 

جلســه ای با کمیســیون تلفیق و اجتماعی خواهیم داشت تا سال آینده این 
مشکلات وجود نداشته باشد.قاضی زاده هاشمی قرار است بعد از نماز مغرب و 
عشا در مصلی جمعه علی آباد کتول در مراسم یادواره شهدای خراسانی مقیم 

گلستان سخنرانی کند.
بازدید از پروژه نیمه تمام مرکز توانبخشــی ایثارگران بنیاد شهید و امور 
ایثارگران گلستان، دیدار با نماینده ولی فقیه در استان، شرکت در جلسه شورای 
ترویج فرهنگ ایثار و شهادت گلستان و  حضور در تجمع ۹ دی گرگان از برنامه 

های قاضی زاده هاشمی در دومین روز سفر به گلستان است.
دیدار با خانواده یک شهید و ایثارگر در گرگان و دیدار با ایثارگران، نخبگان، 
فعالان قرآنی، سرآمدان کارآفرینی و ورزشکاران مدال آور دیگر برنامه های روز 

دوم سفر رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران به گلستان است.
گلســتان با حدود ۲ میلیون نفر جمعیت، حدود چهار هزار شهید تقدیم 

انقلاب اسلامی و نظام کرده که ۵۰۰ شهید خراسانی مقیم گلستان هستند.
شهرستان علی آبادکتول حدود ۴۵۰  شهید تقدیم انقلاب اسلامی کرده است 

و در ۳۵ کیلومتری شرق گرگان قرار دارد.

نهادها قوانین استخدام فرزندان ایثارگر را به درستی اجرا کنند

 معاون راه و شهرســازی مازندران با بیان 
اینکه تاکنون ۶۶ هزار و ۱۶۲ نفر در مازندران 
به عنوان نام نویسی کننده قطعی در طرح نهضت 
ملی مسکن ثبت نام کردند گفت که مردم بابل با 
۱۱ هزار و ۱۲۰ ثبت نام در این طرح در استان 

پیشتاز هستند.
 ثبت نــام طرح نهضت ملی مســکن یک 
ماه بعــد از ابلاغ قانون جهش تولید توســط 
رییس جمهــوری از ۲۸ مهرماه در مازندران و 

سایر نقاط کشور آغاز شد.
سید عباس رهگشای با بیان اینکه استقبال 
مردم استان در طرح نهضت ملی مسکن برای 
ســال اول اجرا مطلوب بوده است، افزود: افراد 
جامانده تا ۱۵ دی ماه سال جاری فرصت دارند 
با ورود به سامانه saman.mrud.ir  می توانند در 

این طرح مشارکت داشته باشند.
وی با اشــاره به این موضوع که براســاس 
برآوردهای انجام شده از مجموع ۶۶ هزار و ۱۶۲ 
نفری که تاکنون در طرح نهضت ملی مسکن در 
مازندران نام نویسی کردند، صلاحیت ۴۵ هزار 
نفر از این تعداد متقاضی بررسی شد، ادامه داد: 
۶۵ درصد این افراد با اســتعلام های اخذ شده 
می توانند در ادامــه فرایند اجرای این طرح با 

وزارت راه و شهرسازی همراه باشند.
معاون راه و شهرســازی مازنــدران با بیان 
اینکه شــهروندان بابلی با نام نویسی ۱۱ هزار 
و ۱۲۰ نفر در صدر شــهرهای مازندران برای 
مشــارکت در طرح نهضت ملی مســکن قرار 
دارند، اضافه کرد: شــهروندان آملی با ۶ هزار و 
۵۸۹ نام نویسی کننده، بهشهری ها با پنج هزار 
و ۷۰۰ نام نویسی کننده، شهروندان ساروی با 
چهارهزار و ۸۵۳ نام نویسی کننده و نکایی ها با 
چهارهزار و ۴۹۰ نام نویســی کننده به ترتیب 
دیگر شهرهای مازندران هستند که از این طرح 

استقبال خوبی داشتند.
وی ادامه داد: کلاردشــتی ها با ۱۶۰ نفر، 
مرزن آباد ۲۱۵ و جویبار ۹۲۷ ثبت نام کننده 
به ترتیب پایین ترین آمار در نام نویسی طرح ملی 

مسکن در استان مازندران را دارند.
رهگشای با اعلام این که طرح نهضت ملی 
مسکن در سال اول در تمامی شهرهای مازندران 
اجرایی می شود ، تصریح کرد: دولت از اجرای 
این طرح در بافت فرسوده در قالب خود مالک 

استقبال خواهد کرد.
معاون راه و شهرسازی مازندران با بیان اینکه، 
کلنگ زنی اجرای طرح نهضت ملی مسکن در 
بهمن ماه امســال به صورت رسمی با حضور 
مســوولان ارشد کشور در استان به زمین زده 

خواهد شد، اضافه کرد: تا پایان ماه سال جاری 
حدود ۸۰۰ هکتار زمین برای ساخت ۳۸ هزار 
واحد مسکونی در قالب این طرح آماده می شود.

رهگشای با بیان اینکه از مجموع نام نویسی 
کننــدگان در طرح نهضت ملی مســکن در 
مازندران هشــت هزار و ۲۲۰ نفر از آنان اهالی 
روستاها هســتند، گفت: با همکاری اداره کل 
بنیاد مسکن و پرداخت تسهیلات ۲۵۰ میلیون 
تومان با بازپرداخت ۲۰ ساله و کارمزد ۱۸ تلاش 
می شود، تا یک سال آینده تمام متقاضیان در 

این بخش صاحب خانه شوند.

 ماموریت ۲۴ بانک عامل برای ارایه 
تسهیلات مسکن

معاون اداره کل راه و شهرسازی مازندران با 
بیان اینکه، ۲۴ بانک عامل در استان مازندران 
طبق مصوبه شــورای مسکن وظیفه پرداخت 
تســهیلات به متقاضیان طرح ملی مسکن را 
دارنــد، افزود: رقم تســهیلات پرداختی برای 
شــهروندان مرکز استان ۳۵۰ میلیون تومان و 
برای سایر شهرهای مازندران ۳۰۰ میلیون تومان 
با بازپرداخت ۲۰ ساله و کارمزد ۱۸ درصد است.

وی تصریح کرد: براســاس چشم اندازی که 
بــرای اجرای طرح ملی مســکن در مازندران 
تعریف شده پیش بینی می شود با نام نویسی که 
متقاضیان در سامانه حمایتی مسکن انجام دادند، 
۲۰ درصد از مجموع واحدهای ساخته شده در 
نهضت ملی مسکن خودمالک و مابقی با همکاری 

دولت و بخش خصوصی و انبوه سازی باشد.
رهگشای اضافه کرد: طبق موافقت نامه ای 
که راه و شهرسازی با پیمانکاران و انبوه سازان 
در مازندران منعقد کرده است، تمام واحدهای 
مسکونی در طرح نهضت ملی مسکن به غیر از 
طرح های خود مالک را بخش خصوصی می سازد.

وی افــزود: اجرای دقیق طرح نهضت ملی 
مسکن عزم همگانی را می طلبد و شهرداری ها 
و ســایر دســتگاه های اجرایــی و خدماتی با 
برنامه ریزی های مستمر نسبت به تکمیل این 
طرح بکوشــند و بااداره کل راه و شهرســازی 

همکاری کنند.
طبق مقررات نهضت ملی مسکن، متقاضیان 
با داشتن چهار شرط تاهل و سرپرست خانوار 
بودن، حداقل سابقه پنج سال سکونت در شهر 
مورد تقاضا، نداشــتن مالکیت خصوصی و در 
نهایت عدم اســتفاده از امکانات دولتی از اول 
انقلاب در حوزه مســکن، می توانند نسبت به 

ثبت نام اقدام کنند.
بر اســاس این قانون، زنان خودسرپرست 
مشروط به داشتن حداقل ۳۵ سال سن، معلولان 
جسمی و حرکتی با ۲۰ سال سن می توانند در 
قانون جهش تولید مسکن )نهضت ملی مسکن( 
مشارکت داشته باشند. همچنین، قانون برای 
سرپرســتان خانوار، محدودیت سنی نگذاشته 
است چرا که این افراد سرپرست خانوار تعریف 
می شوند و برای قانونگذار متاهل یا سرپرست 
خانوار بودن ملاک اســت. در عین حال، زنان 
و مردان سرپرســت خانوار که به دلیل متارکه 
به صورت مجردی زندگی می کنند و سرپرست 
فرزندان خود هستند خانوار تلقی شده و بدون 

ملاک سن می توانند ثبت نام کنند.  
سهم چهارساله مازندران از طرح ملی مسکن 

ساخت ۱۵۲ هزار خانه است.

 فرهنگ ایثار و شهادت زمینه ساز وحدت در کشور است
بر  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزارت  امور مجلس  و  معاون حقوقی   - ساری 
ضرورت گسترش تفکر ایثار و شهادت در جامعه تاکید کرد و گفت: گسترش 

تفکر ایثار و شهادت در کشور زمینه وحدت و همدلی را فراهم می کند.
 سیدمحمد هاشمی در مراسم افتتاح موزه و نمایشگاه دائمی دفاع مقدس در 
مجتمع فرهنگی هنری امام خمینی )ره( بابلسر افزود : از جمله ممتازترین مقوله 
فرهنگی در کشور که تمامی گروه ها و جریان ها بر روی آن اتفاق نظر دارند 
گسترش فرهنگ ایثار و شهادت در کشور است و سرمایه گذاری در این حوزه نه 
تنها دستاوردهای مهم فرهنگی برای کشور به همراه دارد بلکه امنیت ملی کشور 

را هم ارتقاء می بخشد.
وی با اظهار این که ترویج فرهنگ ایثار و شهادت ارزش ها یاسلامی و انسانی 
و  سالم  اگر خواهان یک جامعه  گفت:   ، دهد  می  ارتقا  هم  را  در کشور  رایج 
فرهنگی توام با نشاط و بالندگی می باشیم باید در ترویج فرهنگ ایثار و شهادت 

در جامعه تلاش کنیم.
معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی افزود : خادمان حوزه فرهنگ هنر در 
موضوع ایثار و شهادت از هیچ تلاشی فروگذاری نخواهند کرد و این مهم را برای 
همه آحاد جامعه بخصوص جوانان و نوجوانان که دفاع مقدس را درک نکردند 
با برنامه ریزی های مختلف که از جمله برپایی نمایشگاه یکی از آنها است ، 

محقق می کنند.
سرپرست معاونت سیاسی ، امنیتی و اجتماعی استاندار مازندران هم در این 
مراسم گفت: اگر ترویج فرهنگ ایثار و شهادت نبود دشمن تعرض های مختلفی 
به کشور انجام می داد.علی شیرازی افزود : اگر در این روزها شاهدیم که دشمن 
به دنبال جنگ اقتصادی است به این دلیل است که نمی تواند در جنگ سخت با 

توجه به گسترش فرهنگ ایثار و شهادت در کشور موفق عمل کند.
وی ادامه داد : دشمن به دنبال آن است تا با فشار اقتصادی فرهنگ ایثار و 
شهادت را در کشور کم رنگ کند ، اما دلسوزان این حوزه این توطئه دشمن 
را هم خنثی می کنند.در این مراسم موزه و نمایشگاه دائمی دفاع مقدس در 
مجتمع فرهنگی و هنری امام خمینی )ره( اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی بابلسر 
افتتاح شد.این موزه در حال حاضر تنها موزه و نمایشگاه دفاع مقدس مازندران 
محسوب می شود که جایگاهی برای حفظ و صیانت از خاطرات، عکس ها و ابزار 
جنگی و برای یادآوری و پاسداشت رزمندگان هشت سال دفاع مقدس و شهدای 
مدافع حرم است.ساخت و تجهیز  این موزه در ۲۵۰ متر مربع با پی گیری های 
رزمندگان، یادگاران دفاع مقدس و ایثارگران شهرستان بابلسر به سرانجام رسید. 

 معاون قوه قضاییه بر ساماندهی کارکنان شوراهای حل اختلاف 
کشور تاکید کرد 

همدان-  معاون رییس قوه قضاییه و رییس مرکز توسعه حل اختلاف کشور با 
تاکید بر ضرورت ساماندهی کارکنان شوراهای حل اختلاف، گفت: ضروری است 
که نمایندگان مجلس شورای اسلامی به تعیین تکلیف و جذب این افراد برای 

ساماندهی مجموعه توجه ویژه ای داشته باشند.
حجت الاسلامهادی صادقی در جمع کارکنان شوراهای حل اختلاف و آیین 
رونمایی از طرح ابتکاری وکلای مصلح دادگستری استان همدان، اظهار داشت: 
لایحه جدید تعیین تکلیف شاغلان شورای حل اختلاف با وجود مخالفت های 

زیاد در حال پیگیری است. 
وی افزود: تا تعیین تکلیف و به نتیجه رسیدن این لایحه، راهکار مناسب 
دیگری برای ساماندهی این مجموعه و کارکنان آن اجرایی و پیگیری می شود.

حجت الاسلام صادقی با اشاره به اینکه سالانه حداقل سه میلیون پرونده در 
شوراهای اختلاف کشور رسیدگی می شود، گفت: توجه به وضعیت شاغلان و 
کارکنان شوراها که وظیفه حاکمیتی را به صورت منظم و قانونمند انجام می 

دهند، امری مهم و ضروری است.
معاون رییس قوه قضاییه تاکید کرد: ۱۹ سال پیش شوراهای حل اختلاف 
در کشور تاسیس شده که کارکنان این نهاد تا امروز با کمترین حقوق و مزایا 
مشغول بکار هستند. وی افزود: مجلس شورای اسلامی و دولت باید به موضوع 
ساماندهی این مجموعه توجه کرده و در این راستا اقدامات اثربخشی را انجام 

دهند. 
به گفته او، عدم تخصیص ۱۰۰ درصدی درآمدهای شوراهای حل اختلاف به 

این نهاد نیز نقیصه دیگری است که باید اصلاح و بازنگری شود. 
حجت الاسلام صادقی خاطرنشان کرد: فاصله زیادی بین دریافتی کارکنان 
شوراهای حل اختلاف با سایر کارکنان دستگاه قضایی و اجرایی وجود دارد که 

باید این موضوع نیز رسیدگی و ساماندهی شود. 
وی همچنین با تاکید بر سرعت عمل در روند رسیدگی به پرونده های حل 
اختلاف، افزود: در شوراهای حل اختلاف حدود نیم درصد نقض آرا داریم و این 

نشان از کیفیت و دقت کار در جریان صدور رای این مجموعه دارد. 
رییس مرکز توسعه حل اختلاف کشور گفت: میانگین رسیدگی به پرونده 
ها با ترک تشریفات در شوراهای حل اختلاف بسیار کم و در حد ۳۰ روز است 
اما این روند در محاکم قضایی حدود ۹۰ روز است. به گفته وی، البته وضعیت 
بیمه کارکنان شوراهای حل اختلاف به روز شده است و مشکلی درخصوص بهره 

مندی این افراد از خدمات بیمه ای وجود ندارد. 
حجت الاسلام صادقی همچنین به فعالیت گروه های داوری و میانجی گری 
در کشور اشاره کرد و گفت: فعالیت این گروه ها بسیار اثربخش است و برهمین 

اساس تعرفه خدمات دهی در این خصوص نیز اعلام می شود. 

های  ظرفیت  شناسایی  و  توسعه  در  ای  ویژه  نقش  نخبگان   
کشور دارند

بجنورد- سرپرست معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری خراسان 
شمالی گفت: نخبگان نقش ویژه ای در توسعه و شناسایی ظرفیت های کشور 
دارند به گونه ای که باید از این افراد متخصص برای رفع مشکلات پیش روی 

توسعه کشور به شکلی موثر بهره برد.
روح الله حسین پور در آیین تکریم و الگوسازی از دکتر مصطفی تبریزی و 
دیگر نخبگان خراسان شمالی، اظهار داشت: رشد و توسعه کشور در حوزه های 
مختلف حاصل تلاش ها و مجاهدت های علمی نخبگانی است که پیشرفت کشور 

را همواره دغدغه اصلی خود دانسته اند.
وی با بیان اینکه تکریم نخبگان هر منطقه وظیفه همه ما است، گفت: آن طور 
که باید و شاید قدر این سرمایه های اجتماعی خود را نداسته ایم در حالی که 
این افراد همیشه موجب پیشرفت نظام اسلامی در عرصه های گوناگون علمی و 
فناوری بوده اند.حسین پور با اشاره به نقش آموزش و پرورش و دانش آموزان در 
پیشرفت کشور، تصریح کرد: دانش آموزان برگ برنده کشور هستند که با آموزش 
صحیح آنها می توانیم مرزهای تمدن و معرفت اسلامی را در آینده گسترش 
دهیم.در این مراسم که با همکاری بنیاد نخبگان خراسان شمالی برگزار گردید 
از دکتر مصطفی تبریزی نیکوکار مدرسه ساز و استاد روانشناسی اهل خراسان 

شمالی و همچنین برخی دانش آموزان نخبه استان تکریم و قدردانی شد.  
دکتر مصطفی تبریزی از سرآمدان خراسان شمالی و هم اینک عضو هیات 
علمی روانشناسی و علوم تربیتی دانشگاه علامه طباطبائی و دارای مقالات و 

تالیفات متعددی در این رشته علمی است.
وی همچنین از نیکوکاران مدرسه سازی است تاکنون چندین مدرسه در 
مناطق محروم خراسان شمالی و دیگر نقاط کشور با کمک های وی احداث شده 
است.استان خراسان شمالی با هشت شهرستان ۸۶۳ هزار نفر جمعیت دارد و 

اکنون ۱۷۰ نخبه عضو بنیاد نخبگان این استان هستند.

پل تاریخی محمدحسن خان بابل زیرضرب خودروهای سنگین  
 عبور غیرقانونی خودروهای سنگین از زیر پل تاریخی 
محمدحسن خان بابل که باعث ضربه زدن به چشمه طاق ها 
و زخمی کردن آن می شود، این پل تاریخی بازنشسته را در 

سراشیبی استهلاک و فروپاشی قرار داده است.
 پل افشاری محمدحســن خان بابل اسفند ۱۳۹۴ با 
ساخت پل جدید از زیر ترافیک شهری مرخص شد و قرار 
بود از آن پس به عنوان یک اثر تاریخی از گردشگران داخلی 
و خارجی میزبانی کند ، ولی این روزها تردد روزانه صدها 
دستگاه خودروی سنگین از زیرگذر پل و برخورد سقف این 
خودروهای سنگین به طاق ها و دیواره آبراه ، خطر ریزش 

این اثر تاریخی را افزایش داده است .
این پل ۳۰۰ ساله که حدود نیم قرن پیش یعنی سال 
۱۳۵۶ با شــماره ۱۴۱۴ در فهرست آثار ملی ثبت شد ، با 
۱۴۰ متر طول و ۶ متر عرض ، دارای ۶ چشمه طاق اصلی 
و دو چشمه فرعی است و ارتفاع آن از بستر رودخانه ۱۱ متر 
می باشد. این پل به سبک پل های دوران صفوی و در اواخر 
دوران افشاریه ساخته شده و از ویژگی های مهم ساخت آن 

استفاده از سفیده تخم مرغ و ساروج است.
عبور از زیرگذر پل محمدحسن خان و آسیبی که به آن 
وارد می کند اگر چه تازگی ندارد و حتی بعد از خارج شدن 
پل از زیرترافیک هم ادامه داشــت ، ولی سال ۹۵ شورای 
ترافیک شهرســتان به دنبال اعتراض دوستداران میراث 
فرهنگــی با گذراندن مصوبه ای ، عبور و مرور خودروهای 
ســنگین از زیر این پل را ممنوع کــرده بود ، مصوبه ای 
که ظاهرا اجرا نشــده و نمی شود و رانندگان خودروهای 
ســنگین هم در چنین وضعیتی بــدون توجه به حجم و 
ارتفاع خودروهایشان با به کارگیری هر ترفندی آنها را از زیر 
پل عبور می دهند.نکته شگفت انگیز این که کار به جایی 
رسیده تا برخی از رانندگان خودروهای سنگین دارای ارتفاع 
زیاد برای این که بتوانند به هر شکلی از زیر این پل عبور 
کرده و راهشان را برای رسیدن به مقصد نزدیک کنند ، باد 
لاستیک خودرو را کم کنند تا ارتفاع کمتر شود و خودرو 

هنگام عبور گیر نکند.

 نبرد سقف و طاق 
قاســم اسحاقی ملکشاه  دوستدار میراث فرهنگی بابل 
که  این روزها با حضور در محدوده پل محمدحســن خان 
مشغول تهیه عکس و فیلم  از تردد خودروهای سنگین از 
زیر این پل تاریخی و انتشــار آن در شبکه های اجتماعی 
است گفت : در این روزها این بنای تاریخی با تردد صدها 
ماشین سنگین از زیر پل به شدت در معرض خطر است .

وی افــزود : در حال حاضر با انتشــار عکس و فیلم در 
شــبکه های اجتماعی تلاش می کنم خطر تخریب این 
بنای ارزشمند تاریخی را به مسوولان و افکار عمومی گوشزد 
کنم چون روزانه صدها دستگاه خودروی سنگین از زیر پل 
محمدحسن خان عبور می کنند که بسیاری از این خودروها 
سقفشان به طاق چشمه آبراه پل برخورد می کند و ضربه 
محکمی به پل می زنند و تکه های آجر هم به زمین می افتد .

این دوستدار میراث فرهنگی گفت : رانندگان بعضی از 

خودروهای سنگین که نمی توانند خودرویشان را در حالت 
عادی از زیر پل عبور دهند ، با کاهش باد لاستیک به هر 
شکل ممکن تلاش می کنند از زیر پل تاریخی عبور کنند 
و این دسته از خودروها بیشترین آسیب را به پل می زنند .

وی هشــدار داد : ضربه هایی که خودروهای سنگین به 
طاق پل می زنند با نشانه هایی که موجود است این بنای 
تاریخی را در آستانه فروپاشی قرار داده اند و اگر اقدام عاجلی 
صورت نگیرد این از این اثر تاریخی چیزی باقی نخواهد ماند.

  اسحاقی ملکشاه گفت : برای همه دوستداران میراث 
تاریخــی بابل جای تعجب اســت که مکانــی که تابلوی 
ممنوعیت تردد خودروهای سنگین مقابلش نصب شده است 
، چرا و چگونه هیچ کس برای این تابلو ارزشی قایل نیست 
و رانندگان خودروهای ســنگین براحتی و بدون هرگونه 
مزاحمت کارشان را انجام می دهند در حالی که این تابلو 

از علائم راهنمایی و رانندگی است .

 کسی هشــدارهای میراث فرهنگی را جدی 
نمی گیرد

وضعیتی که پل تاریخی محمدحسن خان بابل پیدا کرده 
این پرســش را ایجاد می کند که چرا میراث فرهنگی که 
متولی آثار تاریخی ثبت شده محسوب می شود ، هیچ اقدامی 

برای جلوگیری از تخریب آن انجام نمی دهد؟
حسین ایزدی معاون  میراث فرهنگی  مازندران گفت : 
میراث فرهنگی بارها طی مکاتبه های  مختلف با شهرداری 
و شورای ترافیک خطر تردد خودروهای سنگین برای این 
بنای تاریخی را گوشزد کرده و خواستار اتخاذ تدابیر لازم 

شده ولی به هشدارهای ما توجهی نشده است.
وی افزود :  تردد خودروهای سنگین از زیر پل تاریخی 
محمد حسن خان نه تنها طاق  و آبراه چشمه  این پل  را 
تخریب می کند بلکه به ســتون های این پل هم آســیب 
جــدی وارد می کند که ایــن امر زمینه تخریب کل پل را 

فراهم می کند.
ایزدی گفت :  تردد خودروهای سنگین از زیر پل تاریخی 

محمد حسن خان به گونه ای بحران آفرین شده که کل پل 
به لرزه می افتد و این امر بسیار نگران کننده است.

 وی افزود :  اگر قرار اســت برای حل این مشــکل پل 
جدیدی  هم در نزدیکی آن مکان احداث شود باید میراث 
را در جریان قرار دهند تا کارشناسان ما آن را بررسی کنند 
، چون باید مطمئن شویم که بعد از ساخت ضرری برای این 
بنای تاریخی نداشته باشد .معاون میراث فرهنگی مازندران 
بیان کرد :  تاکنون هیچ طرح  یا  تصمیمی برای نجات این 
بنای ارزشــمند تاریخی اتخاذ نشده است و ادامه این روند  

این بنای تاریخی در مدار تخریب قرار می دهد .

 در ســال جاری نامه ای از میراث فرهنگی به 
دست ما نرسید

اظهارات معاون میراث فرهنگی مازندران به این معنا است 
که شهرداری بابل باید راهکار مناسب جهت حفظ این پل 
اتخاذ و اجرایی می کــرد ، همان گونه که در زمان خارج 
شــدنش از زیر بار ترافیک در واپسین ساعات اسفند سال 
۹۴ و آغاز جشن سال نو مسوولان وقت شهرداری از جمله 
شهردار با برگزاری جشنی وعده داده بودند این پل را تبدیل 
به یکی از جاذبه های گردشگری تاریخی شهر کرده و از آن 
محلی برای کسب درآمد از راه گردشگری خواهند ساخت.

اگر چه مدیریت شهری بابل از آن زمان تاکنون تحولات 
زیادی را پشت سرگذاشته است ، ولی پرسش این است که 
مگر وعده و تعهد مسوولان پس از اتمام دوران مسوولیتشان 

برای جانشینان ضمانت اجرایی ندارد ؟ 
معاون عمرانی شهرداری بابل در پاسخ به این پرسش ، 
بدون اشاره به مکاتباتی که معاون میراث فرهنگی مازندران 
می گوید بارها در ســال های گذشته با شهرداری داشتند 
، می گوید: در سال جاری هیچ نامه ای از میراث فرهنگی 
یا شــورای ترافیک  به دستمان نرســیده  که خطر تردد 

خودروهای سنگین از زیر پل تاریخی را اعلام کند.
 مهــران مولانا که ظاهرا در ســال جــاری از زیر پل 
محمدحســن خان تردد نداشته تا وضعیت آن را مشاهده 

کنــد ، افزود : اگر  نامه ای از میراث فرهنگی در خصوص 
خطر تردد خودروهای سنگین از زیر پل تاریخی به دست 
ما برسد این مطلب در شورای ترافیک شهرستان مطرح و 

درخصوص آن تصمیم گیری خواهد شد.
وی اظهار داشت: تصمیم برای حل این مشکل باید در 
سطح کلان شهرستان اتخاذ شود و شهرداری آماده همکاری 

برای حل این مشکل می باشد.
مولانا گفت : برای حفظ این اثر تاریخی و جلوگیری از 
تردد خودروهای سنگین زیر پل محمدحسن خان شهرداری 
بابل هشــت طرح دارد  که در صورت تصویب در شورای 

ترافیک و ابلاغ ، شهرداری آنها را  اجرا خواهد کرد.

 ممنوعیت تردد خودروهای سنگین مصوبه دارد
تضاد اظهارات معاون میراث فرهنگی مازندران با معاون 
شــهرداری بابل خبرنگار ایرنا را بر آن داشــت تا به سراغ 
فرماندار برود که نظارت عالیه بر مســایل منطقه داشته و 
ریاست شورای ترافیک  شهرستان را بر عهده دارد. قربانعلی 
ولیزاده بورا می گوید که ممنوعیت تردد خودروهای سنگین 
از زیر پل تاریخی محمدحسن خان مصوبه شورای ترافیک 
شهرستان را دارد و علت نصب تابلو مقابل زیرگذر پل هم 
منبعث از همین مصوبه اســت.وی گفت : شورای ترافیک 
شهرستان بابل در جلسه چهارم مهر ماه سال ۱۳۹۵ خود 
مصوبه ای را گذراند و عبور خودروهای سنگین را از زیر پل 
تاریخی محمد حسن خان ممنوع کرد و این مصوبه همچنان  

قابلیت اجرایی دارد .
ولیزاده بورا افزود : در آن مصوبه شهرداری مکلف شده 
بود با نظارت میراث فرهنگی با ایجاد ســازه ای مناســب 
مانع از تردد خودروهای سنگین از زیر پل تاریخی محمد 
حسن خان شود .فرماندار بابل با اظهار این ایجاد سازه برای 
جلوگیری از تردد خودروهای سنگین در نامه ای که سوم 
تیر ماه ۹۶ از ســوی فرماندار وقت به شهرداری ابلاغ شده 
بــود ، مورد پیگیری قرار گرفت ، گفت : در آن نامه تاکید 
شده بود که  شهرداری بابل باید برای احداث رمپ خروج 
از مسیر جاده ساحلی به سمت میدان امام حسین )ع( اقدام 
می کرد و اگر این کار انجام می شد ، مشکل تردد خودروهای 
سنگین از زیر پل تاریخی محمد حسن خان  رفع می شد.

 پل تاریخی محمدحســن خان بابل زیرضرب 
خودروهای سنگین  

 وی افزود : در  هفته جاری از این بنای تاریخی با حضور 
مســئولین مرتبط بازدید خواهد شد و تصمیم  لازم برای 
جلوگیری از تردد خودروهای  ســنگین از زیر پل تاریخی 

محمد حسن خان اتخاذ می شود .
شهرســتان بابل از حدود ۲۰۰ اثر باســتانی و میراث 
فرهنگی برخوردار اســت که از این تعداد ۹۰ اثر پراکنده 
در نقاط مختلف این شهرســتان در فهرست آثار ملی به 
ثبت رسیده است که اگر به خوبی تعمیر و مورد محافظت 
قرار گیرند این شهر می تواند به یکی از شهرهای پر جاذبه 

گردشگری تبدیل شود.
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محمود رضایی  -   ایده روز |سرمربی تیم 
بسکتبال نظم آوران سیرجان گفت: به نظر من 
لیگ برتر باید یک قالب کلی و مشخص داشته 

باشد که هر سال آن را تغییر ندهیم.
علی آرزومندی ، درباره شکست شاگردانش 
)تیم بسکتبال نظم آوران سیرجان( مقابل ذوب 
آهن اصفهان، توضیح داد: به هر حال رقابتی 
میان تیم ما، ذوب آهن و کرمان وجود داشت که 
این بازی  را بسیار با اهمیت می کرد. متاسفانه 
در زمان های حســاس مسابقه که باید نتیجه 
می گرفتیم تمرکز کافی نداشــتیم و بازی را 
واگذار کردیم. باید از این بازی درس بگیریم تا 
اشتباهات خود را تکرار نکنیم. متاسفانه غفلت 
کردم که باختیم، همه تلاش خود را خواهیم 

کرد تا این موضوع تکرار نشود.
او در پاسخ به این سوال که تیم نظم آورن 
ســیرجان چگونه در ســال اول لیگ برتری 
شــدنش چنین نتایچ خوبی را کســب کرده 
اســت؟ توضیح داد: ایــن موفقیت ها حاصل 
تلاش بازیکنان است، اما در درجه اول باید از 
مدیریت خوب باشگاه تشکر کنیم که با یک 
برنامه ریزی درســت، تیم را در شرایط خوبی 
قرار داده اند. مدیران باشگاه با توجه به بودجه ای 
که در اختیار داشــت اهدافی را تعریف کرد و 
حمایت هــای خوبی هم از تیم صورت گرفت. 
این موضوع از بالا نظم خوبی را به تیم داد که 

نتیجه آن کسب این نتایج است.
سرمربی تیم نظم آوران سیرجان ادامه داد: 
بجز بازی اول فصل ما مقابل شهرداری گرگان 

که »دراگووچ« را بخاطر آپاندیس نداشتیم، در 
ســایر بازی ها پیروز شده یا نتایج را با فاصله 
بسیار کم واگذار کرده ایم. همه بازی های ما با 
رقبا پایاپای بوده و در چهار بازی که باخته ایم، 
روی هم رفته تنها ۱۰ امتیاز از رقبا کمتر کسب 
کرده ایم. هدف مدیران باشگاه در ابتدای فصل 
این بود که یک تیم مقتدر داشته باشیم که از 
حیثیت ورزش و بسکتبال سیرجان دفاع کند. 

ما باید از اشتباهات خود در دور گروهی لیگ 
درس بگیریم که برای پلی آف آماده شویم، چرا 
که مهم ترین موضوع در مســابقات بسکتبال 
مرحله پلی آف اســت.او در پاسخ به این سوال 
که آیا به کسب سکو با تیم نظم آوران نیز فکر 
می کند؟ توضیح داد: در ورزش هدفگذاری ها 
متفاوت است. شاید هدفگذاری مدیریت یک 
چیز و هدفگذاری کادرفنی چیز دیگری باشد، 

اما نگاه بنده این است که تیم ما توانایی مبارزه 
با هر تیمی را دارد و با تمام توان برابر رقبا به 
میدان می رود. هر بازی سعی داریم نقاط ضعف 
خود را شناسایی کنیم که برای مراحل بالاتر 
آماده شویم. به نظر من باید روند رو به رشد خود 
را ادامه دهیم تا به موفقیت برسیم.آرزومندی 
در پاســخ به این سوال که آیا نظم آوران برای 
پلی آف بازیکن خارجی جدید خواهد گرفت؟ 

تصریح کرد: خیر، ما دو بازیکن خارجی داریم 
و بازیکن جدید نخواهیم داشت.

او در پاســخ به این سوال که آیا از کیفیت 
لیگ با توجه به ۱۶ تیمی بودن مسابقات راضی 
است؟ اظهار کرد: تا سال ۹۷ - ۹۸ مسابقات 
لیگ برتر بسکتبال با ۹ یا ۱۰ تیم برگزار می 
شد و از ســال ۹۹ - ۱۴۰۰ بود که مسابقات 
۱۶ تیمی شــد. در ســال اولی که مسابقات 
۱۶ تیمی شد نقدهای زیادی مبنی بر اینکه 
ظرفیت لیگ ما مناسب افزایش تعداد تیم ها 
نیســت صورت می گرفت که درست هم بود. 
بــه هر حال با افزایش تعداد تیم ها باید تعداد 
بازیکنان هم افزایش یابد که در سال گذشته 
جوانان جدیدی وارد لیگ شدند. امسال شاهد 
آن بودیم که همان جوانان رشد خوبی داشته 
و سطح خودشان را به سوپر لیگ رسانده اند. ار 
نظر من افزایش تعداد تیم ها اتفاق خوبی بود و 
برای  آینده بسکتبال مناسب است.آرزومندی 
درباره مشخص نبودن نحوه برگزاری لیگ در 
ابتدای هر فصل و تغییرات زیاد نیز گفت: کاملا 
با این نقد موافق هستم. از ۲۰ سال گذشته ما 
هر سال با یک روش لیگ را برگزار می کنیم، 
در حالی که ما باید برای لیگ خود یک روش 
مشخص را تصویب کنیم و کلیت ها مشخص 
شــود که دیگر هر سال تغییرات زیادی برای 
برگزاری لیگ نداشــته باشیم. بهتر است یک 
روش کلی را با استفاده از کارشناسان کارکشته 
و بی طرف برای برگزاری لیگ مشخص کنیم و 

تنها جزئیات را بازبینی کنیم.

لیگ بسکتبال و تغییرات دائمی قوانین!

رییس فدراسیون قایقرانی گفت: من هنوز نگران بودم که بار دیگر مشکلی 
ایجاد شود و قایق ها به دستمان نرسد و در آخر هم راضی شویم قایق ها را در 

جشن چهارشنبه سوری در آتش بسوزانند!
علیرضا سهرابیان در جمع خبرنگاران در مورد ترخیص قایق های رویینگ 
و تحویل آن به فدراسیون بیان کرد: قایق هایی که فدراسیون وقت بعد از سال 
۹۶ خریداری کرده بود را بعد از چهار سال دیدیم. ورزشکارانی که برای کسب 
سهمیه المپیک و آمادگی محتاج آنها بودند امروز توانستند آنها را ببینند. اسفند 
۹۷ که رییس شدم متوجه بدهی ارزی شدم و با کمک وزارت ورزش، کمیته 
ملی المپیک و دوســتان خیر، بدهی قایق ها پرداخت شد و سال ۹۸ قایق ها 
بارگیری شــد و یک ماه بعد ،از چین به ایران رســید ولی از سال ۹۸ تا امروز 
یعنی ۲۱ ماه قایق ها در گمرک اسیر شد و چند میلیون بدهی به گمرک و 

کانتینرها پرداخت شد.
او ادامه داد: این مبلغ از بیت المال و دستهای پینه بسته دختران و پسران 
من پرداخت شــد. آنها برای قهرمانی و اهتزار پرچم ایران کیلومترها پارو می 
زنند و فکر نمی کنم  هیچ ارگانی غیر ورزش،  شــاهد چنین مســائلی باشد. 
بدهی به گمرک از سال ۸۶ باقی مانده بود که انجام  شد. دو ماه پیش نیز من 
توقیف اموال شدم و حساب های من مسدود شد. ما یک ماه پیش منتظر ورود 
قایق ها بودیم و می خواستیم جشن بگیریم چرا که واقعا این قایق ها را خدا آزاد 

کرد. من هنوز نگران بودم که بار دیگر مشکلی ایجاد شود و در آخر هم راضی 
شویم قایق ها را در جشن چهارشنبه سوری در آتش بسوزانند تا راحت شویم 

و در هیچ رقابت دیگری هم شرکت نکنیم!
سهرابیان در خصوص اینکه کدام بخش از انتظارات گمرک مورد نقد شما 
است،گفت: انتظار گمرک نابه جا نبود بلکه بروکراسی های ورزش قدیمی است. 
از نماینــدگان می خواهیم که قوانین را بازنگری کنند. لوازم قایقرانی لوکس 
محســوب می شود. لوکس برای اتومبیل هایی است که مبلغ آنها عددهای دو 

رقمی میلیاردی است. نمی دانم این خودروها چطور به راحتی از گمرک خارج 
می شــود و دختران و پسران جوان با آنها در خیابان ها حرکت می کنند. این 
خودروها لوکس نیستند ولی قایق هایی که دختران ما با دستان پینه بسته با 
آنها تمرین می کنند لوکس هستند. از مسئولین می خواهیم که به این مسئله به 
دید ملی نگاه کنند. اگر دوستان زودتر قایق ها را ترخیص می کردند نمایندگان 
بیشتری در المپیک و حتی در فینال A داشتیم. در هانگژو از همین قایق  ها 
استفاده می کنیم. قدر این خفت وخاری ها و حقارت ها را می دانیم و مطمئن 
باشید قایقرانی به شکل دیگری در سبد مدال آوری ایران در بازی های آسیایی 

هانگژو و المپیک پاریس نقش خواهد داشت.
او ادامه داد: چهار سال از خرید قایق ها گذشته و مدل های جدید وارد بازار 
شده و باز هم ما از دنیا عقب هستیم. اگر قایق ها چهار سال پیش رسیده بود 

بهتر بود ولی باز هم خداراشکر می کنیم که به دستمان رسیده است.
او در مورد بدهی مالیاتی فدراسیون تصریح کرد: قوانین باید به روز شود از  
سال ۸۹ تا ۹۵ در حدود ۶ میلیارد تومان برای قایقرانی مالیات بریدند و این 
باعث شــد اموال من که از اسفند ۹۷ وارد فدراسیون شدم، توقیف شود. این 
قانــون باید تغییر کند.چرا وقتی دیگران مالیات ندادند باید اموال من توقیف 
شود؟ چرا حساب من باید مسدود شود؟ چرا کسانی که در زمان خود کارشان 

را انجام ندادند، نباید دخیل باشند؟

قایق ها کالای لوکس هستند یا خودروهای چندین میلیاردی؟

تبعات ادغام بودجه کمیته با وزارت با تصمیم گیرندگان است

  هشدار AFC به 7۰ باشگاه
کنفدراسیون فوتبال آسیا به ۷۰ باشگاه برای لغو مجوز حرفه ای و حذف از لیگ 

قهرمانان آسیا هشدار داده است.
 به نقل از الاقتصادیه، به نظر می رسد که کنفدراسیون فوتبال آسیا عزم خود را 

برای رعایت استانداردهای خود جزم کرده است.
کنفدراسیون فوتبال آســیا تا ۱۷ ژانویه که زمان قرعه کشی فصل ۲۰۲۲ لیگ 
قهرمان آســیا است فرصت داده است تا باشگاه ها معیارهای لازم برای کسب مجوز 
حرفه ای را مهیا کنند در غیر این صورت از لیگ قهرمانان و دیگر رقابت های آسیایی 

کنار گذاشته می شوند.
AFC به ۷۰ باشگاه اولتیماتوم داده است که از نظر معیارهای ورزشی، اداری، مالی، 

زیر ساخت، قانونی، تجارت و تبلغیات استانداردهای لازم را رعایت کنند.
در فهرست کنفدراسیون فوتبال آسیا به ۵۰ باشگاه از ژاپن، دو باشگاه از ایران، سه 
باشگاه از کره جنوبی، سه باشگاه از فیلیپین و ۶ باشگاه از امارات هشدار داده شده است.

 تساوی نساجی و نفت مسجدسلیمان در زمین بی طرف
دیدار دو تیم نساجی و نفت مسجدسلیمان با تساوی یک بر یک به پایان رسید.

 دو تیم نساجی و نفت مسجدسلیمان در قالب هفته دوازدهم لیگ برتر فوتبال 
ســاعت ۱۴:۳۰ دقیقه در ورزشگاه نقش جهان به مصاف هم رفتند که این دیدار با 

تساوی یک بر یک به پایان رسید.
هاتف نادری در دقیقه ۸۲ برای شــاگردان کمالوند گلزنی کرد اما دو دقیقه بعد 
مسعود شجاعی از روی نقطه پنالتی دروازه نفتی ها را باز کرد تا بازی به تساوی کشیده 
شود.نفتی ها با این تساوی با ۱۱ امتیاز در رده چهاردهم و در مقابل شاگردان الهامی 

با ۱۵ امتیاز در رده هشتم باقی ماندند.
نســاجی به دلیل مناسب نبودن شرایط ورزشگاه شهدای ساری در این هفته از 

رقابت ها در ورزشگاه نقش جهان پذیرای نفت مسجدسلیمان بود.

  داربی کرمان بدون برنده به پایان رسید
دیدار دو تیم گل گهر و مس رفسنجان با تساوی پر گل ۲ بر ۲ به پایان رسید.

 دیدار دو تیم گل گهر و مس رفسنجان ساعت ۱۵ امروز )چهارشنبه( در قالب 
هفته دوازدهم لیگ برتر در ورزشــگاه اختصاصی گل گهر برگزار شد که این دیدار 
با تساوی ۲ بر ۲ به پایان رسید.این تساوی در حالی رقم خورد که شاگردان محمد 
ربیعی در نیمه اول با گل های مجید علیاری در دقایق ۱۶ و ۳۶ از حریف خود پیش 
افتاده بودند اما در ادامه مرتضی تبریزی در دقیقه ۴۵ و فرشید باقری در دقیقه ۷۲ 
توانستند گل های خورده را جبران کنند تا شاگردان قلعه نویی از شکست فرار کنند.

گل گهر با این تساوی با ۱۴ امتیاز در رده هشتم باقی ماند و در مقابل رفسنجانی ها 
۱۹ امتیازی شدند و در رده پنجم باقی ماندند.

 چهارمین باخت لیگ برتری سولدو با تراکتور
تراکتور در هفته دوازدهم لیگ برتر مقابل ذوب آهن شکست خورد.

 تراکتور و ذوب آهن امروز )چهارشنبه( در چارچوب هفته دوازدهم لیگ برتر در 
ورزشگاه شهید سلیمانی تبریز به مصاف هم رفتند که این دیدار در نهایت با پیروزی 
یک بر صفر ذوب آهن به پایان رسید.در این دیدار ذوب آهن در دقیقه سوم وقت های 
تلف شده نیمه اول صاحب یک پنالتی مشکوک شد که آرمان قاسمی این ضربه را 

به گل تبدیل کرد تا شاگردان تارتار برنده این دیدار شوند.
با این نتیجه ذوب آهن ۱۴ امتیازی شد و به رده دهم صعود کرد و تراکتور با یازده 
امتیاز در رده دوازدهم جدول رده بندی قرار گرفت. باخت مقابل ذوب آهن، چهارمین 

شکست سولدو و تراکتور در چارچوب لیگ برتر بود. 

صدوپنجاهمین گل لیگ برتر بنام مسعود شجاعی
مسعود شجاعی با گلی که در بازی مقابل نفت مسجد سلیمان به ثمر رساند، صد 

و پنجاهمین گل لیگ بیست و یکم را به ثمر رساند.
 در حالی که بازی تیم های نفت مسجدسلیمان و نساجی با نتیجه ۱-۰ به سود 
شــاگردان فراز کمالوند در جریان بود، نساجی چی ها در دقایق پایانی صاحب یک 
ضربه پنالتی شــدند. مسعود شجاعی پشــت این ضربه پنالتی ایستاد و بازی را به 
تساوی کشاند تا ۱۵۰ امین گل لیگ بیست و یکم به نام مسعود شجاعی ثبت شود.

در محاسبات تعداد گل های لیگ امسال در مورد سه بازی گل گهر مقابل رقبا که 
۳-۰ انضباطی شد ما ملاک را بازی های انجام شده می دانیم و هر گلی که گلزن داشته 
باشد را در این آمار محسوب می کنیم و ۳-۰ های انضباطی جایی در این آمار ندارند.

  مدافع پرسپولیس پدر شد
 علیرضا ابراهیمی قبل از بازی با سپاهان با چند پرسپولیسی دیگر عکس یادگاری 
گرفت و هنگام عکس گرفتن توپ را زیر پیراهنش گذاشت تا به این شکل خبر بدهد 
که به زودی پدر می شود. بازیکنان پرسپولیس هم که از این موضوع اطلاع داشتند، 
بــه ابراهیمی تبریک گفته و برای خودش و همســرش و البته   فرزند آنها آرزوی 
موفقیت و سلامتی کردند.ابراهیمی که ۳۳ سال سن دارد، فصل گذشته کاپیتان گل 
گهر سیرجان بود و از ابتدای فصل راهی پرسپولیس شد اما کمتر در ترکیب اصلی 

این تیم قرار می گیرد. 

 درگیری پیروانی و سپاهانی ها در جلسه هماهنگی!
جلســه هماهنگی پیش از بازی دو تیم سپاهان و پرسپولیس در حالی در اراک 

برگزار شد که درگیری های لفظی بین نمایندگان دو طرف رُخ داد!
 رضا فتاحی مدیر تیم سپاهان اصفهان، خواستار استفاده ۱۰۰ درصدی از ظرفیت 
ورزشگاه اراک برای چسباندن پوستر، بنر، پرچم و ... شد اما افشین پیروانی مدیر تیم 
پرسپولیس به شدت معترض شد.پیروانی عنوان کرد که طبق قانون سپاهانی ها به 
عنوان میزبان می توانند ۹۰ درصد از ظرفیت ورزشگاه را با استفاده از نمادهای خود 
پوشش دهند اما ۱۰ درصد به عنوان مهمان حق پرسپولیس است.رضا فتاحی نیز 
دیدار قبلی دو تیم در ورزشگاه آزادی را مثال زد که پرچم های سپاهانی ها جمع آوری 
شده بود. اقدامی که حراست ورزشگاه آزادی انجام داده و ربطی به باشگاه پرسپولیس 
نداشت.جالب آن که اســتعلام افشین پیروانی و دوستان از سهیل مهدی مسئول 
برگزاری مسابقات سازمان لیگ نیزبه سود سپاهان اصفهان تمام شد! مهدی به حضار 
جلسه هماهنگی اعلام کرد سپاهانی ها می توانند از ۱۰۰ درصد ظرفیت استفاده کنند! 

 سرمربی سابق ایران در آستانه برکناری
ســرمربی سابق تیم ملی فوتبال ایران در لیگ باشگاه های مراکش هم نتوانسته 
عملکرد قابل قبولی داشته باشد و در آستانه برکناری است.مارک ویلموتس بلژیکی که 
به عملکرد ناموفق و شکست در همکاری با کشورهای مختلف شهرت یافته در آستانه 
برکناری از هدایت باشگاه الرجای مراکش قرار دارد.ویلموتس که پیش از حضور در 
تیم ملی ایران به دلیل ناکامی در ساحل عاج از سمت خودش برکنار شده بود پس 
از قطع همکاری با فدراسیون فوتبال ایران هیچ پیشنهادی برای مربیگری دریافت 
نکرده بود و حدود دو ماه پیش از طریق باشگاه الرجای کازابلانکا وارد لیگ مراکش 
شد.این مربی تا کنون در چهار بازی هدایت تیم جدیدش را بر عهده داشته که به دو 
پیروزی و یک شکست در لیگ دست یافته اما در سوپرجام باشگاههای آفریقا مقابل 
الاهلی مصر شکســت خورد و این جام را از دست داد.پایگاه ۳۶۰ اسپورت مراکش 
با اشاره به عملکرد ویلموتس در این چهار بازی نوشت: مسئولان باشگاه از عملکرد 
ویلموتس راضی نیســتند و باور دارند تصمیمات او موجب از دســت رفتن فرصت 
قهرمانی در سوپرجام آفریقا شد. آنها می گویند که در انتخاب ویلموتش دچار اشتباه 
شدند و این در حالی است که هواداران الرجا هم معتقدند تفکرات دفاعی این مربی 

تاثیر منفی روی تیم داشته است.

 نشســت خبری رضا صالحی امیری با رســانه ها در 
کمیته ملی المپیک برگزار شد. صالحی امیری در خصوص 
مشــکلات وزنه برداری و اینکه ورزشکاران در زمان اردو 
حتی غذای خود را از خانه می بردند، گفت: من سیدرضا 
صالحی امیری و مســئول کمیته ملی المپیک  هســتم. 
سوالات شما مربوط به وزارت ورزش است . پنج سیاست 
برای بازی های آسیایی تعریف شد اول اعزام کیفی است. 
دوم توجه ویژه به بانوان اســت چون می توانند علاوه بر 
کســب ســکو و مدال به ارتقاء پرستیژ ایران کمک کند. 
سیاست سوم تبادل فرهنگی، چهارم استفاده از ظرفیت 
های داخلی و سیاست پنجم ارتقاء جایگاه ایران در بازیها 
است. در مورد اسم و شعار کاروان نیز در بازی های آسیایی 

در ستاد عالی تصمیم گیری می کنیم.
او ادامه داد: همکاران من تلاش می کنند که جایگاه ما 
بهتر از  بازیهای آسیایی جاکارتا باشد و در هانگژو در بین 
۴۵ کشور حاضر تصویر فرهنگ و تمدن کشور و ایران زیبا 
را به نمایش خواهند گذاشت و در کنار دستاورد ورزشی، 

دستاورد فرهنگی خواهیم داشت.

* به تعهد مان نســبت به فدراسیون ها عمل 
کردیم

صالحی امیری در مورد وزنه برداری گفت: وزنه برداری 
جزو ســه فدراسیون اول است و سیاست حمایت از وزنه 
برداری قطعی اســت. کمیته ملــی المپیک بودجه همه 
فدراســیون ها را به صــورت ۱۰۰ درصد تخصیص داده 
اســت اما تا الان آمار ما نشان می دهد به طور میانگین 
۱۲۰ تا ۱۳۰ درصد به فدراســیون ها کمک کرده ایم، به 
جز یک فدراســیون که آن هم دلایل خاص خود را دارد. 
در هر چهار سال گذشته بیش از بودجه ای که در تعهد 

ما بوده، پرداختی داشتیم.

* کمک مالی به فدراسیون ها تا آخر اسفند
او ادامه داد: به فدراسیون قایقرانی و هندبال ۳۰ هزار 
یــورو برای جذب مربی خارجی، به وزنه برداری علاوه بر 
تامین بلیت اعزام، ۲۰ هزار یورو کمک کردیم. البته این 
رشــته نیاز به کمک بیشتری دارد. به کاراته یک میلیارد 
تومان برای اعزام کمک کردیم و  کمک ها تا آخر  اسفند 
ادامه دارد. همه موارد هم به صورت شفاف در سایت کمیته 

ملی المپیک قرار می گیرند. 

*نیاز ارزی ما برای ســال آینده ۴ میلیون دلار 
است

صالحی امیری در مــورد بودجه کمیته ملی المپیک 
گفت: هدف گذاری ما این بود بودجه را به ۲۰۰ میلیارد 
برسانیم که در سال ۱۴۰۰ به حدود ۲۱۵ میلیارد رسیدیم. 
الان هدف گذاری ما روی ۴۰۰ میلیارد تومان است و باید 
به این رقم برســیم تا بتواند نیازهای آتی را جواب بدهد. 
شــرایط کشور را درک می کنیم اما برای سه رویداد آتی 
نیاز بــه ۴ میلیون دلار داریم. ما هزینه های جدی برای 
بازی های آسیایی داریم. در بودجه چیزی به اسم ردیف 

ارزی نداریم و معادل ریالی می دهند و خودمان از  بانک 
مرکزی ارز تهیه می کنیم که نیاز ما برای تامین ارز سال 
۱۴۰۱، حدود ۱۰۰ میلیارد تومان خواهد بود. ما برای بازی 
های آسیایی ۲ میلیون دلار ارز گرفتیم که ۸ میلیارد تومان 
شد اما برای هانگژو  برای تهیه همین ۲ میلیون دلار، باید 

حدود ۶۰ میلیارد تومان بپردازیم.

*انتقاد از طرح ادغــام بودجه کمیته و وزارت 
ورزش

او در مورد ادغام بودجه کمیته المپیک و وزارت ورزش 
گفت: نامــه ای به معاون اول و رییس مجلس و ســایر 
مقامات ذی ربط نوشــتم و چند نکتــه را در مورد ادغام 
بودجه کمیته المپیک مطــرح کردیم که کار غیر حرفه 
ای بود. اولین گلایه ما این بود که باید با دستگاه صحبت 
می شــد اما هیچ صحبتی با ما در مورد این ادغام انجام 
نشد و اگر با ما صحبت می کردند، تصمیمشان تغییر می 
کرد. چون این تصمیم خلاف منشور المپیک است. کمیته 
بین المللی المپیک بــه ایتالیا اخطار داده که بودجه آن 
باید از دولت جدا شــود. براساس اساسنامه ، کمیته ملی 
المپیک نهاد عمومی غیر دولتی و مســتقل است. ردیفی 
که مجلس برای کمیته ملی المپیک قائل می شــود، به 

عنوان آن کمک است.

*مجلس طرح را بپذیرد وارد دو چالش می شویم
صالحی امیری همچنین گفت: ما برای بهار باید ۱۰۰ 
میلیارد تومان بودجه داشته باشیم تا ارز تهیه کنیم. اگر 
وزارت ورزش بگوید نمی تواند پرداخت کند هم باید اعلام 
کنیم نمی توانیم در رویدادها شــرکت کنیم و چه کسی 
جوابگــوی تبعات آن خواهد بود. اگر مجلس این طرح را 
بپذیرد با دو چالش مواجه می شویم، یکی اعتراض IOC و 
دوم امکان عدم حضور در رویدادهای بین المللی است. ما 
نمی توانیم برای تدارکات رویدادهای بین المللی به منابع 
نامطمئن تکیه کنیم. از طرفی انگیزه ها برای پیگیری از 
دستگاه می رود و نمی دانم این چه هنر مدیریتی است که 
طراحان این طرح داشتند. گفته اند  بخاطر نظارت بیشتر 

این طرح انجام شده اما از این حرف تعجب می کنم. افراد 
باید ســواد اداری برای تکیه کردن به آن صندلی داشته 
باشند. اگر نظارت بیرونی است که  سازمان بازرسی و دیوان 
محاسبات در اینجا استقرار دارند و اگر نظارت تخصصی 
است که کمیته ملی المپیک اختیار  نظارت بر ورزش دارد. 
خواهش من این است افراد اساس نامه را مطالعه کنند. اگر 
اصلاح انجام نشود مسئولیت  هر اتفاقی بر عهده تصمیم 

گیرنده های آن خواهد بود.

*انتخابات قطعا ۱7 اسفند برگزار می شود
صالحی امیری در مورد برگزاری انتخابات فدراسیون 
ها گفت: ما در تاریخ مقرر که ۱۷ اســفند است انتخابات 
را برگزار می کنیم و انتظار داریم که انتخابات فدراسیون 
های المپیکی برگزار شــود. شــواهد بر این است که این 
اتفاق می افتد. ما براســاس اساسنامه اصرار به برگزاری 
انتخابات فدراسیون ها داریم چون نصف به علاوه یک از 
اعضای مجمع باید المپیکی باشــند و اگر در روز مجمع 
تعداد کمتر باشد انتخابات کمیته را نمی توان برگزار کرد. 
در جلسه ای که با وزیر داشتم نظر بر برگزاری انتخابات 

فدراسیون ها است.

*دلیل شغل نبودن ریاست کمیته ملی المپیک
او در مورد شغل نبودن ریاست کمیته ملی المپیک در 
اساسنامه گفت: مسئولیت اعضای هیات اجرایی افتخاری 
و شــغل محسوب نمی شــود به جز  دبیرکل و خانه دار. 
این بند در اساســنامه  همه کشورها گنجانده شده است.  
ریاســت شغل محسوب نمی شود اما به معنی مسئولیت 
نداشتن نیست. شــغل نبودن آن بحث اداری است و در 
بسیاری از کشورها، روسای کمیته ملی المپیک، مقامات 
ارشد آن کشورها هم هستند. به این دلیل این بند گنجانده 
شده که بتوان از ظرفیت های کشورشان بهره مند شوند.

*به لوزان فراخوانده نشدم
صالحی امیــری در مورد فراخوانده شــدن به لوزان 
ســوئیس برای رسیدگی به مســاله ژیمناستیک گفت: 

هیچ مرجع بین المللی ما را به لوزان فرانخوانده اســت. 
فدراسیون جهانی ژیمناستیک هم به من نامه نداده است. 
از طریق گفت وگو و تعامل دوجانبه با فدراسیون جهانی، 
فدراسیون ملی و وزارت ورزش مشکلات در آینده نزدیک 

حل خواهد شد.

* مداخله ای در اساسنامه فدراسیون ها نداشتیم
او در خصوص اساسنامه و آیین نامه های ملزم به آن 
گفت: مداخله نداشــتیم و مطلع نبودیم اما نامه ای را دو 
سال قبل به لاریجانی، رییس وقت مجلس فرستادیم که 
تصمیماتی که در اساسنامه گرفته شود و مخالف منشور 
باشد برای ما تبعات دارد واین هشدار را دادیم  ما وظیفه 

ذاتی خود را در این مورد انجام دادیم.

* وزیر حضورش در انتخابات را تکذیب کرد
صالحی امیری در خصوص اینکه گفته می شــود وزیر 
ورزش قصد حضور در انتخابات کمیته را دارد و احتمال 
تعویق انتخابات فدراســیون ها هم به همین دلیل است، 
گفت: ابتدا باید بگویم ســجادی راس ورزش کشور است 
و باید به ســجادی کمک کــرد. دوم اینکه در چارچوب 
اساسنامه هر کسی می تواند کاندید شود و ارزیابی حقوقی 
برای حضور افراد در مجمع و کمیته زمانی است که ثبت 
نام کرده باشــند بر اساس پیشگویی ها نمی توان قضاوت 
کرد. در جلسه هفته گذشته با سجادی، وی این موضوع 

را تکذیب کرد.

* ورود نهادی نظارتی به انتخابات یک فدراسیون
صالحی امیری در مورد اینکه یکی از  فدراســیون ها 
قرارهایی خارج از کشور برای انتخاباتش می گذارد، تاکید 
کرد: این خبر را در رســانه دیدم. این مســائل خارج از 
حیطه ماست و باید نهادهای نظارتی ورود کند که اطلاع 
دارم ورود کرده اند. کمیسیون اخلاق هم می تواند به این 

مسائل ورود کند.
او در مورد برخی اعضای هیات اجرایی خواستار تعویق 
انتخابات هستند تا خودشان هم پست بگیرند، تصریح کرد: 
باید انصاف داشته باشیم و قضاوت عادلانه باشد. اعضای 
هیات اجرایی بازوی قوی ما در ۴ ســال گذشته بوده اند 
و همکاری صادقانه داشــتند. تمام کارها با تصمیم هیات 
اجرایی انجام شد. اینکه اشخاص نظرات فردی دارند، انتظار 
ندارید مانع اعلام نظرشــان شویم اما ما رسما اعلام می 

کنیم انتخابات ۱۷ اسفند برگزار می شود.
صالحی امیری در پاسخ به این پرسش که هادی ساعی 
به عنوان سرپرست کاروان انتخاب شده است یا خیر؟ گفت: 
هر تصمیمی گرفته شود از سوی سخنگو اعلام می شود.

* هنوز برای ورود به انتخابات تصمیم نگرفتم
صالحــی امیری در مورد حضورش در انتخابات گفت: 
هنوز به تصمیم قطعی نرســیدم هر زمان برســم اولین 
بار با شــما در میان خواهم گذاشت و مطمئن باشید به 
نتیجه برســم صادقانه دلایل حضور یــا عدم حضورم را 

اعلام می کنم.
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فناوریفناوری
 ساخت دریچه های قلب و عروق خونی از بافت افراد

یک استارت  آپ فعال در حوزه فناوری سلامت به نام »Xeltis« از کارهایشان 
برای ایجاد دریچه های جدید قلب و عروق خونی ســاخته شده از بافت خود 

افراد خبر داده است.
 Elianne(»به نقل از آی او، مدیر عامل این استارت آپ به نام »الیان شاتن 
Schutten( قصد دارد دریچه های قلب و عروق خونی خود ترمیم شــونده را 

در اسرع وقت توسعه و به بازار عرضه کند.
ایجاد دریچه های قلب و رگ های خونی خود ترمیم شونده داستان علمی-

تخیلی نیســتند، بلکه یک واقعیت هســتند. با استفاده از فناوری »بهبودی 
طبیعی«)natural recovery(، این اســتارت  آپ روش جایگزین خوبی برای 

افراد مبتلا به گرفتگی سیاه رگ ها یا مشکلات قلبی عروقی ارائه می کند.
این استارت آپ که در محوطه دانشگاه فناوری آیندهوون)TU/e( در هلند 
قرار دارد با کمک محققانی در آمریکا، آلمان، بلژیک و بریتانیا می خواهد این 

نوآوری را در اسرع وقت به بازار عرضه کند.
شــاتن در این باره گفت: فناوری ما در سراسر جهان جدید نیست، اما از 
نظر کاربردی تفاوت خاصی با بقیه دارد. این فناوری بر اساس مواد پلیمری 
 Jean-Marie(»فوق مولکولی ســاخته شده است که پروفسور »ژان ماری لن
Lehn( برای آنها موفق به دریافت جایزه نوبل در ســال ۱۹۸۷ شــده است. 
به طور خلاصه، این پلیمرها بدن بیمار را قادر می ســازد تا به طور طبیعی 
یک رگ خونی یا دریچه قلب جدیدی را بازسازی کند. ما تاکنون در جهت 
توسعه این فناوری خوب پیش رفته ایم و می خواهیم اولین کسی باشیم که 

آن را به بازار عرضه می کند.
استارت آپ »Xeltis« از وام صندوق ضمانت اروپا برای تسریع آزمایشات 

بالینی دریچه های قلب و عروق خونی خود استفاده می کند.
شــاتن افزود: ممکن است مانند یک داستان علمی-تخیلی به نظر برسد، 
اما بدن واقعا می تواند خودش یک دریچه قلب یا رگ خونی جدید بســازد. 
چیزی که در ابتدا همانند یک ایمپلنت مصنوعی آغاز می شود، در نهایت به 

عنوان بافتی از خود بدن تبدیل می شود.
دریچــه  عنــوان  بــه  کــه  چیــزی   Xeltis بالینــی،  مطالعــات  در 
قلــب ریــوی شــناخته می شــود را آزمایــش کرد. ایــن کار بــر روی 
 کــودکان مبتــلا به نقــص مــادرزادی قلبی انجام شــد که ایــن عارضه 
 Blue baby( باعث از کار افتادن دریچه خاصی از قلب و  سندرم کودک آبی

syndrome( می شود.
 استارت آپ Xeltis در این باره گفت: در این مورد از آنجایی که یک کودک 
اکســیژن کافی دریافت نمی کند، خون به طور مداوم به قلب باز می گردد. 
معمولا آن دسته از کودکان دریچه ای ساخته شده از موادی که از گاو گرفته 
شده است، دریافت می کنند که این کاربردی نیست و باعث انقباض دریچه 
می شــود. سپس آن دریچه باید دوباره خارج شود. علاوه بر آن هنگامی که 

یک کودک بزرگ می شود وجود این دریچه مشکل دیگری ایجاد می کند.
دریچه قلب ســاخته شده از بافت گاو با رشد بدن فرد رشد نمی کند اما 
در هنگام حضور دریچه قلب ســاخته شده از پلیمر، این مشکل دیگر وجود 

نخواهد داشت.

 تایید نام خدمه و تاریخ اولین پرواز خصوصی به ایســتگاه 
فضایی

ناسا تاریخ ارسال و اسامی حاضر در نخستین ماموریت سرنشین دار شرکت 
»اکسیوم اسپیس« به ایستگاه فضایی بین المللی را مشخص کرد.

 به نقل از اسپیس، اولین مأموریت سرنشین دار شرکت فضایی خصوصی 
»اکسیوم اسپیس«)Axiom Space( به ایستگاه فضایی بین المللی)ISS( قرار 
اســت در تاریخ ۲۸ فوریه ۲۰۲۲ پرتاب شود که حامل چهار نفر به نام های 
»لری کانر« به عنوان خلبان پرواز، »مایکل لوپز-الگریا« فضانورد بازنشســته 
ناســا و فرمانده این مأموریت، »مارک پتی« و »ایتان اســتیبه« متخصصان 

مأموریت خواهد بود.
این فضانوردان که با اولین مأموریت سرنشــین دار خصوصی به ایستگاه 
فضایی بین المللی در ســال آینده اعزام می شوند، تمام ارزیابی های پزشکی 

خود را پشت سر گذاشته اند.
بنابراین ناســا و شــرکای بین المللی آن خدمه چهار نفره این ماموریت 
موســوم به »Axiom Mission ۱« یا »Ax-۱« را تایید کردند که قرار است در 

تاریخ ۲۸ فوریه ۲۰۲۲ به فضا پرتاب شود.
خدمه ماموریت »Ax-۱« توســط ناسا و بخش عملیات چندجانبه خدمه 
تایید صلاحیت می شوند که ائتلافی متشکل از پنج آژانس فضایی بین المللی 
است که تصمیم می گیرند چه کسی به ایستگاه فضایی بین المللی پرواز کند 

و نقش هر یک از خدمه برای این مأموریت چه باشد.
طبق اعلام ناســا، دریافت تاییدیــه از بخش عملیات چندجانبه خدمه و 
گذراندن ارزیابی های پزشــکی، نقطه عطف مهمی در ارسال اولین ماموریت 

سرنشین دار خصوصی به آزمایشگاه مداری است.
»لوپز الگریا« قائم مقام شرکت »اکسیوم اسپیس« و فضانورد سابق ناسا است 
که قبلًا چهار بار به فضا پرواز کرده است و از جمله آنها به عنوان فرمانده در 
ماموریت »ISS Expedition ۱۴« به فضا پرواز کرده اســت. همچنین »پتی« 
یک تاجر و بشردوست کانادایی است و »استیبه« یک سرمایه گذار و خلبان 

سابق نیروی هوایی سرزمین های اشغالی است.
ایــن چهار نفــر در ایــن ماموریت هشــت روزه در ایســتگاه فضایی 

بین المللی، در آزمایشــات ریزگرانش شــرکت خواهند کــرد. در مجموع 
۲۵ آزمایــش بــر روی علم، آمــوزش و توســعه، از جملــه تحقیقات در 
 مــورد تأثیــر ســفر فضایی بر ســلول های پیر و ســلامت قلــب متمرکز 
خواهد بود. به گفته »اکســیوم« برخی از پروژه های تحقیقاتی برنامه ریزی 
شــده ناشی از همکاری طولانی مدت »کانر« با کلینیک »مایو« و کلینیک 

»کلیولند« است.
ناســا همچنین به دومین ماموریت سرنشــین دار »اکسیوم« به ایستگاه 
فضایی چراغ ســبز نشان داده است. این ماموریت که با نام »Ax-۲« شناخته 
می شود، در حال حاضر برنامه ریزی شده است تا در اواخر سال ۲۰۲۲ یا اوایل 

سال ۲۰۲۳ از مرکز فضایی »کِنِدی« ناسا در فلوریدا پرتاب شود.
شرکت »اکسیوم اســپیس« همچنین با شرکت »اسپیس ایکس« قرارداد 
بســته است تا چهار ماموریت سرنشین دار را با استفاده از کپسول های »کرو 
دراگون«)Crew Dragon( و موشک های »فالکون ۹«)Falcon ۹( به ایستگاه 

فضایی بین المللی پرتاب کند.
ماموریت »Ax-۱« بخشــی از برنامه بلندمدت شرکت »اکسیوم اسپیس« 
مســتقر در هیوستون آمریکا برای گسترش دسترسی به مدار نزدیک زمین 
اســت. این شرکت یکی از چندین شــرکتی است که برای ساخت ایستگاه 
فضایی تجاری به منظور جانشــینی برای ایســتگاه فضایی بین المللی کار 

می کند.

 ســاخت اولیــن نــوار چســب محلــول با الهــام از 
گیاهان بالارونده

محققان با الهام از گیاهان بالا رونده و فناوری چاپ ســه بعدی موفق به 
ساخت نخستین نوار زیست تخریب پذیر شده اند که برای نظارت بر سلامت 

گیاهان مورد استفاده قرار می گیرد.
 به نقل از آی ای، یک گیاه بالارونده به نام »بی تی راخ« که با نام علمی 
»گالیوم آپارین«)Galium aparine( شناخته می شود، می تواند با استفاده از 
قلاب های کوچکی که روی برگ های خود دارد، بر روی سطوح گیاهان دیگر 

لنگر بیاندازد و از روی گیاهان دیگر بالا برود و صعود کند.
اکنــون یک گــروه تحقیقاتی به سرپرســتی »باربــارا ماتزولایی« در 
موسســه فنــاوری ایتالیا این قلاب های کوچک را مطالعه و بررســی کرده 
 و از آنهــا تقلید کرده اند تا نســخه ی خاص خــود را در اولین نمونه اولیه 
یک نوار چســب یا اتصال دهنده قلاب-حلقه زیست تخریب پذیر و محلول 

ایجاد کنند.
اتصــال  دهنــده قلاب-حلقــه یــا اتصال دهنده هــای لمســی کــه با 
نشــان تجاری عام »ولکرو«)Velcro( شــناخته می شــود و در فارســی به 
چســبک، بســت قلاب دار، پارچه چسبی یا چســب پارچه ای نیز شناخته 
می شــود، از دو پارچــه که یکی دارای حلقه های ریــز و دیگری قلاب های 
 ریــز دارد تشــکیل می شــود که با قــرار گرفتــن روی هــم قلاب ها در 
ند می شــو ا  جــد قتــی  و و  نــد  و می ر و  فــر  حلقه هــا 

 سطح مستقلی هستند.
 اتصال  دهنده قلاب-حلقه در ســال ۱۹۴۸ میلادی توسط یک مهندس 
برق سوئیســی به نام »ژُرژ د-مِسترال« اختراع شده و در سال ۱۹۵۵ توسط 

وی به ثبت رسیده  است.
این نوار چســب با ریزقلاب های مصنوعی وقتی به برگ های گیاه متصل 
می شــود، به عنوان نوعی گچ موقت عمل می کند کــه می تواند دو کاربرد 

داشته باشد.
در مرحله اول، این ریزقلاب های ســاخته شده از »ایزومالت« که ماده ای 
شبیه به قند است، می توانند برای آزاد کردن مواد مفید در سیستم عروقی 
گیاه مانند داروها، آفت کش ها یا باکتری کش ها، بهینه سازی استفاده از منابع 

طبیعی و کاهش استفاده بیش از حد از گیاهان استفاده شوند.
این فرآیند همچنین بدون ضایعات اســت، زیــرا پس از اعمال، این نوار 

چسب به طور خودکار، حل می شود.
کاربرد دوم آن این است که این ریزقلاب ها با استفاده از یک رزین حساس 
به نور همراه با وســایل الکترونیکی و حســگرهای نور، دما و رطوبت مونتاژ 
شده اند. اینها منجر به ایجاد گیره های هوشمندی شده اند که می توانند برای 

نظارت بی سیم بر گیاهان استفاده شوند.
»باربارا ماتزولای« رئیس آزمایشــگاه رباتیک نرم موسسه فناوری ایتالیا 
می گوید: مطالعات ما همیشه با مشاهده طبیعت آغاز می شود و به دنبال تکرار 
استراتژی های به کار گرفته شده توسط موجودات زنده از طریق فناوری های 

رباتیک کم تأثیر بر محیط زیست هستیم.
وی افزود: با این پروژه تحقیقاتی اخیر، ما بیشتر نشان دادیم که می توان 
راه حل های نوآورانه ای ایجاد کرد که نه تنها با هدف نظارت بر سلامت سیاره 
ما به  ویژه گیاهان بکار گرفته می شــوند، بلکه این کار بدون تغییر و آسیب 

رساندن به طبیعت انجام می شود.
این ریزقلاب ها با یک چاپگر ســه بعدی با کیفیت بالا ساخته می شوند و 
از طریق تحقیقات نشان داده شده است که می توانند به طور موثر به طیف 

وسیعی از گونه های گیاهی متصل شوند.
این اولین باری نیســت که مهندســان و دانشــمندان از طبیعت الهام 
می گیرنــد، اما قطعــاً یکی از جالب ترین چیزهایی اســت که در چند وقت 

اخیر دیده ایم.
این مطالعه در مجله Communications Materials منتشر شده است.

مردم چجوری دارن تحمل می کننمردم چجوری دارن تحمل می کنن

امام علی علیه السلام :
.. مردم، با اختلاف خواسته ها 
و آرای گوناگون، آن سان 
كه وفای به عهد را بزرگ 
می شمارند و بر آن پایبندند، 
بر هیچ یك از واجبات الهی 
اتفّاق عملی ندارند... . از این 
رو، در امان هایت خیانت 
مورز، پیمان هایت را نقض 
 نکن، و با دشمنت، 
نیرنگ مکن.
نهج البلاغة : الکتاب 53

فلز زرد در ســه روز پایانی هفته گذشته یک روند صعودی را تجربه کرد و 
قیمت آن تا ۱۸۱۵ دلار نیز رسید اما در نهایت بازار نیویورک با طلای ۱۸۰۵ 

دلاری به کار خود پایان داد.
 افزایش قیمت طلا در هفته گذشــته پس از آن اتفاق افتاد که فدرال رزرو 
اعلام کرد سیاســت های ســخت گیرانه تری را اتخاذ کرده و به دلیل افزایش 

تورم سیاست انقباضی اعمال خواهد کرد.
به طور معمول سیاست های سخت گیرانه فدرال رزرو باعث می شود تا قیمت 
طلا کاهش یابد اما در هفته گذشته سرمایه گذاران انتظار واکنش شدید تری 
را از طرف فدرال رزرو داشتند و همین موضوع افزایش قیمت طلا را رقم زد.

در حال حاضر سه عامل کلیدی در بازار وجود دارد که از قیمت طلا حمایت 
می کند. تورم بالای ایالات متحده، افزایش تنش های ژئوپلیتیک حول محور 
روســیه و اوکراین و افزایش موارد ابتلا به ســویه جدید ویروس کرونا این سه 
عامل به شــمار می روند.سرمایه گذاران هم اکنون در انتظار داده های اقتصاد 
کلان ایالات متحده هســتند که در هفته آینده منتشر خواهد شد و مهمترین 
آنها، احساسات مصرف کننده دانشگاه میشیگان، تولید ناخالص داخلی ایالات 

متحده و تورم ایالات متحده خواهد بود.

از نظر فنی قیمت طلا ابتدا مقاومت ۱۸۱۵ دلاری را پیش روی خود خواهد 
داشت که بالا ترین قیمت طلا در هفته گذشته به شمار می رود. عبور از این 
مقاومــت قیمت طلا را به دو مانع بعدی در نقاط ۱۸۳۴ و ۱۸۷۷ دلار خواهد 
رساند.از طرف دیگر قیمت طلا ابتدا در عدد ۱۷۹۷ دلار دارای حمایت خوبی 
بوده و افت از آن می تواند قیمت این فلز ارزشــمند را به ۱۷۹۴ دلار برســاند. 

افت بیشتر نیز حمایت ۱۷۸۸ دلاری را فعال خواهد کرد.

تحلیل فنی آینده قیمت طلا

سود سالانه اتریوم حدود ۳۰۰ درصد بوده است و همین موضوع توضیح می دهد 
که چرا معامله گران حرفه ای نگران کاهش ۲۰ درصدی قیمت این ارز دیجیتال از 

اوج ۴،۸۷۰ دلاری آن نیستند.
بــه گزارش بنکــر )Banker(، قیمت اتریوم از زمانی که در تاریخ ۱۰ نوامبر به 
اوج خود یعنی ۴،۸۷۰ دلار رســید، اکنون پایین ترین سطح خود را طی ۵۰ روز 

گذشته ثبت کرده است.
 اگر این روند نزولی ادامه یابد، احتمال سقوط بیشتر قیمت این ارز دیجیتال به 
سطح ۳،۶۰۰ دلار هم وجود دارد. با این حال، داده های بازار مشتقه نشان می دهند 
که معامله گران حرفه ای همچنان احساس صعودی دارند و نگران ساختار نزولی 

بازار نیستند.
وضعیــت نزولی بــازار کریپتو در حالــی ادامه دارد کــه نگرانی های نظارتی، 
ســرمایه گذاران را از این بخش دور می کند. با این حال، تجزیه و تحلیل پریمیوم 
قراردادهای آتی – که تحت عنوان نرخ پایه )basis rate( نیز شناخته می شود – 

نشان می دهد که احساسات معامله گران حرفه ای چقدر صعودی یا نزولی است.
نرخ پایه، تفاوت بین قراردادهای آتی بلندمدت و ســطوح فعلی بازار نقدی را 
اندازه گیری می کند. در یک بازار سالم، پریمیوم سالانه حدود ۵ تا ۱۵ درصد است. 
این شــکاف قیمتی به دلیل تقاضای فروشندگان برای دریافت پول بیشتر اتفاق 
می افتد. زمانی که این شاخص صفر یا منفی شود، یک وضعیت هشداردهنده به 
وجــود می آید که عقب افتادگی یا وارونگی قیمت )Backwardation( نام دارد. در 

چنین شرایطی، قیمت اسپات بیشتر از قیمت های آتی است.
ســقوط شــدید قیمت ها در ۳ دســامبر باعث شــد که پریمیوم سالانه آتی 
اتریوم به پایین ترین ســطح خود در دو ماه گذشــته برســد. پس از وحشــت 
 اولیــه، بــازار آتی اتریوم به ســطح ۹ درصــد فعلی بهبود یافت کــه نزدیک به

 محدوده »خنثی« است.
تحلیل داده های بازار اختیار معامله )آپشن( نیز به بررسی شرایط فعلی کمک 
می کند. یکی از این داده ها، شاخص شیب دلتا ۲۵ درصد است که گزینه های کال 
)خرید( و پوت )فروش( مشابه را مقایسه می کند و زمانی که »ترس« احساس غالب 
در بازار باشد، مثبت می شود. در مقابل، هنگامی که احساسات در بازار صعودی است، 
این شاخص به ناحیه منفی تغییر موقعیت می دهد. سطوح بین منفی ۸ درصد و 

مثبت ۸ درصد نیز معمولاً محدوده خنثی تلقی می شوند.
در سه هفته گذشته، شیب دلتا ۲۵ درصد بین سطوح مثبت ۳ و ۸ که در منطقه 
خنثی است، متغیر بود. در نتیجه، داده های بازار آپشن نیز احساسات مشاهده  شده 
در بازار آتی را تأیید می کنند و نشان می دهد که نهنگ ها و معامله گران حرفه ای 

نگران عملکرد ضعیف اخیر قیمت اتریوم نیستند.
در واقع، بررسی دقیق تر داده ها نشان می دهد که سود سالانه اتریوم حدود ۳۰۰ 
درصد بوده اســت و همین موضوع توضیح می دهد که چرا معامله گران حرفه ای 
نگران کاهش ۲۰ درصدی قیمت این ارز دیجیتال از اوج ۴،۸۷۰ دلاری آن نیستند.

این ارز دیجیتال محبوب معامله گران است

یکی از مدیران شرکت لوک اویل معتقد است که بازار جهانی نفت دست کم تا 
۲۰ سال آینده به توافق اوپک پلاس نیاز دارد.

یکی از مدیران شرکت لوک اویل معتقد است که بازار جهانی نفت دست کم تا 
۲۰ سال آینده به توافق اوپک پلاس نیاز دارد.

 خبرگزاری تاس، لئونید فدون، عضو هیئت مدیره شرکت لوک اویل روسیه روز 
جمعه )۲۶ آذرماه( اعلام کرد که توافق سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( 
و متحدانش )ائتلاف اوپک پلاس( که تعدیل کننده عرضه نفت در بازار جهانی است 

تا ۲۰ سال آینده کارساز خواهد بود.
وی گفت: در همه سناریوهای توسعه بازار نفت به توافق اوپک پلاس نیاز داریم. 

به نظر من این توافق دست کم تا ۲۰ سال آینده مؤثر خواهد بود.
این مقام لوک اویل معتقد اســت که اوپک پــلاس در ماه فوریه هم به افزایش 
تعیین شده تولید نفت این ائتلاف - یعنی ۴۰۰ هزار بشکه در روز - ادامه خواهد داد.

توافق تاریخی اوپک پلاس در پایان سال ۲۰۱۶ منعقد و از سال ۲۰۱۷ اجرایی 
شده است.وزیران کشــورهای شرکت کننده در این توافقنامه به طور منظم برای 

تعیین مقدار تولید نفت برای دوره آینده ملاقات می کنند، بزرگ ترین اعضای این 
 ائتلاف روسیه و عربستان هستند که با هم نیمی از مجموع تولید این اوپک پلاس

 را تشکیل می دهند.

بازار نفت حداقل تا ۲۰ سال آینده نیازمند توافق اوپک پلاس است

هوش مصنوعی به چین کمک می کند، ۳۵ میلیارد تن انتشــار کربن را تا 
سال ۲۰۶۰ کاهش دهد.

به نقل از سی جی تی ان، برنامه های کاربردی هوش مصنوعی )AI( به چین 
کمک می کند تا بیش از ۳۵ میلیارد تن انتشار کربن را تا سال ۲۰۶۰ کاهش 

دهد، سالی که این کشور متعهد شد به هدف خنثی سازی کربن دست یابد.
حداقل ۷۰ درصد کاهش کربن در چین تا سال ۲۰۶۰ شامل فناوری های 

مرتبط با هوش مصنوعی می شــود. براساس تصمیم های دولتی، خنثی سازی 
کربن قرار است با دخالت فناوری سنگین تقویت شود. زیرساخت های ارتباطی 

به استقرار فناوری هوش مصنوعی در بخش های مختلف کمک خواهد کرد.
در ســال ۲۰۲۰، انتشــار کربــن صنعت حمــل و نقــل در چین ۱.۰۴ 
میلیارد تن برآورد شــده اســت کــه ۹ درصد از کل میــزان تولید کربن این 
کشــور را تشــکیل می دهد. فناوری هوش مصنوعی را می توان برای پردازش 
داده هــای ترافیکی به منظور بهبــود کارایی در جاده ها به کار برد. شــهری 
 بــا جمعیت بیــش از ۱۰ میلیون نفر می تواند ۴۱۶ هزار تن انتشــار کربن را 
کاهش دهد که معادل ۱۴ هزار خودروی شخصی است که در طول یک سال 

رانندگی می کنند.
شــی جین پینگ، رئیس جمهوری چین در نشســت مجازی سران جهان 
درباره تغییرات آب و هوایی که به میزبانی آمریکا برگزار شد بار دیگر تعهدات 
چیــن برای محــدود کردن مصرف زغال ســنگ و تلاش برای رســیدن به 
حداکثر میزان انتشــار کربن تا سال ۲۰۳۰ و دستیابی به خنثی سازی کربن 
 تا ســال ۲۰۶۰ را تأیید کرد. از آن زمان این کشــور مجموعه ای از سیاست ها

 و اقدامات را برای پیشبرد کاهش انتشار کربن علی رغم چالش های اقتصادی 
اتخاذ کرده است.

کاهش 35 میلیارد تن انتشار کربن به کمک هوش مصنوعی
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